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 ثبت سابقه جديد
براي بورس

 ضرورت افزايش مشاركت زنان
در اقتصاد )بخش دوم(

 اقتصاد ايران
و تجربيات گذشته

 بانك مركزي مسوول تورم 
يا مسوول ارز نيست

چيزي ب��راي گفت��ن باقي 
نمانده و هر روز ش��اهد يك 
وضعي��ت جديد هس��تيم. 
اخبار تاثي��ر آنچناني ندارد 
و تغيي��رات مي تواند به بازار 
سرمايه كمك كند. نكته قابل 
توجه اينجاست كه در حال 
حاضر رويك��رد تصميمات 

اقتصادي كلان كشور روي بازار سهام تاثير دارد.
افزايش چند ص��دم درصدي نرخ به��ره بين بانكي 
اظهرمن الشمس است كه تاثير ملموسي روي روند 
ب��ورس ندارد. اما اين رويك��رد زماني كه فضا طوري 
مهيا شود كه سياست گذار اقتصادي بخواهد شرايط 
را طوري پيش ببرد ك��ه جذابيت براي فروش اوراق 
يا رقيبي براي نرخ اوراقي كه در شرف فروش است، 
ايجاد شود اين مقوله مثمر به ثمر خواهد بود. نرخ بهره 
فعلي بين بانكي حتي اگر با فرمول رياضي هم حساب 
ش��ود، اثر خاص و ملموسي ندارد اما اگر شرايط نگاه 
به بازار س��رمايه در مقابل اوراق و نرخ بهره پيش رود 
مهم تر خواهد بود. از نظر من سياست گذار اقتصادي 
دچار يك گرفتاري براي مقابله و جبران تورم ش��ده 
است. چرا كه يكي از مهم ترين كارها براي جبران تورم 
افزايش نرخ بهره است. اما سياست گذار با اين كار، هم 
در فروش اوراق و هم در فضاي كسب و كار دولت در 

بازار سرمايه به مشكل مي خورد.
از سوي ديگر س��ود آوري اكثر شركت ها نسبت به 
س��ال ۹۹ دو برابر شده است. اما روند فوق با عنايت 
به اينك��ه تحت تاثير تورم و نه افزاي��ش توليد رقم 
خورده است، نمي تواند گزينه قابل اتكايي محسوب 
شود. شواهد حاكي از آن است كه درآمد حاصل از 
فروش شركت ها از س��ال ۹۹ تاكنون از يك هزار و 
۱۰۰هم��ت به بيش از ۴هزار هم��ت افزايش يافته 
است. اما بررسي شاخص كل و هم وزن طي همين 
مدت روندي متناقض را نشان مي دهد. بورس آينه 
تمام نماي وضعيت اقتصادي كش��ور ب��وده كه در 
بدترين حالت ممكن اس��ت. به نظر مي رس��د بازار 
س��هام با موج جديدي از بلاتكليفي و س��ردرگمي 
س��رمايه گذاران مواجه ش��ده كه نمي توان انتظار 

خاصي براي تغييرات قابل توجه از آن داشت.
تجربه ده س��ال گذشته نش��ان مي دهد بازدهي در 
بورس بيشتر بوده هر چند ريسك هايي بر آن مترتب 
است. بر اين اساس از حيث تحليل كارشناسي، بازار 
ما استحقاق رش��د ۳ تا ۳ و نيم ميليون واحد را دارد، 
يعني حداقل ۵۰ درصد رشد. اما در بحث دوم مبني 
بر بازيگري دولت در بازار سرمايه، اينكه او چه اجازه اي 
براي اين رشد مي دهد، واقعا غيرقابل پيش بيني است. 
برخلاف ادعا ها كه مرتب مي گويند پيش بيني پذير 
ش��ديم، مي خواهم بگوي��م كه به طور كام��ل از اين 

پيش بيني ها خارج شديم.

يكي از عواملي كه در ايران و 
در مقايسه با ساير كشورها 
در وضعي��ت نامطلوبي قرار 
دارد، مشاركت اقتصادي و 
تعداد صندلي هاي اش��غال 
شده توسط زنان در مجلس 
اس��ت. در حالي كه درصد 
در  زن��ان  صندلي ه��اي 
مجلس ايران حول و حوش 6 درصد بوده و اس��ت 
)آم��ار 2۰2۱(، اي��ن درصد در كش��ورهايي نظير 
بنگلادش و پاكس��تان بيش از 2۰ درصد است و در 
كشورهاي رده بالاي ش��اخص توسعه انساني - كه 
ايران هم جزو اين گروه محسوب مي شود- به  طور 
متوس��ط و بر اساس آمار سال 2۰2۱، 2۴.۵ درصد 
بوده است. در خصوص كش��ورهاي گروه شاخص 
توسعه انساني بس��يار بالا، متوسط اين شاخص در 

سال 2۰2۱، سي درصد بوده است.
در عين حال در بيش از ۱۵ كشور بيش از ۴۰ درصد 
از صندلي ها پارلمان به زنان اختصاص داشته و در 
امارات متحده عرب��ي ۵۰ درصد از صندلي ها براي 
زنان بوده كه بالاترين نرخ در اين خصوص اس��ت. 
در كنار اين معيار، نرخ مش��اركت اقتصادي زنان از 
ديگر معيارهايي اس��ت كه منجر به افت رتبه ايران 

شده است.
نرخ مش��اركت اقتصادي زنان در ايران كمتر از ۱۵ 
درصد اس��ت و اين نرخ از متوس��ط نرخ مشاركت 
در تمامي رده بندي هاي توس��عه انس��اني پايين تر 
است. بر اساس گزارش توسعه انساني سال 2۰22، 
متوسط نرخ مشاركت اقتصادي در گروه كشورهاي 
با شاخص توسعه انس��اني بسيار بالا، ۵2.7 درصد، 
در گروه كش��ورهاي با شاخص توس��عه انساني بالا 
)ايران جزو اين گروه اس��ت، ۴2.2 درصد، در گروه 
كشورهاي با شاخص توسعه انساني متوسط، ۱۵.۳ 
درصد و در كشورهاي گروه شاخص توسعه انساني 

پايين، ۱۵.۴ درصد است.
مي��زان اندك اين دو معيار در ايران س��بب ش��ده 
اس��ت كه توفيقات ايران در ساير شاخص ها اعم از 
شاخص هاي مربوط به آموزش و بهداشت - كه در 
رده بندي مناسبي در سطح جهاني قرار دارد - هم 
نتواند رتبه كلي ايران در شاخص نابرابري جنسيتي 

را بهبود ببخشد. 
هر چن��د همچن��ان بحث هاي بس��يار در خصوص 
ضرورت يا عدم ضرورت افزايش مشاركت اقتصادي 
زنان به ويژه با توجه به بافت س��نتي و فرهنگي ايران 
مطرح اس��ت و كرامت زن بيشتر با نقش مادر بودن 
زن سنجيده مي شود، اما بايد با عينك دقيق تري به 
اين مساله نگاه كرد و به ابعاد گسترده تري از ضرورت 
حض��ور زن در عرصه ه��اي اقتص��ادي و اجتماعي 
توجه كرد. توجه به طبيعت مادرانه زن، بايد با عمق 

بيشتري مورد توجه سياستگذاران باشد. زن به دليل 
ويژگي هاي مادرگونه مي تواند نقش بسيار موثري در 
ايجاد تعادل، صلح، آرامش، كاهش بزه هاي اجتماعي 
و كاهش فس��اد داش��ته باش��د. حذف زنان و ندادن 
فرصت هاي برابر براي حضور در عرصه هاي اجتماعي 
و اقتصادي، نه تنها امكان تجربه را براي زنان فراهم 
نمي آورد، كه امكان رس��يدن به تعادل هاي پايدار را 
در جامعه از بين مي ب��رد. در عين حال صرف  نظر از 
ظرفيت زنان در اقتصاد يك كشور به معناي صرف نظر 
ك��ردن از نيمي از جمعيت يك جامعه اس��ت كه در 
صورت فراهم آمدن شرايط مي تواند در رونق بخشي 

به توليد و رشد اقتصادي موثر باشد.
همان طور كه در ابتداي اين مقال نيز اش��اره ش��د، 
عدم براب��ري فرصت ها براي حضور زن��ان و مردان 
در فعاليت ه��اي اقتصادي، به وي��ژه در يك اقتصاد 
بحران زده سبب مي شود تا فشار اقتصادي بيشتري 
بر مردان وارد ش��ود، در بسيار مواقع مردان ناگزير از 
روي آوردن به شغل هاي بي كيفيت شوند و اين مساله 
در رفتار اجتماعي ايشان نيز متجلي شود كه مي تواند 
س��بب بروز اختلافات بين زنان و مردان در خانواده 
و حتي تهدي��د بنيان هاي خانواده ش��ود. پديده اي 
كه در ريش��ه يابي آن بي��ش از آنكه ب��ه عدم وجود 
فرصت هاي برابر براي زن��ان و مردان و ايجاد فضاي 
عادلانه و مبتني بر طبيعت هر دو جنس تعبير شود، 
به مضرات حضور زنان در جامعه و اقتصاد نسبت داده 
مي شود و تلاش مي شود تا حضور زنان در جامعه به 
عنوان پديده اي نامبارك تلقي شود كه منجر به ايجاد 

مشكلات و چالش هاي مضاعف مي شود. 
در پايان مي خواهد بر اين نكته تاكيد کند كه حضور 
زن در عرصه ه��اي اجتماعي و اقتصادي بي ش��ك 
يك فرصت ب��راي زنان و جامعه اس��ت. اگر حضور 
اجتماع��ي و اقتصادي زنان تهديد تلقي مي ش��ود 
بيشتر به دليل باورهاي غلط و عدم درك درست از 
نقش زن در جامعه و خانواده و عدم سياستگذاري 
مناس��ب براي حضور موثر زنان در عين ايجا توازن 

براي نقش هاي ايشان در خانواده و جامعه است.
حضور اجتماعي زنان در جامعه همان قدر مهم است 
كه در خانواده و اهميت فعاليت هاي اقتصادي زنان 
در يك فضاي متوازن و عادلانه نه تنها منجر به رشد 
و توسعه فردي زنان، مردان و خانواده مي شود، بلكه 
مي تواند موتور محركي در رشد و توسعه اقتصادي 
باشد. اما رسيدن به چنين نقطه مطلوبي در صورتي 
ممكن است كه ايجاد فرصت ها در كنار حفظ كرامت 
زن صورت پذيرد و استفاده از ظرفيت هاي زنان به 
معناي عدم اس��تفاده از ظرفيت هاي مردان نباشد. 
بدين ترتيب سياس��تگذاران بايد با دقت و با توجه 
به اهميت ت��وازن نقش زنان در خان��واده و جامعه 
در سياس��تگذاري مبتين بر تقوي��ت فعاليت هاي 

اقتصادي و اجتماعي زنان اقدام کنند.

م��ا در پاي��ان جن��گ ب��ا 
كش��وري مواجه بوديم كه 
حدود ۱۰۰۰ ميليارد دلار 
خس��ارت ديده ب��ود؛ اين 
در حالي بود ك��ه ما درآمد 
ارزي م��ان در آن دوره تنها 
۱۰ ميلي��ارد دلار ب��ود و 
بايد كش��ور را طوري اداره 
مي كرديم كه هم بازسازي ممكن شود و هم با وجود 
تحريم ها نيازهاي مردم مشكلي پيدا نكند. من در 
دولت مرحوم هاش��مي رفس��نجاني وزير بازرگاني 
شدم و در آن دوره بايد مديريت تامين ۱۰ هزار قلم 
كالا را در اين وزارتخانه انجام مي دادم. اين در حالي 
بود كه ما ب��راي تمام آنها تنها حدود س��ه ميليارد 
دلار ارز داش��تيم. از اين رو با تم��ام محدوديت ها 
كارها پيش رفت و خوشبختانه توانستيم در حوزه 
تامين نيازهاي مردم موفق باشيم. در اين ترديدي 
وجود ندارد ك��ه بخش مهمي از نگاه ها به س��مت 
دولتي شدن اقتصاد حركت مي كرد. در واقع در آن 
زمان بازاري بودن يا تمول مالي حتي با نگاه منفي 
مواجه بود. ما شاهد آن بوديم كه حتي عده اي اتاق 
بازرگاني مش��هد را آتش زدند. در چنين شرايطي 
بود كه قانون اساس��ي م��ا تدوين ش��د و در آن در 
اصل ۴۴ آمد ك��ه بخش عم��ده اي از فعاليت هاي 

بزرگ اقتصادي مانند بانك��داري يا معادن بايد در 
اختيار دولت باش��د؛ در ذيل اين اصل آمده بود كه 
اين رويك��رد در واقع تا جايي ادام��ه دارد كه ضرر 
ب��ه وجود نيايد. پس از آن ني��ز ما با جنگ تحميلي 
مواجه شديم كه ديگر در چارچوب آن نگاه دولتي 

غالب شد.
در طول تم��ام اين س��ال ها مي توان گف��ت كه ما 
بس��ياري از تفكرات اقتصادي را در كشور اجرايي 
كرديم؛ گاهي به ش��دت به اقتص��اد دولتي نزديك 
شديم و گاهي به بازار آزاد. در واقع هر دولتي كه در 
ايران جابه جا شده مديريت خاص خود را نيز اعمال 
كرده كه همين مساله مقدمات برخي از مشكلات در 
نگاه كلان را ايجاد كرده است. از سويي ديگر با وجود 
تمام اقدامات، اقتصاد در بسياري از سال ها اولويت 
ما نبوده اس��ت و سياست برآن اولويت داشته است. 
همين موضوع باعث شده كشوري كه پس از پيروزي 
انقلاب در حوزه هاي مختل��ف فرهنگي، اجتماعي 
و امنيتي رش��دي قابل توجهي كرد حتي دشمنان 
ما نيز نمي توانن��د در آن ترديدي ايج��اد كنند در 
حوزه اقتصاد ب��ا چالش هايي مواجه ش��ود. از نظر 
من ظرفيت اقتصاد ما و نيروي انساني متخصص و 
دلسوز بسيار بالاست و تنها با اصلاح نگاه مديريتي 
و در اولويت قرار دادن اقتصاد مي توان بس��ياري از 

اين شرايط را تغيير داد.

رييس كل بانك مركزي با اشاره به انتظارات منفي 
در جامعه گفت: تيمي در خارج كش��ور با عمليات 
روان��ي درحال تلاش ب��راي متلاطم ك��ردن بازار 
هستند هيچ مشكلي در بازار ارز نداريم؛ تسلط مان 
نيز در حوزه ارز بسيار افزايش يافته است. ارزمان را 
مفتي خرج نمي كنيم و بابت زيرساخت هاي كشور 
خرج مي كنيم؛ ارز را مفت به كس��ي نمي دهيم، ارز 
دست هر كس��ي هم هس��ت بايد برگرداند. رييس 
كل بانك مرك��زي همچنين گفت: مي گويند بانك 
مركزي مسوول تورم يا مسوول ارز است. نه، اينطور 

نيست عوامل متعددي تاثيرگذار هستند.
محمدرض��ا فرزي��ن، رييس كل بان��ك مركزي در 
دهمين هماي��ش بانكداري الكترونيك و نظام هاي 
پرداخت، با بي��ان اينكه اقدام��ات خوبي در حوزه 
بانكداري الكترونيك طي س��ال هاي گذشته انجام 
شده اس��ت، افزود: هوش مصنوعي، تصميم گيري 
براس��اس داده و اطلاعات را هموار مي كند؛ بايد در 
حكمران��ي نيز به ما كمك كند و ب��ه بينش تبديل 

شود. رييس كل بانك مركزي ضمن اشاره به اينكه 
بايد در ه��وش مصنوعي جزو ۱۰ كش��ور اول دنيا 
باش��يم، گفت: ما در بعضي از حوزه ها عملكردمان 
خوب اس��ت به خصوص در زيرساخت ها؛ خيلي از 
كشور ها از الكترونيكي بودن ۹7 درصد زيرساخت 
پرداخت تعجب مي كردند. الان ۹۰ درصد چك ها 
صيادي اس��ت و اين روي قابل اعتماد ش��دن چك 

تاثيرگذار بوده است. 
فرزين ادامه داد: احراز هوي��ت غيرحضوري نيز از 
اقدامات خوب ديگر اس��ت كه دس��تورالعمل آن از 
س��وي بانك مركزي ابلاغ شده اس��ت؛ بانك ها هم 
اقدامات خوبي داش��تند. وي اف��زود: ۱2 ميليون و 
۳۰۰ هزار حساب تفكيك شدند؛ 2 ميليون و ۳۰۰ 
هزار حقوق��ي و ۱۰ ميليون حس��اب حقيقي بوده 
است. او در ادامه درباره آسيب شناسي نظام بانكي 
گفت: ما در نظام بانكي و بانك مركزي مش��كلات 
زيادي داريم و براي رس��يدن به بانكداري مطلوب 

راهي طولاني داريم.

يحيي آل اسحاقارغوان فرزين معتمدفردين آقابزرگي

از معماي سقف حقوق تا معضل سن بازنشستگي

اقتصاد ايران در آرامش پيش از توفان است؟
بر اساس برنامه ريزي صورت گرفته، برنامه هفتم توسعه 
به روزهاي پاياني بررس��ي خود رس��يده و مجلس بايد 
به زودي وارد بررس��ي لايحه بودجه ۱۴۰۳ ش��ود. يك 
عضو هيات رييسه مجلس ش��وراي اسلامي گفت: امروز 
رييس جمهور براي تقديم لايحه بودجه ۱۴۰۳ در مجلس 
حضور پيدا مي كند. احمد نادري رييس جمهور در جلسه 
علني امروز )سه شنبه( مرحله اول لايحه بودجه ۱۴۰۳ را 
به مجلس تقديم خواهد كرد. براساس ماده ۱۸2 اصلاحي 
آيين نامه داخلي مجلس، دولت موظف است لايحه بودجه 
سالانه كل كشور را در دو بخش ماده واحده )مشتمل بر 
احكام مورد نياز براي اجراي بودجه كل كش��ور و سقف 
منابع بودجه عمومي دولت به تفكيك درآمدها و واگذاري 
دارايي هاي سرمايه اي و مالي و اجزاي اصلي آنها( و جداول 
تفصيلي شامل ارقام بودجه به مجلس تقديم كند. بخش 
اول حداكثر تا اول آبان هر سال به مجلس تقديم مي شود. 
بخش دوم نيز حداكثر ۱۰ روز از زمان ابلاغ بخش اول قانون 
بودجه به مجلس ارسال مي شود. به اين ترتيب نمايندگان 
مجلس كار خود را بايد بر روي لايحه دوم دولت در س��ال 
جاري نيز آغاز كنند و اين در حالي است كه از چند هفته 
بعد، مجلس وارد فضاي انتخابات مي شود و در اسفند ماه 
مشخص مي شود كه چه افرادي به عنوان نمايندگان جديد 
مردم وارد بهارستان خواهند شد. به اين ترتيب در فضاي 
انتخابات، مجلس بودجه را نيز نهايي كند تا پيش از بهار 

سال آينده كه نمايندگان جديد كار خود را آغاز مي كنند، 
تكليف بودجه مشخص شده باش��د. اين در حالي است 
كه در روزهاي گذش��ته دو بحث مهم در مجلس به افكار 
عمومي رسيده است. يكي بحث افزايش سن بازنشستگي 
و ديگري بحث سقف برداشت از حقوق. در مورد نخست 
به نظر مي رسد كه حتي در ميان نمايندگان مجلس نيز 
يك جمع بندي دقيق وجود ندارد تا جايي كه روز گذشته 
رييس مجلس ت��لاش كرد اين بح��ث را مديريت كند. 
رييس مجلس شوراي اسلامي با اشاره به ابهامات مطرح 
شده پيرامون مصوبه افزايش سن بازنشستگي تاكيد كرد: 
خروجي مصوبه مجلس اين اس��ت كه حداكثر سنوات 
خدمتي براي آقايان ۳۵ سال و سن بازنشستگي 62 سال 
و حداكثر س��نوات خدمتي براي خانم ها ۳۰ سال و سن 
بازنشستگي ۵۵ سال مي باشد. جعفر قادري در تذكري 
شفاهي در جريان جلسه علني مجلس شوراي اسلامي 
بيان كرد: در خصوص افزايش س��ن بازنشس��تگي از هر 
كدام از دوستان كه سوال كرديم گفتند كه در كميسيون 
تلفيق مطرح نشده است. از سوي ديگر اگر هم در تلفيق 
بررسي شده امروز به قضيه فيثاغورث تبديل شده است 
كه سوال ها و ابهامات زيادي در خصوص آن مطرح است؛ 
انتظار مي رود اين مصوبه به صحن مجلس شوراي اسلامي 
بازگردد تا مورد بررسي مجدد قرار گيرد. محمدباقر قاليباف 
در پاس��خ به تذكر وي بيان كرد: بن��ده در خصوص اين 

موضوع روز گذشته توضيح دادم آنچه كه خروجي مصوبه 
مجلس شوراي اسلامي است اين بوده كه سن بازنشستگي 
براي مردها 62 سال و حداكثر سنوات خدمتي كه انجام 
مي دهند ۳۵ سال است اين براي مردهايي كه اكنون در 
حال خدمت هستند به صورت ميانگين اعمال مي شود 
كه تقريبا حدود دو ماه تا دو ماه و نيم مي باشد يعني فردي 
كه در سال ۱۴۰۳ استخدام شود حداكثر سنوات خدمتي 
آن۳۵ س��ال است و سن بازنشس��تگي براي آن 62 سال 
اس��ت. رييس مجلس شوراي اس��لامي در ادامه تصريح 
كرد: براي خانم ها نيز س��ن بازنشستگي ۵۵ سال بوده و 
حداكثر س��نوات خدمتي ۳۰ سال است اين بحث كاملا 
شفاف است و نقل قول هاي ديگري كه پيرامون آن مطرح 
مي شود صحت ندارد. در كنار آن يك طرح ديگر نيز روز 
گذشته ميان نمايندگان به چالشي جديد بدل شده بود. 
مخالف برداشت سقف پرداختي حقوق و مزايا تاكيد كرد 
كه اين بند راه پرداخت حقوق هاي نجومي را باز مي كند 
و موافق اين بند معتقد بود كه براساس اين مصوبه قانون 
دايمي براي پرداخت حقوق و مزاياي به كاركنان دولت در 
هر سال حكمفرما خواهد بود. نمايندگان مجلس شوراي 
اسلامي در جريان جلس��ه علني مجلس بندي از لايحه 
برنامه هفتم توسعه را بررسي كردند كه پرداخت حقوق 
و مزاياي كاركنان و موسس��ات دولتي را مشمول قوانين 
صفحه 2 را بخوانيد مربوطه مي كرد.  

معماي بازنشستگي
چالش ورود خودروهاي برقي كدامند؟

منتقدان چه مي گويند؟

»تعادل« گزارش مي دهد

وزير صمت مي گويد: به دنبال ايجاد يك تحول بزرگ 
در صنعت خودروسازي كشور با برقي كردن خودروها 
و جايگزين آنها با ماشين هاي بنزيني است. وعده اي كه 
به گفته منتقدان احتمال محقق شدن آن اگر نزديك به 
صفر نباشد، با وجود چالش هايي كه بر سرراه آن است، 
دشوار است. ايده برقي كردن خودروها و اصرار بر آن از 
سوي وزير صمت در شرايطي كه زيرساخت هاي لازم 
از جمله ايستگاه هاي ش��ارژ، خدمات پس از فروش و 
همچنين كارشناسان فني به ميزان كافي در كشور مهيا 
نيست، سبب طرح انتقاداتي از سوي كارشناسان حوزه 

خودرو شده كه البته تا به اينجاي كار، هيچ تاثيري در 
ديدگاه علي آبادي وزير صمت نداشته و او همچنان بر 

مواضع خود پافشاري مي كند. 
منتقدان مي گويند: در شرايط فعلي به نظرمي رسد يك 
سردرگمي را شاهد هستيم، يعني مي بينيم يك سري 
اهداف خوب بيان مي ش��ود، اما حساب و كتابي روي 
اين اهداف شده كه چقدر اين خودروي برقي مي تواند 
در سه هدف »كاهش آلودگي هوا، ناترازي سوخت و 
توسعه صنعتي« كه مطرح شده به ما نفع برساند، نشده 
صفحه 7 را بخوانيد است.  

چند وقتي مي ش��ود كه فرش قرمز ب��ورس زيرپاي 
سهامداران پهن است و به نظر نمي رسد كه اين فرش 
به اين زودي ها جمع شود و دوباره فرش سبز پهن شود. 
در دومين روز كاري هفته شاخص كل بورس نوساني 
بود و دو نيمه مثبت و منفي داش��ت؛ اما در س��ومين 
روز كاري هفته همه چيز تغيير كرد و شاخص دوباره 
رخت قرمز بر تن كرد.  مساله و مشكل بورس تكراري 
است و طي سه سال گذش��ته اين موضوع هزاران بار 
تكرار شده است. شايد كلمه اعتماد و نبود نقدينگي 

در گزارش هاي هر روز چندين بار تكرار شود اما مساله 
اصلي همين بوده و اميد است با تكرار اين دو كلمه شايد 
كس��ي به فكر بازار بيفتد و شرايط تغيير كند.آماري 
جديد توسط ايس��پا، مركز افكارسنجي دانشجويان 
ايران منتشر شده كه از ۱2 هزار نفر از مردم بالاي ۱۵ 
سال ايران به روش مصاحبه حضوري پرسيده است 
كه؛ »اگر شرايط مالي شما به گونه اي باشد كه بتوانيد 
پس ان��داز كنيد، ترجيح مي دهي��د پس انداز خود را 
صفحه 4 را بخوانيد چگونه مديريت كنيد؟«  

گذر خودروهاي برقي
از پيچ ارزي

بورس اولويت
سرمايه گذاري نيست!

نيـاز اقتـصاد ايـران
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»تعادل« حاشيه هاي بازديد رييس جمهور 
از ستاد وزارت نفت را بررسي مي كند

جزييات مصوبات مجلس درباره حمل ونقل ريلي وهوايي 
در قالب برنامه هفتم توسعه چه بود؟

صفحه 5    صفحه  3    

اما و اگرهاي رييسي
در وزارت نفت 

نيروي كار هزينه 
سوءمديريت ها را مي پردازد

ب��راي حل مش��كلات 
فزاين��ده صندوق هاي 
چ��ه  نشس��تگي  ز با
راهبردهاي��ي باي��د در 
پيش گرفته شود؟ پاسخ 
مجل��س و دولت به اين 
پرس��ش، افزايش سن 
بازنشستگان و انداختن 
توپ مش��كلات در زمين اين قش��ر زحمتكش 
كشور است. اما آيا با افزايش سن بازنشستگان و 
اعمال فشار بيش��تر بر آنها مشكل صندوق هاي 
بازنشس��تگي كش��ور حل و فصل مي شود؟بايد 
توجه داش��ت، تصميماتي كه اخيرا در خصوص 
افزايش سن بازنشس��تگان در حال اتخاذ است، 
بخش��ي از به اصطلاح، اصلاح��ات پارامتري در 
صندوق هاي بازنشستگي است. البته اين مشكل 
مخت��ص ايران نيس��ت و در همه ج��اي جهان، 
اين صندوق ها با مشكلات مش��ابه ايران روبه رو 
هس��تند، اما دلايل بروز اين مشكلات در ايران و 
ساير كشورها متفاوت است. در ايران دليل اصلي 
كسري بودجه صندوق هاي بازنشستگي عمدتا 
سياس��ت هاي مجلس و مداخ��لات دولت ها در 
اين صندوق ها بوده اس��ت. علاوه بر آن، بخش��ي 
از مش��كل برآمده از اقتصاد ناكارآمد ايران است 
ك��ه قدرت خلق ش��غل را ندارد. درآم��د و منابع 
صندوق ها در واقع از حق بيمه دريافت ش��ده از 
شاغلان تامين مي ش��ود، سال هاست كه اقتصاد 
ايران قادر به خلق شغل و ايجاد شغل پايدار نيست 
و اين ايراد به سياس��ت هاي بخش عمومي وارد 
اس��ت كه فرصت هاي خلق ش��غل را از بين برده 
است. اما همزمان شاغلان موجود و بازنشستگان 
رو به فزوني هستند. بنابراين هزينه هاي صندوق ها 
به شكل پرداخت بيشتر مس��تمري ها، هر سال 
بالاتر مي رود. مبتني بر اين مدل اجرايي، هر سال 
تعداد بيشتري به خيل بازنشستگان افزوده شده 
و هزينه ها به شدت افزايش پيدا مي كنند. افزايش 
شديد هزينه ها و ناتواني در كسب منابع جديد كه 
از طريق ش��غل هاي جديد عملا ايجاد مي شود، 
علت اصلي ناترازي صندوق هاي بازنشس��تگي 
در ايران اس��ت. اما بايد ديد چرا ش��غل درس��ت 
نمي شود؟ ش��غل جديد درس��ت نمي شود چرا 
كه سياس��ت هاي بخش عمومي، حامي دلالي، 
س��فته بازي و سوداگري اس��ت و نه خلق شغل و 
توليد در كشور. در واقع رويكردها و سوداگرانه و 
دلال محور بر بخش هاي مولد ارجحيت دارد. به اين 
دليل است كه بحران شدت پيدا كرده و به مرحله 
ابربحراني رسيده است. اما اينطور نيست كه اين 
نوع مشكلات در صندوق هاي بازنشستگي ناگهاني 
ظهور كرده باشند، سال هاي سال است كه توسط 
اساتيد و دلسوزان نسبت به بروز اين بحران هشدار 
داده شده است و هيچ كدام از دولت هاي پيشين 
هم به اين مسائل توجه نكرده اند. البته با توجه به 
حاكميت اين اقتصاد دلال محور و س��وداگرانه و 
فروش وابسته به منابع طبيعي براي تامين مخارج 
عمومي، دولت ها جز تغيير اين مسير كار ديگري 
نمي توانس��تند بكنند. البته اين مسير منتفعان 
خاص خود را دارد و به همين دليل هم تا به امروز 
ادامه پيدا كرده است. نكته قابل توجه آن است كه 
افزايش سن بازنشستگي، عملا بخشي از فشار را 
به نيروي كار كشور وارد مي كند تا آنها از يك طرف 
مدت زمان بيش��تري در كار خود مانده و از سوي 
ديگر، سهم بيشتري حق بيمه بپردازند. در عين 
حال هم عمرشان زودتر به پايان مي رسد و حقوق 
بازنشستگي كمتري دريافت مي كنند. يعني چند 
س��ال عمري كه بايد صرف دوران بازنشستگي و 
رتق و فتق امور خانواده مي ش��د به جاي دريافت 
مستمري و حقوق بازنشستگي، صرف پرداخت 
حق بيمه بيشتر مي شود. با اين رخدادها مي توان 
گفت، تصميم��ات اخير مي تواند با اس��تفاده از 
ظرفيت هاي زمان��ي و مالي قش��ر حقوق بگير، 
بحران صندوق ها را ب��راي مدت كوتاهي )توجه 
كنيد براي يك مدت كوتاه( ب��ه تاخير بيندازد؛ 
ام��ا اين تصميمات به هيچ وجه راه حل اساس��ي 
نخواهد بود و مُس��كن كوتاه مدت و موقت است. 
راه حل اساسي اين است كه توليد در كشور فعال 
شود و مشاغل بلندمدت رس��مي براي ايرانيان 
شكل بگيرند تا پرداخت هاي مستمري از طريق 
حق بيمه هايي كه نيروي كار جديد مي پردازند 
تامين شود نه اينكه فش��ار مستمر بر نيروي كار 
قبلي وارد ش��ود. بنابراين تصمي��م اخير دولت و 
مجلس، مُس��كن كوتاه مدت و ضعيفي است و به 
زودي مجددا مشكل بازنشستگي و صندوق هاي 
بازنشستگي با ابعاد وسيع تري نمايان خواهد شد. 
مگر اينكه اقتصاد ايران به سمت اقتصادي مولد و 
توليدمحوري حركت كند. در واقع از اين اقتصاد 
وابسته به فرو ش منابع طبيعي و مبتني بر دلالي 
و واسطه گري خارج شده و به سمت رويكردهاي 

معقول تر حركت شود.

حسين راغفر

يادداشت-1



بر اساس برنامه ريزي صورت گرفته، برنامه هفتم توسعه 
به روزهاي پاياني بررس��ي خود رسيده و مجلس بايد 
به زودي وارد بررس��ي لايحه بودجه 1403 شود. يك 
عضو هيات رييسه مجلس شوراي اسلامي گفت: امروز 
رييس جمهور ب��راي تقديم لايحه بودج��ه 1403 در 
مجلس حضور پيدا مي كند. احمد نادري رييس جمهور 
در جلس��ه علني امروز )سه ش��نبه( مرحله اول لايحه 
بودجه 1403 را به مجلس تقديم خواهد كرد. براساس 
ماده 1۸۲ اصلاحي آيي��ن نامه داخلي مجلس، دولت 
موظف است لايحه بودجه س��الانه كل كشور را در دو 
بخش ماده واحده )مش��تمل بر احكام مورد نياز براي 
اجراي بودجه كل كشور و سقف منابع بودجه عمومي 
دولت ب��ه تفكيك درآمده��ا و واگ��ذاري دارايي هاي 
سرمايه اي و مالي و اجزاي اصلي آنها( و جداول تفصيلي 
ش��امل ارقام بودجه به مجلس تقديم كند. بخش اول 
حداكثر تا اول آبان هر سال به مجلس تقديم مي شود. 
بخش دوم نيز حداكثر 10 روز از زمان ابلاغ بخش اول 

قانون بودجه به مجلس ارسال مي شود.
به اين ترتيب نمايندگان مجلس كار خود را بايد بر روي 
لايحه دوم دولت در سال جاري نيز آغاز كنند و اين در 
حالي اس��ت كه از چند هفته بعد، مجلس وارد فضاي 
انتخابات مي ش��ود و در اس��فند ماه مشخص مي شود 
كه چه افرادي به عنوان نماين��دگان جديد مردم وارد 
بهارستان خواهند شد. به اين ترتيب در فضاي انتخابات، 
مجلس بودجه را نيز نهايي كند تا پيش از بهار سال آينده 
كه نمايندگان جديد كار خود را آغاز مي كنند، تكليف 

بودجه مشخص شده باشد.
اين در حالي است كه در روزهاي گذشته دو بحث مهم 
در مجلس به افكار عمومي رس��يده است. يكي بحث 
افزايش سن بازنشستگي و ديگري بحث سقف برداشت 
از حقوق. در مورد نخست به نظر مي رسد كه حتي در 
ميان نمايندگان مجلس نيز يك جمع بندي دقيق وجود 
ندارد تا جايي كه روز گذشته رييس مجلس تلاش كرد 
اين بحث را مديريت كند. رييس مجلس شوراي اسلامي 
با اشاره به ابهامات مطرح شده پيرامون مصوبه افزايش 
سن بازنشستگي تاكيد كرد: خروجي مصوبه مجلس اين 
است كه حداكثر سنوات خدمتي براي آقايان 3۵ سال 
و سن بازنشستگي ۶۲ سال و حداكثر سنوات خدمتي 
براي خانم ها 30 س��ال و سن بازنشس��تگي ۵۵ سال 
مي باش��د. جعفر قادري در تذكري شفاهي در جريان 
جلسه علني مجلس ش��وراي اس��لامي بيان كرد: در 
خصوص افزايش سن بازنشستگي از هر كدام از دوستان 
كه سوال كرديم گفتند كه در كميسيون تلفيق مطرح 
نشده است. از سوي ديگر اگر هم در تلفيق بررسي شده 
امروز به قضيه فيثاغورث تبديل شده است كه سوال ها 
و و ابهامات زيادي در خصوص آن مطرح است؛ انتظار 
مي رود اين مصوبه به صحن مجلس ش��وراي اسلامي 

بازگردد تا مورد بررسي مجدد قرار گيرد.
محمدباقر قاليباف در پاسخ به تذكر وي بيان كرد: بنده 
در خصوص اين موضوع روز گذشته توضيح دادم آنچه 
كه خروجي مصوبه مجلس شوراي اسلامي است اين 
بوده كه سن بازنشستگي براي مردها ۶۲ سال و حداكثر 
سنوات خدمتي كه انجام مي دهند 3۵ سال است اين 
براي مردهايي كه اكنون در حال خدمت هس��تند به 
صورت ميانگين اعمال مي شود كه تقريبا حدود دو ماه 
تا دو ماه و نيم مي باشد يعني فردي كه در سال 1403 
استخدام شود حداكثر س��نوات خدمتي آن3۵ سال 
است و سن بازنشستگي براي آن ۶۲ سال است. رييس 
مجلس ش��وراي اس��لامي در ادامه تصريح كرد: براي 
خانم ها نيز سن بازنشس��تگي ۵۵ سال بوده و حداكثر 

سنوات خدمتي 30 سال است اين بحث كاملا شفاف 
اس��ت و نقل قول هاي ديگري ك��ه پيرامون آن مطرح 
مي شود صحت ندارد. در كنار آن يك طرح ديگر نيز روز 
گذشته ميان نمايندگان به چالشي جديد بدل شده بود. 
مخالف برداشت سقف پرداختي حقوق و مزايا تاكيد كرد 
كه اين بند راه پرداخت حقوق هاي نجومي را باز مي كند 
و موافق اين بند معتقد بود كه براساس اين مصوبه قانون 
دايمي براي پرداخت حقوق و مزاياي به كاركنان دولت 
در هر س��ال حكمفرما خواهد بود. نمايندگان مجلس 
شوراي اسلامي در جريان جلسه علني مجلس بندي از 
لايحه برنامه هفتم توسعه را بررسي كردند كه پرداخت 
حقوق و مزاياي كاركنان و موسسات دولتي را مشمول 

قوانين مربوطه مي كرد.
علي اصغر عنابستاني در مخالفت با اين بند بيان كرد: 
اين بند س��قف افزايش حقوق را بر مي دارد و معني آن 
پرداخت حقوق نجومي است و هركسي در چارچوب 
قواني��ن موجود مي تواند هرچق��در مي خواهد حقوق 
بگيرد. پرداخت هاي نجومي هيچ كدام برخلاف قوانين 
نبوده بلكه همه در چارچوب قانون پرداخت شده است. 
وقتي كه م��ا مي گوييم پرداخت حق��وق و مزاياي در 
چارچوب قوانين مربوط به دس��تگاه ها صورت بگيرد 
يعني س��قف پرداخت حقوق برداشته مي شود. جعفر 
قادري در موافقت با اين بند اظهار كرد: ما اكنون داراي 
قانون نظام هماهنگ پرداخت و قانون مديريت خدمات 
كشوري هستيم. براساس اين مصوبه پرداختي اشخاص 
در چارچوب اين قوانين صورت مي گيرد. چه دليلي دارد 
ما براي يك كارگر شركت نفت كه در مناطق عملياتي 
بر روي سكو كار مي كند يك سقف معين تعيين كنيم 
يا به يك نيروي آتش نشاني و شهرداري براي پرداخت 
حقوقش س��قف در نظر بگيريم؟ اگر پرداختي خلاف 
قوانين موجود بود آنگاه به تخلف رسيدگي مي شود اما 
دليلي ندارد كه براي آن سقف تعيين كنيم. پرداختي ها 
در هر دستگاهي براس��اس اين مصوبه مشمول قانون 
مربوط به خود مي شود. چرا بايد هر سال يك منطقي 
براي تعيين سقف پرداختي ايجاد كنيم؟ براساس اين 
مصوبه با توجه به ضوابط و قوانين موجود در هر دستگاه 

پرداختي صورت خواهد گرفت.
محس��ن زنگن��ه س��خنگوي كميس��يون تلفيق در 
توضيح اين بن��د بيان كرد: م��ا در اين بن��د به دنبال 
مشروعيت بخشيدن به حقوق هاي نجومي يا افزايش 
حقوق نيستيم بلكه مي گوييم منطق اين است كه ما 
اكنون دو قانون يعن��ي قانون نظام هماهنگ پرداخت 
و قانون مديريت خدمات كشوري را داريم كه براساس 

آن مي تواند پرداختي در دس��تگاه ها صورت گيرد. اگر 
قانون دايمي اشكال دارد در قالب طرح يا لايحه اصلاح 
ش��ود. وي در ادامه اظهار كرد: براي تصويب اين قانون 
ماه ها زحمت كشيده شده است چندي پيش در جريان 
تصويب قانون بودجه عزيزي پيشنهاد داد تا سقفي براي 
پرداختي تعيين شود و س��پس وزير دستگاه مربوطه 
مجبور شد به فلان شورا برود و هزار تا مجوز بگيرد. ما با 
اين مصوبه تاكيد داريم كه در طول قانون برنامه هفتم 
توسعه بايد قانون حاكم باش��د نه اينكه هر كس با هر 
ايده اي به مجلس شوراي اسلامي بيايد و يك سقف براي 
حقوق تعيين كند و زماني كه كارمند در سال جديد به 
سر كار مي رود نداند كه چقدر حقوق خواهد گرفت. در 

نهايت نمايندگان با اين مصوبه موافقت كردند.
به اين ترتيب در شرايطي كه هنوز دو طرح مهم دولت 
و مجلس به مرحله تصويب نهايي و اجرا نرس��يده، دو 
قوه بر س��ر ابعاد مختلف كار چالش هاي��ي دارند و اين 
موضوع نگراني هايي را به وجود مي آورد كه آيا اقتصاد 
ايران بايد خود را با چالش هايي جديد مواجه ببيند؟ در 
ميان مديران ارشد دولتي لااقل چنين نگراني چندان 
ديده نمي ش��ود. رييس كل بانك مركزي روز گذشته 
از آرامش در بازار ارز و بهبود ش��اخص هاي كلان پولي 
و بانكي خبر داد. محمدرضا فرزين در همايش سالانه 
بانكداري الكترونيك و نظام هاي پرداخت اظهار كرد: 
درباره اقدامات انجام ش��ده در ح��وزه بانكي مي توان 
گفت كار خوبي كه در بانك مركزي انجام شده، تفكيك 
حس��اب هاي تجاري و حقيقي اس��ت كه به ما كمك 
مي كند نظارت بهتري در زمينه پولشويي داشته باشيم. 
از سوي ديگر عملا چك با حركت به سمت الكترونيكي 
ش��دن به ابزار قابل اعتمادي در سيستم بانكي تبديل 

شده است.
وي افزود: در زمينه آسيب شناس��ي بانكي بايد گفت 
كه در نظام بانكي مشكلات بسياري عليرغم اقدامات 
صورت گرفته وجود دارد. از منظر بانك مركزي، يكي از 
مهم ترين مشكلات در حوزه نظارت بر بانك هاست كه 
يكي از ابزارهاي حل اين مساله بانكداري هوشمند است. 
معتقدم اگر گردش پول در كشور داشته باشيم بسياري 
از نوسانات اقتصادي را مي توان كنترل كرد، البته بايد 
پ��ول و ارز را رصد كنيم. رييس كل بانك مركزي ادامه 
داد: حكمران��ي ريال كه مطرح مي ش��ود به معني اين 
است كه پول ملي ما بايد حكمراني لازم را داشته باشد. 
به عنوان مثال در مراودات صورت گرفته با كشورهاي 
مختلف پول و ارز جابه جا مي ش��ود و نظارت درست و 
دقيقي صورت نمي گيرد كه پژوهشكده پولي و بانكي و 

بانك ها مي توانند به ما در اين زمينه كمك كنند. فرزين 
با اشاره به ضرورت توسعه و گسترش آمارها و اطلاعات 
لازم در حوزه اقتصادي گفت: گرچه همه وظيفه توليد 
آمار در حيطه وظايف بانك مركزي نيس��ت، اما بانك 
مركزي به عنوان دستگاه پاسخگوي اصلي، بايد در اين 
زمينه ضعف هاي خود را برطرف كند كه بتواند به مردم 
و فعالان اقتصادي كمك كند. موضوع ديگر پيش بيني 
پذير بودن اقتصاد است كه البته منبع اصلي آن خارج از 
كشور است؛ اما ما هم بايد پايداري كافي را داشته باشيم 
تا جلوي عواقب تكانه هاي وارد شده را بگيريم. بنابراين 
بايد بتوانيم به خوبي پيش بيني كنيم و آثار منفي آن بر 
اقتصاد كشور را با برنامه ريزي و سياست گذاري درست 
به حداقل برسانيم. نمونه مثال آن شوك هاي اقتصادي 
در دهه هاي اخير اس��ت. وي اعلام كرد: مس��اله ديگر 
انتظارات اس��ت. به عنوان مثال در زمين��ه ارز نيز تيم 
عمليات رواني دارند و عليه ما عمليات رواني مي كنند، 
چراك��ه مي دانند با اين كار بازار ارز را با نوس��ان مواجه 
مي كنند و به محض اينكه بازار ارز ثبات پيدا مي كند، 
برخي در خارج از كشور با مصاحبه هايي كه مي كنند 
بازار ارز را بهم مي ريزند. اما بايد گفت در حوزه ارزي در 

وضعيت بسيار خوبي هستيم و هيچ مشكلي نداريم.
رييس كل بانك مركزي با بيان اينكه نمي توان برخي 
آم��ار و ارقام را در زمينه ارزي اعلام كرد، گفت: با وجود 
اينكه در حوزه ارزي هيچ محدوديتي نداريم، اما ارز را به 
هر كس مي دهيم آن را رصد خواهيم كرد. در اين ميان 
اگر مردم به آمارهاي توليد شده و بانك مركزي اعتماد 
كنند، مشكلات حل مي شود، چراكه در اين برهه زماني 
جنگ، جنگ روايت هاست. جنگ روايت بين روايت ما 
و روايت دشمن. فرزين درباره رمزارزها نيز اظهار كرد: از 
گذشته سياست اين بوده كه اگر رمز ارزها در چارچوب 
قانون باشد در صادرات و واردات مورد استفاده  قرار گيرد، 
چرا كه نبايد در پولش��ويي استفاده شود كه البته چند 
مورد در كشور رصد ش��ده و مورد استفاده قرار گرفته 
است. بانك مركزي بايد به دنبال ايجاد ثبات و آرامش در 
اقتصاد باشد؛ بنابراين از هر ابزاري در اين راستا استفاده 
خواهيم كرد و در ح��ال حاضر تيمي در بانك مركزي 
مستقر شده تا سياست گذاري در اين زمينه را اصلاح 
كند. وي با بيان اينكه اقدامات خوبي در حوزه بانكداري 
الكترونيك طي سال هاي گذش��ته انجام شده است، 
افزود: هوش مصنوعي، تصميم گيري بر اس��اس داده 
و اطلاعات را هموار مي كند؛ بايد در حكمراني نيز به ما 

كمك كند و به بينشي تبديل شود.
رييس كل بانك مركزي ضمن اش��اره به اينكه بايد در 
هوش مصنوعي جزو 10 كشور اول دنيا باشيم، گفت: ما 
در بعضي از حوزه ها عملكردمان خوب است به خصوص 
در زيرساخت ها؛ خيلي از كشورها از الكترونيكي بودن 
۹۷ درصد زيرساخت پرداخت تعجب مي كردند. الان 
۹0 درصد چك ها صيادي است و اين روي قابل اعتماد 
شدن چك تاثيرگذار بوده است. فرزين ادامه داد: احراز 
هويت غيرحضوري نيز از اقدامات خوب ديگر است كه 
دستورالعمل آن از سوي بانك مركزي ابلاغ شده است؛ 
بانك ها هم اقدامات خوبي داشتند. به گفته رييس كل 
بانك مركزي، 1۲ ميليون و 300 هزار حساب تفكيك 
شدند كه دو ميليون و 300 هزار حساب حقوقي و 10 

ميليون حساب حقيقي بوده است.
با رسيدن به ماه هاي پاياني سال، مديريت شرايط نيز 
دشواري هاي خاص خود را خواهد داشت و بايد ديد كه 
آيا در پايان 140۲ مي توان از موفقيت دولت در اجراي 
سياست هايش گفت يا براي سال هاي آينده باز هم بايد 

سياست هاي كلان را تغيير داد؟
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نامه رييسي به سران ۵۰ كشور
رييس جمه��ور ايران در نامه اي به س��ران ۵0 كش��ور 
خواستارفشار سياسي- اقتصادي هماهنگ كشورهاي 
مستقل و آزاده به رژيم صهيونيستي براي توقف جنايات 
در غزه ش��د . سيد ابراهيم رييسي در نامه خود به سران 
۵0 كشور جهان، ضمن اشاره به اقدامات وحشيانه رژيم 
صهيونيستي در به شهادت رساندن بيش از 14 هزار نفر 
و تخريب زيرس��اخت ها در نوار غزه طي بيش از 40 روز 
گذشته، و همچنين رويكرد برخي دولت هاي غربي در 
اعمال استانداردهاي دوگانه و ناديده گرفتن عامدانه اصول 
انسانيت و اخلاق و حقوق، تاكيد كرد: انتظار از كشورهاي 
آزادي خواه و مس��تقل، به ويژه كشورهاي اسلامي اين 
است كه در عرصه هاي ديپلماتيك و اقتصادي، با رويكرد 
منس��جم و واحد، ضمن فش��ار بر اين رژيم اش��غالگر، 
زمينه ساز توقف جنايات اين رژيم در كشتار غيرنظاميان 
و پايان محاصره غزه شوند. رييس جمهور اسلامي ايران در 
اين نامه به همتايان خود، با تاكيد بر اينكه امروز روز آزمون 
الهي و انساني همه دولت هاس��ت، از كشورها خواسته 
است كه با به كارگيري همه ابزارهاي موجود براي فشار، 
از جمله توقف همكاري ها و ارتباطات تجاري و سياسي 
با رژيم صهيونيستي، نقش برجسته تري در توقف اين 

جنايات ايفا كنند.

نتانياهو مي داند با پايان جنگ 
سقوط مي كند

سخنگوي وزارت امور خارجه جمهوري اسلامي ايران 
در ابتداي نشس��ت هفتگي خود ب��ا خبرنگاران گفت: 
امروز روز جهاني كودك است و در اين جا لازم مي دانم 
كه به بيش از ۵ هزار كودك فلسطيني كه توسط رژيم 
صهيونيس��تي در مدت اخير به ش��هادت رسيده اند، 
اداي احترام كنم. ناصر كنعاني در اين نشست در پاسخ 
به س��والي در مورد اظهارات اخير نخس��ت وزير رژيم 
صهيونيس��تي مبني بر اينكه ايران در توقيف كشتي 
اسراييلي ها توسط يمني ها دست داشته است، گفت: 
اين اتهام زني ها باطل و ناشي از شرايط بغرنجي است كه 
كه رژيم صهيونيستي با آن دست به گريبان است. اين 
ديپلمات ارشد جمهوري اسلامي ايران با بيان اينكه ما 
بارها اعلام كرده ايم گروه هاي مقاومت در منطقه نماينده 
كشورها و ملت هاي خود هستند و براساس منافع كشورها 
و ملت هاي خود تصميم مي گيرند، بررسي مي كنند و 
به ص��ورت خودجوش اقدام مي كنن��د، گفت: اينگونه 
اظهارنظرها در راستاي فرافكني و شرايط بغرنجي است 
كه صهيونيست ها با آن روبرو هستند و آنها نمي توانند 
بپذيرند كه شكس��ت راهبردي، سنگين و چند بعدي 
از سوي جريان مقاومت در فلسطين متحمل شده اند. 
وي در پاسخ به سوالي ديگر در مورد اتهامات امريكا به 
ايران مبني بر اينكه تهران به وسيله نيروهاي نيابتي خود 
به دنبال افزايش تنش در منطقه اس��ت و هشدارهاي 
واش��نگتن در اين زمينه به تهران گفت: همانطور كه 
بارها گفته ايم نيروه��اي مقاومت در منطقه، تحت امر 
ايران نيس��تند كه از ايران دستور بگيرند، آنها نماينده 
كشورها و ملت هاي خود هستند و بر اساس منافع ملت ها 
وكش��ورهاي خود به صورت خودج��وش اقدام و عمل 
مي كنند. وي ادامه داد: برعكس امريكا كه به هم پيمانان 
خود امر و نهي مي كند، ايران نيروهاي تحت امر يا تحت 
وكالت خود ندارد و گروه هاي مقاومت در منطقه، نماينده 
ملت هاي خود هستند و آنها بر اساس منافع خود عمل 
مي كنند و اقدامات آنها بخشي از واكنش ها به جنايات 
رژيم صهيونيستي است كه تحت حمايت امريكا در حال 
نسل كشي و انجام جنايت جنگي در غزه است. سخنگوي 
وزارت امور خارجه در پاسخ به سوالي در مورد اظهارات 
اخير يك نماينده كنگره امريكا مبني براين كه پول هاي 
ايران در قطر بلوكه شده است و ما مي خواهيم در كنگره 
امريكا مصوبه اي را در مورد ممنوعيت برداشت از اين پول 
توسط تهران تصويب كنيم، گفت: متاسفانه كنگره امريكا 
و بسياري از نمايندگان آن با موضع گيري ها و رفتارهاي 
خود نشان داده اند كه پيش از اينكه نماينده مردم امريكا 
باشند، حافظ منافع رژيم صهيونيستي هستند و منافع 
كشور و ملت امريكا را زير پاي منافع رژيم صهيونيستي 
قرباني كرده  و مي كنند. كنعاني تاكيد كرد: ما براي اينگونه 
اظهارنظرها ارزش و اعتباري قائل نيستيم. سخنگوي 
وزارت امور خارجه جمهوري اسلامي ايران در پاسخ به 
سوالي ديگري در مورد اخبار منتشر شده مبني بر اينكه 
رييس جمهور امريكا از رييس جمهور چين خواس��ته 
است كه پكن به تهران فشار آورد تا با استفاده از گروه هاي 
نيابتي خود در منطقه باع��ث افزايش تنش در منطقه 
نشود، گفت: اينكه رييس جمهور امريكا از رييس جمهور 
چين چه درخواس��تي در مورد ايران داش��ته است من 
از آن مطلع نيس��تم. وي ادامه داد: اگر فرض بگيريم كه 
چنين درخواستي انجام شده است، امريكايي ها به جاي 
درخواست از ديگران براي انجام دادن يا انجام ندادن امر 
و كاري، بهتر است كه به مسووليت بين المللي شان در 
مورد ايجاد صلح عمل كنند و از ايستادن در كنار رژيم 
صهيونيستي براي انجام جنايت هاي جنگي خودداري 
كنند. سخنگوي وزارت امور خارجه جمهوري اسلامي 
ايران در پاسخ به سوالي در مورد اظهارات يك ديپلمات 
ارشد امريكا كه گفته هر كريدوري كه در قفقاز با توسل 
به زور و مشاركت ايران ايجاد شود با پاسخ قاطع واشنگتن 
مواجه خواهد شد و قطعاً كريدور زنگزور از خاك ارمنستان 
عب��ور مي كند، گف��ت: امريكايي ها بزرگ ت��ر از دهان 
خود صحبت مي كنند. وي با بيان اينكه همكاري هاي 
كشورهاي منطقه با يكديگر و مسائل منطقه ربطي به 
امريكايي ها ندارد، گفت: همكاري هاي ايران با كشورهاي 
منطقه از جمله آذربايحان  در چارچوب منافع دو كشور 
انجام مي ش��ود. امريكايي ها از مداخل��ه در امور روابط 
دوس��تانه ايران با كش��ورهاي منطقه دس��ت بردارند. 
كنعاني در پاسخ به س��والي در ارتباط با اظهارات يكي 
از نمايندگان مجلس مبني بر طرح استيضاح وزير امور 
خارجه در مجلس شوراي اسلامي گفت: هيات رييسه 
مجلس، ثبت چنين استيضاحي را تاييد نكرده است. وي 
ادامه داد: تعامل بين مجلس و دستگاه ديپلماسي، تعامل 
خوب و سازنده اي است و مشورت ها در مورد موضوعات 
مختلف بين مجلس و وزارت امور خارجه در جريان است .

اقتصاد رژيم صهيونيستي چقدر 
در برابر جنگ تاب مي آورد؟

دويچه وله اعلام كرده تجارت در سرزمين هاي اشغالي 
فلس��طين با فرار و تخلي��ه صدها نفر ي��ا فراخواندن 
س��اكنان به خدمت نظام��ي، متوقف ش��ده و فقدان 
گردشگري و كاركنان فناوري جوان، احياي اقتصادي 
را بسيار دش��وارتر كرده است. ده ها هزار نفر از ساكنان 
س��رزمين هاي اشغالي فلس��طين، خانه هاي خود در 
مرز با ن��وار غزه را تخليه ك��رده و اكنون در بخش هاي 
ديگري زندگي مي كنند. بسياري از افرادي كه در مرز 
شمالي با لبنان ساكن بودند هم به محل هاي امن منتقل 
شده اند. تعداد كل س��اكناني كه از محل زندگي خود 
تخليه شده اند، بين ۲00 تا 300 هزار نفر برآورد شده 
اس��ت. حدود 3۶0 هزار نفر از افراد ذخي��ره IL هم به 
خدمت نظامي فراخوانده شده اند. دن بن ديويد، استاد 
و مدير موسسه تحقيقات اجتماعي اقتصادي شورش 
در دانش��گاه تل آويو به دويچه وله گفته است: كسب و 
كارها در مناطقي كه س��اكنانش تخليه شده، تعطيل 
شده است. از زمان آغاز عمليات توفان الاقصي در هفتم 
اكتبر كه به جنگ فعلي منتهي شد، گردشگري وجود 
ندارد و رژيم صهيونيستي را از يكي از منابع اصلي درآمد 
خود، محروم كرده است. ايرلاين هاي خارجي زيادي 
به سرزمين هاي اشغالي پرواز نمي كنند. وي افزود: اگر 
3۶0 هزار نيروي ذخيره به ارتش فراخوانده ش��ده اند، 
بسياري از همسران مجبور خواهند بود كارشان را رها 
كنند تا از كودكان مراقبت كنند، به خصوص كه بسياري 
از مدارس تعطيل هس��تند. او گفت: جنگ همچنين 
صنعت فناوري را كه يك بخش مهم ديگر است، تحت 
فشار قرار داده است. تنها حدود 10 درصد از كاركنان در 
بخش فناوري پيشرفته كار مي كنند اما عامل بيش از ۵0 
درصد از صادرات سرزمين هاي اشغالي هستند. بيشتر 
اين كاركنان نسبتا جوان هستند و اكنون در ارتش در 
غزه يا مرز لبنان مشغول خدمت هستند. شايد تصور 
ش��ود كه اگر ۲0 درصد از كاركنان به ارتش فرا خوانده 
ش��وند، توليد ناخالص داخلي ۲0 درصد كاهش پيدا 
مي كند اما مشكل مربوط به درصد نيست بلكه مربوط به 
افرادي است كه به خدمت گرفته شده اند. آنها در مقابل، 
كساني كه به خدمت گرفته نشده اند، بهره وري اندكي 
دارند. وي خاطرنشان كرد: در گذشته، صنعت فناوري 
بدترين پيامدهاي بحران هاي اقتصادي را دفع كرده و 
به رژيم صهيونيستي كمك كرده بود تا سريعتر از ركود 
اقتصادي خارج شود و از افول اقتصادي كه به ساير نقاط 
جهان آسيب رسانده بود، اجتناب كند اما پس از انتفاضه 
دوم كه در فاصله بين سپتامبر سال ۲000 تا فوريه سال 
۲00۵ ادامه داشت و اقتصاد اين رژيم در وضعيت بدي 
بود، تحت تاثير فناوري، بهبود اقتصادي يافت و ركود 
اقتصادي سال هاي ۲00۸ و ۲00۹ و در پاندمي كرونا در 

رژيم صهيونيستي كمتر احساس شد.

تسهيلات مسكن
گريبان بانك ها را گرفت

بانك هايي كه در دو سال گذشته از پرداخت وام مسكن 
كوتاهي كردند ۲۶ هزار ميليارد تومان جريمه مالياتي 
ش��دند. در اين ميان بانك ها مي گويند كه وزارت راه و 
شهرسازي مقصر است، چون تا پايان سال 1401 سامانه 
مربوط به تسهيلات را ايجاد نكرده است. معاون وزير راه 
و شهرسازي اما در واكنش به اين صحبت اعلام كرده كه 
اتصال به پرداخت تسهيلات نهضت ملي مسكن از طريق 
سامانه تِم در مرداد 1400 راه اندازي شده ولي بانك هاي 
خصوصي به آن متصل نشدند. موضوع جريمه مالياتي 
۲۶ هزار ميليارد توماني براي ۲۵ بانك و موسسه اعتباري 
كه در پرداخت تس��هيلات طرح نهضت ملي مسكن 
كوتاهي كردند به محل اختلاف نظر بين بانك ها، سازمان 
امور مالياتي و وزارت راه و شهرسازي تبديل شده است. بر 
اساس ماده 4 قانون جهش مسكن مصوب مرداد 1400 
بانك ها بايد ۲0 درصد سهميه تسهيلات تعيين شده از 
سوي بانك مركزي را به بخش مسكن پرداخت كنند و 
اگر به اين تكليف عمل نكنند بايد جريمه اي معادل يك 
پنجم عدد تعهد شده به سازمان امور مالياتي بپردازند. 
مبلغ اين جريمه وارد صندوق ملي مسكن خواهد شد 
تا در حوزه ساخت و عرضه و توليد مسكن به كار گرفته 
ش��ود. نظام بانكي طبق اين قانون موظف شد در سال 
اول 3۶0 هزار ميليارد تومان و در س��ال دوم 4۵۸ هزار 
ميليارد تومان وام به بخش مسكن بدهد. با گذشت بيش 
از دو سال از تصويب قانون جهش توليد مسكن و برنامه 
دولت مبني بر س��اخت چهار ميليون واحد مسكوني 
بانك ها تنها حدود ۶0 هزار ميليارد تومان معادل تقريبي 
يك شش��م تعهدات خود به پروژه نهضت ملي مسكن 
اختصاص دادند. عمده پرداختي ها نيز توس��ط بانك 
مسكن صورت گرفته اس��ت. اين در حالي است كه در 
دو سال گذشته همواره مسوولان و كارشناسان نسبت 
به جريمه هاي س��نگين در صورت سرپيچي بانك ها 
از پرداخت تس��هيلات بخش مسكن هش��دار دادند. 
در اين ميان در روزهاي اخير در شبكه هاي اجتماعي 
اخباري مبني بر منتفي شدن جريمه ۲۶ هزار ميليارد 
توماني بانك ها منتشر ش��د كه دبير كانون بانك هاي 
خصوصي اعلام كرد كه جريمه منتفي نشده است. در 
عين حال بانك ها با اين اس��تدلال كه جريمه  مذكور 
غيرقانوني است، شكايتي را به محمد مخبر � معاون اول 
رييس جمهور - ارسال كرده اند. پيش از آن نيز شكايتي 
را به احسان خاندوزي � وزير اقتصاد - فرستاده بودند كه 
به گفته  دبير كانون بانك هاي خصوصي، خاندوزي به 
سازمان امور مالياتي دستور داده تا تعيين تكليف قطعي 
اجراييه را متوقف كند. با اين حال، روز گذشته شاهين 
مستوفي � مديركل دفتر حسابرسي مالياتي سازمان 
امور مالياتي - اعلام كرد كه حدود ۵۹ هزار ميليارد 
تومان رأي اوليه براي محكوميت ۲۵ بانك متخلف 
در نظر گرفته شده كه پس از راي تجديدنظر دادرسي 
اين رقم به ۲۶ هزار و ۲۶3 هزار ميليارد تومان رسيده 
است. برخي از اين جريمه ها هنوز به مرحله قطعيت 
نرسيده و در مرحله دادرسي است كه طبيعتا اگر بانك 
مركزي و وزارت راه و شهرسازي اطلاعاتي ارايه بدهند 

اين جريمه ها كسر و اصلاح خواهد شد.

ازمعمايسقفحقوقتامعضلسنبازنشستگي

سرلشكرسلامي:

اقتصاد ايران در آرامش پيش از توفان است؟

فلسطيني ها در نبرد پيروز خواهند شد
فرمانده كل سپاه با تاكيد بر اينكه دشمن به مقاومت 
مردم مظلوم و با ايمان فلس��طين و اش��تباهات خود 
باخته اس��ت و جهان در حال تغيير و اس��لام در حال 
گسترش است، گفت: فلسطيني ها در اين نبرد پيروز 

خواهند شد.
به گزارش سپاه نيوز؛ سردار سرلشكر پاسدارحسين 
سلامي فرمانده كل سپاه پاس��داران انقلاب اسلامي 
در نخس��تين همايش تخصصي حرفه اي سراسري 
حسابرس��ي مطهر كه صبح روز )دوش��نبه( در مركز 
همايش هاي نورالرضا )ع( برگزار شد، گفت: خداوند 
متعال به مس��اله انضباط مالي در قرآن اشاره و تاكيد 
دارد اگ��ر ب��ه يكديگر ق��رض مي دهيد حتم��ا آن  را 
بنويسيد؛ اين اهميت انضباط، شفافيت و كتابت براي 
حفظ رابطه دقيق مالي در همه اجزاي زندگي انسان 

را نشان مي دهد.
سرلشكر سلامي با بيان اينكه هرگز هيچ موجود زيبا 
و س��المي بدون پايش و مراقبت سالم باقي نمي ماند، 
ادامه داد: يك گلستان سراسر از گل اگر دايما مراقبت، 
آبياري و آفت زدايي نشود به مرور زمان به فساد گرايش 

پيدا مي كند.
فرمانده كل سپاه افزود: كنترل هاي دروني، وجدان، 
باورها و ايمان انسان قوي ترين و مستحكم ترين ابزار 
كنترل انسان براي پيشگيري از معاصي و خطاها است 
و هيچ چيزي نمي توان��د جايگزين باورها و اعتقادات 

دروني براي مصونيت داشتن از انواع معاصي شود.
وي با بيان اينكه انسان در نبرد دايمي با شيطان است 
و براي همه انس��ان ها و حتي پيامبران، شياطيني از 
انس و جن وجود دارد، بيان كرد: انس��ان هميشه در 
معرض لغزش اس��ت و غفلت موجب هجوم دشمن 
مي ش��ود بنابراين انسان بايد مداوم خودسازي كند و 

در معرض غفلت قرار نگيرد چرا كه غفلت عامل تهاجم 
بيروني است كه موجب سقوط و انحراف است و در يك 
چشم بهم زدن سرنوشت انسان را در طول زندگي بهم 
مي ريزد. سرلشكر سلامي با اشاره به اينكه در انضباط 
مالي نيازمند س��اختار، روش و قاعده هستيم، ادامه 
داد: در انفاق نيز بايد تعادل حفظ شود خداوند اعتدال 
و تعادل را حتي در مواجهه با دش��من براي آنكه ما را 
از مس��ير مس��تقيم منحرف نكند و به جرم و جنايت 
نيفكند مورد تاكيد قرار مي دهد. سرلشكر سلامي با 
بيان اينكه انضباط مالي يعني پرهيز از هر عاملي كه 
با قانون و قواعد ش��رع منافات دارد و در مسائل مالي 
انضباط بر اعتماد تكيه دارد، افزود: انضباط اعتماد آفرين 
است، ابهام و آشفتگي قدرت برنامه ريزي را از مديران و 
فرماندهان مي گيرد. در فضاي ابهام و درهم تنيدگي و 

تيره بودن نمي توان چيزي را پاك كرد بنابراين منفعت 
براي سازمان اصل نيست. دايره انضباط بسيار وسيع 
است و بركت در همين اس��ت. در ظلمت هيچ كس 
موفق نمي شود؛ مس��ير نوراني و روشن مسير اسلام 
است. فرمانده كل سپاه با تاكيد بر اينكه خداوند متعال 
مطهرين و متطهرين را دوست دارد، تاكيد كرد: روندها 
يعني اندازه گيري نرخ كميت نسبت به زمان كه در يك 
فاصله زماني چه اتفاقي مي افتد. روندها مثل آن است 
كه از يك س��ازمان عكس مي گيريم و روند لحظه اي 

است كه از يك سازمان فيلم مي گيريم.
وي ب��ا بي��ان اينك��ه باي��د بهتري��ن مس��يرها را در 
برنامه ريزي ه��ا انتخ��اب كني��م، اف��زود: باي��د در 
برنامه ريزي ها بهترين روش ها و مس��يرها را انتخاب 
كني��م. انضباط فق��ط در دقي��ق ب��ودن فرايند ها و 

نظارت ها نيست، بلكه در روش ها مهم است، مديريت 
 و فرمانده��ي ب��راي انتخاب بهترين قاعده هاس��ت.

س��لامي با تاكيد بر اينكه ترويج گفتمان پاكيزگي و 
معنويت اصل است اما بايد س��ازوكارها قوي، دقيق، 
هوش��مند و به موقع باش��د، اف��زود: قاع��ده مندي، 
سامانه س��ازي، اس��تفاده از نرم افزارها، نظارت هاي 
مس��تمر، پايش هاي دقيق، تاكيد بر اصول همه موثر 
هستند و موجب حفظ آبروي يك مجموعه مي شوند.

وي با اشاره به اينكه مردم مظلوم و بي گناه غزه تحت 
بمباران هاي شديد صهيونيس��ت ها هستند، افزود: 
صهيونيست ها مي خواهند پيروزي را با غلبه بر كودكان 
و ن��وزدان و بمباران مردم مظلوم غزه ترس��يم كنند 
و هر روز در معرض تهاجم و فرس��ايش فلسطيني ها 
هس��تند، آنها در درون غزه منتشر شدند و خودشان 
را در دسترس مجاهدان مسلمان قرار دادند تا هر روز 
حداقل 1۵ دستگاه تانك و چندين نفربر منهدم شود 

و تعدادي از آنها به هلاكت برسد.
فرمانده كل س��پاه با بيان اينكه صهيونيس��ت ها در 
اخلاق شكس��ت خوردند، در سياست منزوي شدند 
و در تاكتي��ك احمقان��ه عم��ل كردند، يادآور ش��د: 
صهيونيست ها در حال تكرار اشتباهات خود هستند و 
فروپاشي و زوال آنها در اشتباهات است آنها به مقاومت 
مردم مظلوم و با ايمان فلس��طين و اش��تباهات خود 
باختند، فلسطين باعزت شده و غزه به اندازه يك جهان 
وسعت پيدا كرده و امريكايي ها در جهان كوچك شدند 
و حتي در س��رزمين هاي خودشان جايي براي نفس 
كشيدن ندارند و بايد در كاخ هاي شان محبوس بمانند.

سرلشكر سلامي با تاكيد بر اينكه جهان در حال تغيير 
و اس��لام در حال گسترش اس��ت، خاطرنشان كرد: 

فلسطيني ها در نبرد پيروز خواهند شد.



رييس جمه��ور در ادام��ه فرآيند »نظارت س��تادي بر 
دستگاه هاي اجرايي« روز گذشته به ساختمان مركزي 

وزارت نفت رفت.
درحالي كه برخي خبرگزاري ها از بازديد س��يدابراهيم 
رييس��ي از وزارت نفت و برگزاري جلسه با مديران ارشد 
اين وزارتخانه خبر مي دهند، همزمان ايرنا در خبري كوتاه 

نوشت كه جواد اوجي وزير نفت در تهران نيست.
خبرگزاري دولتي ايرنا ضمن اشاره به بازديد رييس جمهور 
نوشته اس��ت كه چون وزير نفت براي بازديد از وضعيت 
ميداني گازرساني به خراس��ان رضوي سفركرده است، 
رييسي از تهران با او به وس��يله ويديو كنفرانس ارتباط 
برقرار كرده اس��ت. ايرنا بعد از ساعتي خبر خود را حذف 
كرد. برخي اف��راد مي گويند كه وزير نفت در جلس��ه با 
رييس جمهور حضور داشته است و آنچه پيشتر توسط 
ايرنا منتشر شده ناشي از اشتباه خبرنگار بوده است و گويا 

متوجه حضور آقاي اوجي نشده است.
»رييس جمهور« در حاش��يه بازديد از ستاد وزارت نفت 
با تاكيد بر اينكه طرح هاي توس��عه اي وزارت نفت نبايد 
به بهانه نظرات كارشناسي معطل بماند، خواستار فكري 
عاجل براي ناترازي بنزين و گاز در كشور از سوي مديران 

وزارت »اوجي« شد.
رييس جمهور بخش نف��ت و گاز را بهترين بخش براي 
سرمايه گذاري دانست و از مديران مجموعه وزارت نفت 
خواس��ت با تلاش براي جذب بيشتر س��رمايه داخلي و 
خارجي به رش��د توليد و افزايش كس��ب درآمد شتاب 

بيشتري بدهند.
س��يد ابراهيم رييس��ي در ادامه نظارت هاي ستادي بر 
دستگاه هاي اجرايي، به وزارت نفت رفت و پس از شنيدن 
گزارش وزير و مديران اين وزارتخانه از عملكرد دو ساله و 
همچنين طرح برخي موانع و مشكلات پيش رو، به بيان 
دستورات و خط مشي هاي مهمي در جهت ارتقاي كمي 

و كيفي عملكرد اين وزارتخانه پرداخت.
رييس جمهور با بيان اينكه سرمايه گذاري موتور محرك 
رش��د اقتصادي است، بخش نفت و گاز را بهترين بخش 
براي سرمايه گذاري دانست و از مديران مجموعه وزارت 
نفت خواست با تلاش براي جذب بيشتر سرمايه داخلي 
و خارجي به رش��د توليد و افزايش كسب درآمد شتاب 

بيشتري بدهند.
رييسي افزايش توليد و صادرات نفت به رغم تحريم ها و 
تهديدها را برگ زريني در كارنامه دو ساله دولت مردمي 
عنوان كرد و در ادامه جلوگيري از خام فروشي به عنوان 
يكي از مسائل مورد تأكيد رهبري معظم انقلاب را از جمله 
وظايف مهم وزارت نفت برشمرد و افزود: فرآوري نفت خام 

به افزايش توليد، اشتغال و بهره وري منجر خواهد شد. 
»تأكيد بر عدم معطل نگه داش��تن طرح هاي توسعه اي 
وزارت نفت به بهانه نظرات كارشناس��ي«، »تسريع در 
تكميل طرح جمع آوري گازهاي مش��عل با اس��تفاده از 
ظرفي��ت ش��ركت هاي دانش بنيان« و »توج��ه ويژه به 
مديريت مص��رف در كنار مديريت توليد« از ديگر نكات 

مهم مطرح شده از سوي رييس جمهور بود.
رييسي در ادامه موضوع »قاچاق سوخت« را از معضلات 
جدي كش��ور و مقابله با آن را وظيفه همه دستگاه هاي 
مس��وول با هم��كاري وزارت نفت دانس��ت و گفت: اگر 
كشورهاي همس��ايه ما نيازمند سوخت هستند، بايد از 
مبادي رسمي و در قالب انعقاد قراردادهاي معين اقدام 
به خريد س��وخت مورد نياز خود كنند تا هم از خسارات 
گسترده قاچاق جلوگيري شود و هم درآمد حاصل از آن 

صرف رفاه مردم منطقه شود.
رييس جمه��ور در ادامه بر ض��رورت »نظارت و مراقبت 
جدي نسبت به حفظ پاكي و سلامت اقتصادي« وزارت 
نفت تأكيد و تصريح كرد: در مجموعه هاي ثروت سازي 
نظير وزارت نفت بايد به ش��دت مراقب ورود دست هاي 
ناپاك و روابط ناسالم اداري به ويژه در انعقاد قراردادها بود.

رييسي عمل به مسووليت هاي اجتماعي وزارت نفت را 
از جمل��ه اقدامات خوب اين وزارتخان��ه توصيف كرد و با 
تأكيد بر اولويت دهي به هزينه كرد اين منابع در توس��عه 
مناطق نزديك ب��ه مراكز توليد و همچني��ن مراقبت از 
چانه زني افراد، نهادها و س��ازمان ها در جذب اين منابع، 
وزير نفت را مكلف كرد با نظارت و كنترل هياتي متشكل 

از افراد مس��وول نس��بت به اجراي منضب��ط و نظام مند 
مس��ووليت هاي اجتماعي اقدام كند. »ض��رورت ايجاد 
يكپارچگ��ي در بخش هاي بالادس��تي، ميان دس��تي و 
پايين دستي پتروشيمي با هدف پيروي از سياست هاي 
كلي وزارت نفت«، »تأكيد بر رف��ع ناترازي ها به ويژه در 
بخش بنزي��ن و گاز و تبديل اين فراورده ه��ا به ثروت«، 
»برنامه ريزي براي جذب و حمايت سرمايه گذار از بخش 
خصوصي با تضمين س��رمايه و سود«، »هوشمندسازي 
حوزه نف��ت و گاز با بهره گيري از ظرفيت ش��ركت هاي 
دانش بنيان« و »عملياتي كردن مردمي سازي در مجموعه 
وزارت نفت از طريق سهيم كردن مردم« از ديگر تاكيدات 

مهم رييس جمهور به مديران ارشد وزارت نفت بود.
رييس��ي در ادامه يكي از اطمينان بخش ترين بخش ها 
براي جذب و هدايت نقدينگي مردم به س��مت توليد را 
مشاركت و سرمايه گذاري در ميادين مشترك نفت و گاز 
كشور دانست و گفت: بهره برداري از ميادين مشترك از 
اولويت هاي جدي دولت براي جذب سرمايه گذاري است 
و نبايد از اين منابع خدادادي متعلق به مردم غفلت كرد.

رييس جمهور در ادامه كيفي س��ازي توليد و حركت به 
سمت توليد محصولات باكيفيت اعم از بنزين و گازوئيل 
را از ماموريت هاي مهم وزارت نفت دانست و تصريح كرد: 
وزارت نفت موظف است با نظارت جدي بر زنجيره توليد و 
توزيع، ميزان هدررفت انرژي را محاسبه و براي جلوگيري 
از آن در اين بخش و همچنين در عرصه مصرف به صورت 
توأم��ان برنامه ريزي كند. رييس��ي در بخش ديگري از 
س��خنان خود ارتقاي كيفيت محصولات پالايشگاهي، 

توس��عه عمودي زنجيره توليد نف��ت و گاز، برنامه ريزي 
جدي براي كنترل مصرف انرژي و اقدامات غيرقيمتي در 
راستاي انضباط بخشي به مصرف را مورد تأكيد قرار داد و 
خطاب به وزير و مديران ارشد وزارت نفت، تاكيد كرد كه 
براي رفع موانع موجود در اجراي طرح هاي توسعه اي در 

بخش نفت و گاز اقدام كنند.
رييس جمهور همچنين با اشاره به ضرورت بازنگري در 
نوع ارتباط وزارت نفت با شركت ملي نفت، بر تجديدنظر 
فوري نس��بت به قوانين و مقررات دست و پاگير در اين 

بخش با حفظ نظارت هاي قانوني تأكيد كرد.
رييس��ي در بخش پاياني س��خنان خود، ضمن دستور 
پيگيري رفع مسائل وزارت نفت با صندوق توسعه ملي، 
بر استمرار اقدامات و فعاليت هاي جهادي وزير و مديران 
در جهت ارتقاي اين وزارتخانه به جايگاه شايس��ته خود 

تأكيد كرد.
پيش از س��خنان رييس جمهور، جواد اوجي وزير نفت 
در گزارش��ي به تش��ريح اقدامات و عملكرد دوساله اين 
وزارتخانه در »سرمايه گذاري جهت تكميل پروژه هاي 
نيمه تمام و طرح ه��اي جديد با اولويت افزايش توليد«، 
»اجراي طرح هاي كلان نگهداشت و افزايش توليد گاز«، 
»اجرا و تكميل طرح جمع آوري گازهاي مشعل«، »اجراي 
طرح هاي توسعه ذخيره سازي گاز طبيعي«، »افزايش 
ظرفيت پالايش نف��ت و ميعان��ات گازي«، »تكميل و 
بهره ب��رداري از طرح ه��اي خطوط لوله انتق��ال نفت و 
فرآورده هاي نفت��ي«، »اجرا و تكميل طرح هاي صنعت 
پتروشيمي«، »تكميل و بهره برداري از طرح هاي توسعه 
گازرساني«، »توليد بار اول اقلام تحريمي و راهبردي با 
همكاري شركت هاي دانش بنيان«، »افزايش آمار رشد 
توليد نفت خام و گاز با تحقق سرمايه گذاري در ميادين 
مشترك و افزايش ظرفيت پالايشگاه ها«، »رشد صادرات 
نفت و گاز و پتروشيمي«، »اقدامات دولت در زمينه تأمين 
پايدار انرژي و سوخت مورد نياز كشور«، »اقدامات صورت 
گرفته در زمينه جلوگيري از قاچاق س��وخت«، »شروع 
طرح هاي بهينه سازي مصرف سوخت«، »ركوردشكني 
بي س��ابقه در ذخيره س��ازي س��وخت مايع«، »اجراي 
سياست هاي غيرقيمتي كاهش مصرف انرژي«، »اجراي 
طرح بهينه س��ازي مصرف گاز«، »دستاوردهاي توسعه 
ديپلماسي فعال و متوازن انرژي و ارتقاي سطح تعاملات 
بين المللي«، »صدور خدمات فني و مهندس��ي به ساير 
كشورها«، »توسعه ش��ركت هاي دانش بنيان در وزارت 
نفت«، »عملك��رد وزارت نف��ت در اج��راي طرح هاي 
مسووليت اجتماعي« و »توجه ويژه به سرمايه هاي انساني 

صنعت نفت و گاز«، پرداخت.
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چين و عربستان توافق
سوآپ ارزي امضا كردند

بانك مركزي چين و بانك مركزي عربستان سعودي 
توافق سوآپ ارزي به ارزش ۵۰ ميليارد يوان )۶.۹۳ 
ميلي��ارد دلار( يا ۲۶ ميليارد ريال س��عودي امضا 
كردند. به گزارش ايس��نا، عربس��تان سعودي كه 
بزرگ تري��ن صادركننده نفت جه��ان و چين كه 
بزرگ ترين مصرف كننده انرژي در جهان است، در 
س��ال هاي اخير تلاش كرده اند روابط شان را فراتر 
از رواب��ط هيدروكربن، ارتقا دهن��د و همكاري در 
حوزه هايي مانند امنيت و فناوري را تقويت كرده اند.

بانك مركزي چين در بياني��ه اي اعلام كرد: توافق 
س��وآپ كه به مدت سه س��ال معتبر خواهد بود و 
مي تواند با توافق دو جانبه، تمديد شود، به تحكيم 
همكاري مالي، گسترش استفاده از ارزهاي ملي و 
تقويت تجارت و سرمايه گذاري ميان رياض و پكن، 
كمك خواهد كرد. طبق آمار گمركي، ارزش واردات 
نفت چين از عربستان سعودي در سال ۲۰۲۲، به ۶۵ 
ميليارد دلار رسيد كه سهم حدود ۸۳ درصدي از 
كل واردات چين از عربستان سعودي داشت. با وجود 
اينكه قيمت نفت روسيه بالاتر رفته است، مسكو در 
اكتبر، بزرگ ترين صادركننده نفت به چين ماند. 
در حالي كه واردات نفت چين از عربستان سعودي، 
۲.۵ درصد كاهش ماهانه داشت. شي جين پينگ، 
رييس جمهور چين، دسامبر گذشته به سران عرب 
منطقه خليج فارس اعلام كرد چين به دنبال خريد 
نفت و گاز به يوان اس��ت اما به گفته معامله گران، 
هنوز از ارز خود براي خريد نفت عربستان سعودي 

استفاده نكرده است.
بر اساس گزارش رويترز، تصور مي رود پكن با توافق 
سواپ ارزي با حداقل ۴۰ كشور، بزرگ ترين شبكه 
از توافق هاي سوآپ ارزي را در جهان داشته باشد اما 

به ندرت، شرايط توافق خود را برملا مي كند.

دست و پا  زدن 28 كشور اروپايي 
براي تامين سوخت در زمستان

۲۸ كش��ور عضو اتحاديه اروپا براي تامين انرژي در 
زمس��تان پيش رو دس��ت به هر كاري مي زنند، اما 
مردم شان به شدت نگران هستند. به گزارش فارس، 
۵۰۰ ميلي��ون نفر مردم ۲۸ كش��ور اروپا مطمئن 
نيس��تند كه امسال زمس��تان در خانه گرمي كنار 
خانواده هايشان باشند، علاوه بر اين نگران هستند كه 
قبض هاي سرسام آور برق و گاز را چگونه پرداخت 
خواهند ك��رد. اتحاديه اروپ��ا تحريم هايي را عليه 
نفت و گاز روس��يه و پس از جنگ روسيه و اوكراين 
اعمال كرد و اكنون براي تامين انرژي با چالش هاي 
جدي مواجه ش��ده اس��ت. آنها اگرچه ب��ا افزايش 
صورتحساب  هاي انرژي، عايق بندي ساختمان ها 
و غيره به دنبال كاهش مصرف هستند يا به سمت 
انرژي ه��اي تجديدپذي��ر روي آورده اند كه هزينه 
بالايي دارد كه اينها نتوانسته نگراني خانواده ها را به 
ويژه آنهايي كه بحران انرژي سال گذشته را ديده اند 
را برطرف كند. آژانس بين المللي انرژي در گزارشي 
اعلام كرده كه در جريان جنگ روس��يه و اوكراين 
قيمت گاز طبيعي، قيمت زغال سنگ و قيمت برق 
در اروپا به ترتي��ب ۱۰ برابر، ۵ برابر و ۱۵ تا ۲۰ برابر 
افزايش يافت كه ش��وك هاي قيمتي شديدي را به 
اقتصاد اروپا وارد ك��رد. روزنامه اينديپندنت هم در 
گزارشي نوش��ت: »نيمي از مردم اسكاتلند درباره 
صورتحساب هاي انرژي نگرانند«.پول قبض برق و 
گاز مهم ترين نگراني آنها در زمستان امسال است، 
اين يافته ها بر اساس تحقيق موسسه CAS )مشاوره 
شهروندان( در اس��كاتلند به دست آمده است. اين 
يافته ها نشان مي دهد كه تقريبا ۴۸ درصد از مردم 
اسكاتلند نمي دانند كه قبض هاي سرسام آوري كه 
برايش��ان مي آيد را چگونه پرداخت خواهند كرد. 
يكي از شهروندان اسكاتلند گفت: » با بدترين بحران 
هزينه زندگي مواجهيم و بحران مالي مقاومت مردم 
را گرفته است. در اين ميان خبرهاي دلگرم كننده اي 
هم از سوي مسوولان كش��ورهاي اروپايي شنيده 
نمي شود. وزير انرژي دولت اسكاتلند اعلام كرد: » پول 
قبض انرژي امسال بيشترين ميزان در دو سال گذشته 
خواهد بود.« موسسه مشورتي »كرون وال اينسايت«، 
هم روز گذشته از افزايش ۵ درصدي قيمت انرژي در 
انگليس خبر داد كه »خانوارهاي انگليسي از ماه ژانويه 
بايد منتظر قبوض انرژي با رقم هاي بالاتر باشند« كه 
س��قف قيمت انرژي را براي مصرف كنندگان عادي 
تا ۱۹۳۱ پوند )۲۳۹۵ دلار( بالا خواهد برد. روس��يه 
بزرگ ترين تامين كننده نفت انرژي اروپا بود كه پس 
از تحريم هاي اتحاديه اروپا، مسير دريايي صادرات دو 
ميليون بشكه در روز از روسيه به اروپا قطع شد. جنگ 
روسيه و اوكراين ۵ اسفند ۱۴۰۰ آغاز شد كه اتحاديه 
اروپا پس از آن براي تحت فش��ار قرار دادن روس��يه 

واردات نفت و گاز از روسيه را ممنوع كرد.

 بهبود سه درصدي
ميزان آب ورودي به سدها

سخنگوي صنعت آب گفت: بارش هاي كشور از ابتداي 
سال آب جاري )ابتداي مهر ۱۴۰۲( تا ۲۷ آبان با كاهش 
۲۲ درصدي نسبت به سال گذشته همراه شده است. 
به گزارش ايسنا، عيسي بزرگ زاده در نشست خبري 
با بيان اينكه ميزان كل بارش هاي كشور از ابتداي سال 
آبي جاري تا ۲۷ آبان به ۲۰.۸ ميليمتر رس��يده است، 
اظهار كرد: اين ميزان بارش در مقايسه با دوره بلندمدت 
)با بارش ۲۶.۶ ميليمتر( ۲۲ درص��د كاهش دارد و در 
مقايسه با سال گذشته )كه ۲۶.۷ ميليمتر بارش داشته 
ايم( ۲۲ درصد كاهش نش��ان مي دهد. وي با اشاره به 
وضعيت سدهاي كش��ور، گفت: ميزان آب ورودي به 
س��دها از ابتداي سال آبي جاري تا ۲۸ آبان ۲ ميليارد و 
۴۷۰ ميليون متر مكعب بوده است. اين رقم سال گذشته 
۲ ميليارد و ۴۰۰ ميليون متر مكعب بوده كه سه درصد 
بهبود نشان مي دهد، همچنين ميزان خروجي آب از 
سدها از ابتداي سال آبي جاري تا ۲۸ آبان چهار ميليارد و 
۵۶۰ ميليون متر مكعب بوده كه اين ميزان سال گذشته 
سه ميليارد و ۵۰۰ ميليون متر مكعب بوده كه ۲۲ درصد 
رشد دارد. وي با بيان اينكه موجودي آب مخازن سدهاي 
كشور ۱۹ ميليارد و ۶۲۰ ميليون مترمكعب است، گفت: 
سال گذشته اين رقم ۱۸ ميليارد و ۲۰ ميليون مترمكعب 
بوده كه رشد ۹ درصدي دارد، اين آمارها وضعيت بارش 
و موجودي س��دها تا ۲۸ آبان است كه تغيير خواهند 
داش��ت. او با بيان اينكه وضعيت س��د زاينده رود در دو 
سال اخير به مراتب خيلي بهتر شده و مديريت خوبي 
روي منابع و مصارف آن صورت گرفته است، اظهار كرد: 
وضعيت سدهاي شرق استان تهران نگران كننده است 
چراكه با كاهش ۳۰ ميليون مترمكعبي نسبت به سال 
گذشته روبرو شده اند. بزرگ زاده با بيان اينكه طرح هاي 
اضطراري تأمين آب براي شهرها و استان هاي تهران، 
مشهد، خراس��ان جنوبي، خراسان رضوي، گلستان و 
سيستان و بلوچستان تعريف شده است، گفت: همچنين 
نسبت به وضعيت منابع آبي استان فارس نگراني جدي 
وجود دارد و وضعيت سد رودبال چندان خوب نيست و 
تمركز اصلي طرح هاي اضطراري تأمين آب بر سيستان 
و بلوچستان قرار دارد. وي با بيان اينكه بازتخصيص آب 
از راهكارهاي مهم در نجات كشور از كم آبي است، اكنون 
به جاي تخصيص آب به بازتخصيص خواهيم پرداخت، 
اظهار كرد: ارزيابي كفه منابع و كفه مصارف در نقشه راه  
آب كشور ديده شده و دنبال ايجاد تعادل بين اين دو كفه 
هستيم. كفه منابع شامل آب هاي زيرزميني، آب هاي 
سطحي، درياها و آب هاي نامتعارف است و بايد تعادل 
بين كفه منابع و كفه مصارف برقرار باشد و اگر نباشد با 
ناترازي روبرو خواهيم بود. لاغ باز تخصيص آب به ۹۷۸ 
واحد صنعتي پرآب بر كشور خبر داد و گفت: اين ابلاغ 
فقط و فقط براي صنايع پرآب پرسودده است. صنايع 
غذايي، آش��اميدني، دارويي مشمول بازتخصيص آب 
نيستند. وزارت نيرو در مورد بازتخصيص آب به صنايع 
پرآب پرسودده كه امكان دسترسي به آب هاي نامتعارف 

را دارند جدي است و به طورقطع قانون را اجرا مي كند.

تعادلحاشيههايبازديدرييسجمهورازستادوزارتنفترابررسيميكند

اما و اگرهاي رييسي در وزارت نفت 

پايان عمر گازهاي فلر نزديك شد
براي جمع آوري همه گازهاي همراه و مش��عل در سطح 
ش��ركت ملي نفت ايران ظرفيت جم��ع آوري و فرآورش 
گازهاي همراه و مش��عل در حدود ۲ ميليارد فوت مكعب 
معادل ۵۷ ميليون مترمكع��ب در روز در قالب پنج طرح 

بلندمدت و ۱۴ مزايده فروش برنامه ريزي شده است.
به گزارش ايسنا، سالانه افزون بر ۱۵۰ ميليارد مترمكعب 
گاز در مش��عل هاي بالاي چاه هاي نفت در جهان به مواد 
آلاينده تبديل مي شود كه بر اساس آمارهاي بانك جهاني 
اين رقم معادل يك سوم مصرف گاز كل اروپاست. بر اساس 
آمارهاي بانك جهاني، ايران تا سال ۲۰۱۸ سومين كشور 
بعد از روسيه و عراق در ميان توليدكنندگان اين گازها بوده 
است، با اين حال گفته مي ش��ود ميزان مشعل سوزي در 
كشورمان از ۱۷ ميليارد مترمكعب در سال ۲۰۱۸ به ۱۳.۷۸ 
ميليارد مترمكعب در سال ۲۰۱۹ رسيده، اين يعني حدود 
روزانه ۳۸ ميليون مترمكعب گاز در حال سوختن است. 
دولت سيزدهم در طول عمر دو ساله خود توانسته است 
۲۸ ق��رارداد به ارزش بيش از يك ميلي��ارد دلار در زمينه 
جمع آوري گازهاي مش��عل را كه بيش��تر با شركت هاي 
خصوصي امضا ش��ده، نهايي كند. اف��زون بر اين متعهد 
شده است پرونده بيش��تر پروژه هاي جمع آوري گازهاي 
همراه نفت كشور را تا پايان عمر خود ببندد. اين موضوع 
حكايت از آن دارد كه عزم دولت سيزدهم براي تحقق هدف 
يادشده تا حدي جدي است كه وزير نفت از آمادگي وزارت 
نفت براي واگذاري توس��عه ميدان هاي نفت و گاز كشور 
به صورت صفر تا صد به پتروشيمي ها سخن به ميان آورده و 
معتقد است اين معامله وزارت نفت و پتروشيمي معامله اي 
برد - برد براي دو طرف است زيرا پتروشيمي ها مي توانند 
با توس��عه ميدان هاي نفتي در كمتر از س��ه سال حداقل 
تا ۳۰ س��ال تأمين خوراك گاز و خوراك مايع واحدهاي 
خود را تضمين كنن��د. براي جم��ع آوري همه گازهاي 
همراه و مشعل در سطح شركت ملي نفت ايران ظرفيت 
جمع آوري و فرآورش گازهاي همراه و مش��عل حدود ۲ 
ميليارد فوت مكعب معادل ۵۷ ميليون مترمكعب در روز 
در قالب ۵ طرح بلندمدت و ۱۴ مزايده فروش برنامه ريزي 
شده است. سال ۱۴۰۱ به طور ميانگين روزانه حدود ۱۱۳.۶ 
ميليون مترمكعب گاز همراه نفت در شركت ملي نفت ايران 
توليد شد كه از اين مقدار حدود ۶۵ درصد آن معادل ۷۴.۶ 
ميليون مترمكعب در روز به وسيله ايستگاه هاي تقويت 
فش��ار گاز و كارخانه هاي موجود جمع آوري شد، حدود 
۵ درصد معادل ۵ ميليون مترمكع��ب در روز با راه اندازي 
پروژه هاي كوتاه مدت و بلندمدت جمع آوري شد.  ارسال 
به مش��عل حدود ۳۰ درصد كل گازهاي توليدي معادل 
۳۴ ميليون مترمكعب در روز بود كه تا پايان سال ۱۴۰۴ 
اين مقدار نيز جمع آوري خواهد شد. شايان ذكر است كه 
روزانه ۳۷.۴ ميليون مترمكعب از گازهاي جمع آوري شده 
به شبكه سراسري تزريق مي شود. طرح هاي جمع آوري 
گازهاي مش��عل در دو بخش اصلي به صورت طرح هاي 
بلندمدت و طرح هاي كوتاه م��دت برنامه ريزي و در حال 
اجراست، طرح هاي بلندمدت )احداث كارخانه هاي گاز و 

گاز مايع و ايستگاه هاي جمع آوري گازهاي همراه و مشعل( 
طبق برنامه ريزي و اقدام هاي انجام ش��ده، اين طرح ها تا 
پايان سال ۱۴۰۴ با تكميل ظرفيت به بهره برداري كامل 
خواهند رسيد.  فاز نخست كارخانه گاز و گاز مايع ۳۲۰۰ 
در حوزه جغرافيايي غرب كارون به بهره برداري رس��يد، 
براي تأمين خوراك كارخانه يادشده پروژه خط لوله انتقال 
گازهاي مازاد دارخوين و ايستگاه جمع آوري گازهاي واحد 
غرب كارون نيز با حجم تقريبي ۱۰۰ ميليون فوت مكعب 
در روز در مرحله اول و به مبلغ ۷۲ ميليون يورو به صورت 
بيع متقابل به هلدينگ خليج فارس واگذار ش��ده است.  
كارخان��ه گاز و گاز مايع ۳۱۰۰ ب��ا ظرفيت ۲۴۰ ميليون 
فوت مكعب در روز در ح��وزه جغرافيايي دهلران، دزفول 
شمالي كه هم اكنون ۸۵.۳۸ درصد پيشرفت داشته است 
و تا پايان امسال به بهره برداري كامل خواهد رسيد. براي 
تأمين پايدار خوراك كارخانه گاز و گاز مايع ۳۱۰۰ پروژه 
احداث ايستگاه تقويت فش��ار گاز دهلران به ظرفيت ۸۵ 
ميلي��ون فوت مكعب در روز و مبل��غ ۱۲۸ ميليون يورو و 
خط لوله دهلران به مبلغ ۸۵ ميليون يورو به سرمايه گذار 
واگذار ش��ده كه تا پايان امس��ال به بهره برداري خواهند 
رسيد، همچنين پروژه تكميل ايستگاه تقويت فشار گاز 
چشمه خوش و پايدار غرب نيز به صورت EPCF و با مبلغ 
۵۳ ميليون يورو به سرمايه گذار واگذار شده است.  كارخانه 
گاز و گاز مايع خارك، با ظرفيت ۳۰۰ ميليون فوت مكعب 
در روز در حوزه جغرافيايي جزيره خارك هم اكنون ۶۷.۱ 
درصد پيشرفت دارد و تا پايان سال ۱۴۰۴ راه اندازي كامل 
خواهد ش��د. طرح جمع آوري گازهاي مش��عل در شرق 
كارون در حوزه جغرافيايي آغاجاري، گچساران با ظرفيت 
۵۹۳ ميليون فوت مكعب در روز و مارون با ظرفيت ۲۴۹ 
ميليون فوت مكعب در روز در قالب دو قرارداد با هلدينگ 
خليج فارس و پتروش��يمي مارون تا پايان س��ال ۱۴۰۴ 
راه اندازي خواهد ش��د. طرح هاي تعريف شده كوتاه مدت 
جمع آوري گازي هاي مش��عل ش��امل پارسي كلاستر، 
مارون۳، منصوري، مارون ۶، چشمه خوش، سروستان و 

سعادت آباد، مسجدسليمان - نفت سفيد - تمبي - پرسياه، 
زيلايي، هفت شهيدان و نرگس��ي، عنبر و لالي، قلعه نار، 
خشت، سكوي سلمان، سركان و ماله كوه است. طرح هاي 
پارسي كلاستر با ظرفيت ۳.۵ ميليون فوت مكعب در روز، 
مارون۳ با ظرفيت ۱۵ ميليون فوت مكعب در روز، منصوري 
با ظرفيت ۱۰ ميليون فوت مكعب در روز، مارون ۶ با ظرفيت 
۲۲ ميليون فوت مكعب در روز و چشمه خوش با ظرفيت 
۶۰ ميليون فوت مكعب در روز تا پايان سال ۱۴۰۱راه اندازي 
ش��ده اند. طرح هاي سروس��تان - س��عادت آباد، خشت، 
نفت شهر و سومار، مسجدسليمان، نفت سفيد، پرسياه و 
زيلايي، هفت شهيدان و نرگس��ي، عنبر و لالي و قلعه نار 
با ظرفيت ۱۰۱ ميليون فوت مكع��ب در روز در حال اجرا 
هستند. طرح هاي سكوي سلمان و سركان/ ماله كوه نيز با 
ظرفيت ۱۰۴ ميليون فوت مكعب در روز در حال برگزاري 
مزايده جديد و حدود ۶۴ – ۶۰ ميليون فوت مكعب در روز 
گازهاي همراه باقيمان��ده با پيش بيني طرح هاي مذكور 
)پازنان - مارون۴ - مارون۳، بنگستان و آسماري شيرين، 
منصوري- آسماري شيرين، منصورآباد - رامشير، كوپال 
آس��ماري و كوپال بنگستان تا پايان س��ال ۱۴۰۴ نيز در 
مرحله دريافت مجوز واگذاري هستند. انجام مزايده هاي 
جمع آوري و فروش گازهاي مشعل ميدان هاي سروستان 
و س��عادت آباد با ظرفيت ۱۴ ميليون فوت مكعب در روز 
آذرماه سال ۱۴۰۲ راه اندازي خواهد شد، فاز نخست طرح 
جمع آوري گازهاي همراه نفت چشمه خوش با ظرفيت 
۱۰ ميليون فوت مكعب در روز شهريور ۱۴۰۱ راه اندازي 
شده است. جمع آوري گازهاي همراه نفت از تأسيسات سه 
استان خوزستان، بوشهر و كهگيلويه و بويراحمد با امضاي 
قراردادي به ارزش ۱.۱ميليارد دلار با شركت  پالايش گاز 
بيدبلند خليج فارس از ديگر طرح ها است كه در نتيجه اين 
طرح ۵۹۳ ميليون فوت مكعب در روز گاز همراه جمع آوري 
و س��الانه حدود ۱.۵ ميليون تن به خوراك پالايشگاه ها 
افزوده مي ش��ود. تاكنون اقدامات فعاليت هاي پرشماري 
براي انجام مصوبه هيات وزيران و بهبود وضع محيط زيست 

منطقه انجام شده است كه اهم آن در محورهاي تكاليف 
مصوب يادشده، شامل مستندسازي كيفيت هواي محيط، 
كاهش ۵۰۱.۵ هزار تن انتشار دي اكسيد گوگرد، كاهش 
مشعل سوزي به ميزان ۲ هزار و ۳۴۴ ميليون مترمكعب، 
كاهش انتشار تركيبات BTEX )به ميزان ۹ ميكروگرم در 
مترمكعب در مرز صنايع(، احداث تصفيه خانه هاي پساب 
توليدي پالايشگاه هاي گازي و مجتمع هاي پتروشيمي فاز 
۲ و مديريت پسماندهاي ويژه و صنعتي است. ظرفيت توليد 
روزانه نفت خام كشور ۴ ميليون بشكه است كه ۳ ميليون آن 
در مناطق نفت خيز جنوب توليد مي شود. گازهاي همراه 
نفت خوراك مهمي براي پتروشيمي ها هستند و مي توان از 
اين گازها براي مصارف داخلي كشور استفاده كرد با اجراي 
طرح آماك، هم اكنون ح��دود ۸۶ درصد گازهاي همراه 
نفت در مناطق نفت خيز جنوب جمع آوري مي شود كه به 
مصرف داخلي يا تزريق در مخازن نفتي براي صيانت از توان 
توليد، اختصاص مي يابد. براي بقيه گازهاي همراه نفت اين 
شركت نيز طرح هايي با مشاركت شركت هاي پتروشيمي 
در حال اجراس��ت تا ضمن تأمين خوراك اين شركت ها، 
از س��وزاندن گازهاي همراه در مشعل ها جلوگيري شود. 
اجراي پروژه جمع آوري گازهاي مشعل در حوزه شركت 
ملي مناطق نفت خيز جنوب ۱۸ تا ۲۰ ميليون مترمكعب 
در روز در قالب س��رمايه گذاري شركت هاي پتروشيمي 
مارون و پالايش��گاه بيدبلند خليج فارس با هدف تأمين 
خوراك صنايع پتروش��يمي، همچنين پيگيري اجراي 
ق��رارداد واحدهاي جمع آوري و ف��رآورش گاز و گاز مايع 
۳۲۰۰ و ۳۱۰۰ به ترتي��ب در ح��وزه جنوب غرب و غرب 
كشور با هدف جمع آوري حدود ۱۲ ميليون مترمكعب در 
روز گازهاي مشعل به عنوان خوراك صنعت پتروشيمي 
انجام مي شود. هم اكنون پروژه هاي متعددي در مديريت 
برنامه ريزي تلفيقي شركت ملي نفت ايران براي جلوگيري 
از سوزاندن گاز در مشعل تعريف شده است، به نحوي كه 
بعضي از آنها بهره برداري شده اند و برخي نيز در مرحله اجرا 
هستند. از طرفي از طريق جلب سرمايه گذار، پروژه هايي 
با عنوان جمع آوري گازهاي همراه آغاجاري و گچساران 
به ميزان ۵۹۳ ميليون فوت مكع��ب در روز در قالب پروژه 
بهسازي و احداث تأسيسات جمع آوري گازهاي مشعل 
)سرمايه گذار پالايش��گاه گاز بيدبلند( و طرح جمع آوري 
گازهاي همراه كارون و مارون ۲۴۹ ميليون فوت مكعب در 
روز در قالب پروژه بهسازي و احداث تأسيسات جمع آوري 
گازهاي مشعل )سرمايه گذار پتروشيمي مارون( تعريف 
ش��ده و در مرحله اجرا قرار دارن��د. همچنين از ظرفيت 
بخش خصوصي نيز در دو پروژه طرح جمع آوري گازهاي 
مشعل واحد بهره برداري پارسي كلاستر به  مقدار روزانه 
۳.۵ ميليون فوت مكعب و م��ارون ۶ به  مقدار ۲۲ ميليون 
فوت مكعب در قالب مزايده از س��وي شركت تامكار گاز و 
طرح جمع آوري گازهاي مشعل واحد بهره برداري مارون ۳ 
به مقدار روزانه ۱۲ ميليون فوت مكعب و منصوري به مقدار 
۱۰ ميليون فوت مكعب در قالب مزايده از س��وي شركت 

هيربد نيرو نيز اجرايي شده اند.

قيمت نفت صعودي شد

قيمت نفت در معاملات روز دوشنبه بازار آسيا تحت 
تاثير انتظارات براي عميق تر ش��دن كاهش توليد 
اوپك پلاس، به س��طح بالاتري صع��ود كرد. بهاي 
معاملات نفت برنت با ۵۷ سنت معادل ۰.۷ درصد 
افزايش، به ۸۱ دلار و ۱۸ سنت در هر بشكه رسيد. 
بهاي معاملات وست تگزاس اينترمديت امريكا با 
۵۱ س��نت معادل ۰.۷ درصد افزاي��ش، به ۷۶ دلار 
و ۴۰ س��نت در هر بشكه رس��يد. قرارداد دسامبر 
شاخص نفت امريكا كه روز دوشنبه منقضي مي شود 
و قرارداد ژانويه با ۵۵ س��نت افزايش، ۷۶ دلار و ۵۹ 
س��نت در هر بشكه معامله ش��د. هر دو قرارداد روز 
جمعه پس از اينكه س��ه منبع آگاه در اوپك پلاس 
به رويترز گفتند اين گروه كاهش بيشتر توليد نفت 
را در دي��دار ۲۶ نوامبر بررس��ي خواهد كرد، چهار 
درصد صعود كرده بودند. يكي از منابع اوپك پلاس 
كه مايل نبود نامش فاش ش��ود، گفت: محدوديت  
عرضه فعلي ممكن اس��ت كافي نباشد و اين گروه 
احتمالا در زم��ان ديدار وزيران��ش، امكان كاهش 
بيشتر توليد را مورد بررسي قرار خواهد داد. قيمت 
نفت از اواخر س��پتامبر، ح��دود ۲۰ درصد كاهش 
يافته اس��ت. قيمت نفت هفته گذشته حتي پس 
از آنك��ه اوپك در گ��زارش ماهانه خ��ود اعلام كرد 
عوامل بنيادين بازار نفت با وجود احساسات منفي، 
قوي مانده اند و پيش بيني خود از رشد تقاضا براي 
نفت در س��ال ۲۰۲۴ را تغيير نداد، كاهش داشت. 
تحليلگران گلدمن ساكس در يادداشتي اعلام كرد 
مدل آماري ما از تصميمات اوپك نشان مي دهد كه 
با توجه به كاهش قراردادهاي س��فته اي و اختلاف 
قيمت معاملات ماهانه و بالاتر از حد انتظار ذخاير، 
كاهش عميق تر را نبايد منتفي دانست. پيش بيني 
پايه اين بانك اين است كه كاهش توليد فعلي گروه 
در سال ۲۰۲۴ به طور كامل اجرا مي شود و كاهش 
يك جانبه يك ميليون بشكه  در روز توسط عربستان 
سعودي تا سه ماهه دوم سال ميلادي آينده تمديد 
مي ش��ود و از ژوئيه به تدريج معكوس خواهد شد. 
توني س��ايكامور، تحليلگر موسسه مالي اي جي در 
اين باره اظهار كرد: بهاي وست تگزاس اينترمديت 
امريكا ممكن است به ۸۰ دلار در هر بشكه افزايش 
يابد، زيرا اين احتمال وجود دارد كه اوپك پلاس در 
نشست آتي خود، كاهش عميق تري را اعلام كند و 
در عين ح��ال، كاهش قيمت به زير ۷۲ دلار، دولت 
بايدن را تشويق مي كند تا ذخاير استراتژيك نفت 
امريكا را پر كند. همه اين موارد حاكي از آن است كه 
احتمالا در نيمه اول هفته جاري، قيمت ها افزايش 
مي شوند. پس از اقدام واشنگتن در تحريم  سه كشتي 
حامل نفت سوكول روسيه به هند، سرمايه گذاران 
به نظاره اختلال احتمالي در تجارت نفت روس��يه 
نشسته اند. روس��يه روز جمعه ممنوعيت صادرات 
بنزين را لغو كرد و به اين ترتيب، عرضه جهاني اين 
سوخت ممكن اس��ت افزايش پيدا كند. مسكو ماه 
گذشته اكثر محدوديت ها براي صادرات ديزل را لغو 
كرده بود. بر اساس گزارش رويترز، شركت خدمات 
انرژي بيكر هيوز روز جمعه اعلام كرد كه شركت هاي 
انرژي امريكا هفته گذشته براي اولين بار در سه هفته 
گذشته، تعداد دكل هاي نفت و گاز را افزايش دادند.



چند وقتي مي ش��ود كه فرش قرمز ب��ورس زيرپاي 
سهامداران پهن است و به نظر نمي رسد كه اين فرش 
به اين زودي ها جمع شود و دوباره فرش سبز پهن شود. 
در دومين روز كاري هفته شاخص كل بورس نوساني 
بود و دو نيمه مثبت و منفي داشت؛ اما در سومين روز 
كاري هفته همه چيز تغيير كرد و شاخص دوباره رخت 

قرمز بر تن كرد. 
مساله و مش��كل بورس تكراري است و طي سه سال 
گذشته اين موضوع هزاران بار تكرار شده است. شايد 
كلمه اعتم��اد و نبود نقدينگي در گزارش هاي هر روز 
چندين بار تكرار ش��ود اما مساله اصلي همين بوده و 
اميد است با تكرار اين دو كلمه شايد كسي به فكر بازار 

بيفتد و شرايط تغيير كند.

    سرمايه گذاري كمتر از دو درصدي
در بورس

آم��اري جديد توس��ط ايس��پا، مركز افكارس��نجي 
دانشجويان ايران منتشر شده كه از 12 هزار نفر از مردم 
بالاي 1۵ سال ايران به روش مصاحبه حضوري پرسيده 
اس��ت كه؛ »اگر شرايط مالي شما به گونه اي باشد كه 
بتواني��د پس انداز كنيد، ترجي��ح مي دهيد پس انداز 
خ��ود را چگون��ه مديريت كنيد؟« اين نظرس��نجي 
نشان مي دهد تنها 1.3 درصد از افراد جامعه تمايل به 
س��رمايه گذاري در بورس دارند و گزينه هاي مسكن، 
طلا و كارآفريني رتبه اول تا سوم را به خود اختصاص 

داده است.
بر اس��اس اي��ن نظرس��نجي اولوي��ت م��ردم براي 
س��رمايه گذاري و نحوه مديريت پس انداز بر حسب 
متغيرهاي جنس، س��ن، تحصيلات، س��رانه هزينه 
ماهيانه فرد در خانوار و محل س��كونت قابل توجه و از 
حيث آماري معنادار است؛ زنان بيشتر از مردان گفته اند 
اگر پس اندازي داشته باشند طلا و سكه مي خرند يا در 
بانك سرمايه گذاري مي كنند. در مقابل مردان )39.9 
درصد( بيشتر از زنان )32.1 درصد( گفته اند در زمين 
و مسكن س��رمايه گذاري مي كنند. در بين گروه هاي 
مختلف سني، افراد ۵0 سال و بالاتر )28 درصد( بيشتر 
از ديگران اظهار كرده اند اگر پس اندازي داشته باشند 
در بانك سرمايه داري مي كنند. ارجحيت گروه 30 تا 
49 سال نيز در مقايسه با ساير گروه ها اين است كه در 
زمين و مسكن سرمايه گذاري كنند. جوانان نيز )26.9 
درصد( بيشتر از ديگر گروه هاي سني ترجيح مي دهند 

در صورت داشتن پس انداز، طلا و سكه بخرند. 
طبق يافته هاي نظرس��نجي، افرادي كه تحصيلات 
كمتر از ديپلم دارند )26 درصد( بيشتر از ساير افراد، 
ترجي��ح مي دهند در صورت داش��تن پس ان��داز، در 
بانك سرمايه گذاري  كنند. در مقابل، ارجحيت افراد 

باتحصيلات دانش��گاهي )2۵.1 درصد( در مقايسه با 
ساير گروه هاي تحصيلي، پس انداز كردن در طلا و سكه 
است. در بين گروه هاي مختلف هزينه اي، افراد با سرانه 
هزينه دو ميليون تومان و كمتر )20.9 درصد( بيشتر 
از ديگر گروه ها گفته اند اگر پس اندازي داشته باشند 
در بانك پس انداز مي كنند. در مقابل، افراد با س��رانه 
هزينه بالاتر از چهار ميليون تومان در ماه )38.۵ درصد( 
ترجيح مي دهند در زمين و مس��كن سرمايه گذاري 
 كنند. در مقايس��ه بين ساكنان شهري و روستايي، با 
وجود ارجحيت سرمايه گذاري هر دو گروه در زمين و 
مسكن، ساكنان شهري )23.4درصد( بيشتر از ساكنان 
روس��تايي، خريدن طلا و س��كه را ترجيح مي دهند 
و ارجحيت روس��تاييان نيز در مقايس��ه با شهري ها، 

سرمايه گذاري در اشتغال زايي و كارآفريني است.

    بي اعتمادي ركن اساسي بورس!
اين آمار نش��ان مي دهد كه اص��لا اعتمادي به بورس 
وجود ندارد، درست است برخي از مسوولان بلندرتبه 
كش��وري نبود اعتماد در بورس را تاييد كرده اند؛ اما 
اين آمار سرمايه گذاري 1.3 درصدي تا حدود زيادي 

خطرناك است.
در حال حاضر مش��كل نبود اعتماد و نقدينگي است. 
حتي ۵ درصد از مردم نيز به ب��ورس اعتماد ندارند و 
تنها يك درصد از مردم ترجي��ح مي دهند در بورس 

سرمايه گذاري كنند.
درست است در اين شرايط تورمي و اقتصادي و ميزان 
حقوق كارمندي پولي براي سرمايه گذاري نمي ماند و 
مردم ترجيح مي دهند حداقل سرمايه خود را در بازاري 
س��رمايه گذاري كنند كه در آن دخالت و دستكاري 

وجود ندارد و روند صعودي تجربه مي كند.  نكته قابل 
توجه اينجاست كه بورس پيش از اين شرايط خوبي 
داش��ت و در مقابل تورم تنها بازار مقاوم بود و هر ماهه 
بازدهي بيش از تورم اعلامي به س��رمايه گذاران خود 
مي داد؛ ولي از تابستان 99 كه تالار شيشه اي ريزشي 
شد مسير همه سوددهي نيز تغيير كرد و در اكثر موارد 
شاهد زيان دهي فصلي هستيم و بورس نسبت به ساير 
بازارهاي موازي و تورم عقب مانده است. اگر دخالت ها 
مسوولان نبود بازار سرمايه مي توانست از ارديبهشت 
ماه تا امروز روند خوبي را تجربه كند؛ اما همانطور كه در 
گزارش هاي پيشين توضيح داده شده دستكاري نرخ 
خوراك و تنظيم پنهاني آن باعث افزايش بي اعتمادي 
و خروج نقدينگي سنگين افراد داراي رانت را داشت كه 
آمار نشان مي دهد به رانت اين افراد رسيدگي نشد و 
داستان ارديبهشت بورس اينگونه تمام شد كه هر كسي 

كه رانت بيشتري دارد، برنده است!
به هر ترتيب بايد به وضعيت بورس رس��يدگي شود 
چراكه م��ردم ديگر ب��ورس را بازاري درس��ت براي 
سرمايه گذاري نمي دانند و اين موضوع در بلندمدت 

براي بورس خطر آفرين است.

    بازار از دريچه معاملات
در معام��لات روز اخير يعني دوش��نبه 29 آبان ماه، 
شاخص كل بورس تهران 8 هزار و 32۵ واحد نسبت به 
روز كاري گذشته پايين تر ايستاد و به سطح 2 ميليون و 
17 هزار و 91۵ واحد رسيد.شاخص كل هم وزن بورس 
نيز با ريزش 3 هزار و 260 واح��د در رقم 700 هزار و 
۵33 واحدي ايستاد. شاخص كل فرابورس با افت 132 
واحدي به رقم 24 هزار و 9۵1 واحد رسيد. همچنين 

شاخص هم وزن فرابورس با كاهش 99۵ واحد به سطح 
12۵ هزار و 948 واحد رس��يد. روز دوش��نبه خالص 
تغيير مالكيت حقوقي به حقيقي بازار مثبت ش��د و 
192ميليارد تومان پول حقيقي به بازار سهام وارد شد. 
در اين روز نماد واتي بيش��ترين ورود پول حقيقي را 
داشت كه ارزش آن 28 ميليارد تومان بود. پس از واتي، 
نمادهاي فزر، خبنيان، كي بي سي و وساخت بيشترين 
ورود پول حقيقي را داشتند. در سوي ديگر، بيشترين 
خروج پول حقيقي به نمادهاي خساپا، وارس، شستا 
و شپنا تعلق داشت. در آخرين روزكاري هفته فارس، 
فولاد و حكشتي نمادهاي قرمزپوش بورس بودند كه 
بيشترين اثر را در افت شاخص كل بورس داشتند. در 
مقابل ومهان، واتي و وتوكا از نمادهاي سبز بودند كه 
اثر مثبت بر شاخص داشتند. در فرابورس نيز نمادهاي 
وسپهر، آريا و خاور بيشترين اثر كاهنده را بر شاخص 
داشتند و نمادهاي فصبا، اتكاي و هرمز بيشترين اثر 

افزايشي را بر شاخص كل فرابورس داشتند.
در بين نمادهاي پرتراكنش ب��ورس در اين روز نماد 
خساپا بيشترين تراكنش را داشت و شستا و وساخت 
در رتبه هاي بعدي قرار گرفتند. در فرابورس نيز فصبا، 
كروميت و فزر بيشترين تراكنش را داشتند. طي روز 
اخير ارزش معاملات كل بازار سهام به 237 هزار و 767 
ميليارد تومان رسيد. ارزش معاملات اوراق بدهي در 
بازار ثانويه 229 هزار و 4۵3 ميليارد تومان بود كه 97 
درصد از ارزش كل معاملات بازار را در اين روز شامل 
مي شود. ارزش معاملات خرد نيز با افزايش 2 درصدي 
به نس��بت روز معاملاتي قبل به رقم 4 ه��زار و 37۵ 

ميليارد تومان رسيد.
در معاملات روز دوشنبه نماد خساپا بيشترين ارزش 
معاملات بازار سهام را به خود اختصاص داد كه ارزش 
معاملات آن ۵9 ميليارد تومان بود. پس از خساپا، واتي 
بيشترين ارزش معاملات را داشت و حفارس رتبه سوم 
بيش��ترين ارزش معاملات را به خود اختصاص داد و 
پس از آن، دو نماد وساخت و شستا در رتبه هاي بعدي 

بيشترين ارزش معاملات قرار گرفتند.
در حجم معاملات نيز سهام شستا با تعداد 366 ميليون 
و ۵2 هزار و 201 سهم در صدر قرار گرفته است. خساپا 
در رتبه دوم بيشترين حجم معاملات بازار قرار گرفت 
و رتبه سوم به وساخت تعلق داشت. دو نماد حفارس و 
خودرو نيز در رتبه هاي بعدي بيشترين حجم معاملات 
بازار قرار داشتند. در معاملات دوشنبه، 46 نماد صف 
خريد داش��تند و 60 نماد با صف  فروش مواجه بودند. 
مجموع ارزش صف هاي خريد با افت 2 درصدي نسبت 
به روز كاري قبل به 266 ميليارد تومان كاهش يافت و 
مجموع ارزش صف هاي فروش نيز با ريزش 7 درصدي 

به 293 ميليارد تومان رسيد.
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تنوع در سرمايه گذاري 
غيرمستقيم با صندوق ها

مجيد عش��قي، رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار 
در مراس��م ش��روع پذيره نويسي نخس��تين صندوق 
سرمايه گذاري بخشي با بيان اينكه ابزارسازي و نهادسازي 
در بازار سرمايه با سرعت بسيار خوبي درحال پيشروي 
است، گفت: در حال حاضر بيش از ۵0 درصد معاملات 
ب��ازار س��رمايه از طريق صندوق ها ص��ورت مي گيرد، 
به طوري كه صندوق ها عمدتا از سوي بخش خصوصي 
اداره ش��ده و اقبال از آنها در حال افزايش اس��ت. وي با 
اشاره به اينكه حمايت از حقوق سرمايه گذاران و تاكيد بر 
منافع بلندمدت و تنوع بخشي ابزارهاي سرمايه گذاري 
غيرمس��تقيم از جمله اهداف س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار اس��ت، افزود: صندوق س��رمايه گذاري بخشي، 
بخش مهمي از تنوع س��ازي به ش��مار مي رود. عشقي 
ادامه داد: با ابتكار همكاران س��ازمان و نهادهاي مالي، 
صندوق سرمايه گذاري بخشي با نيروي چندگانه موجب 
كوتاه ترشدن روندهاي تاسيس صندوق ها مي شود تا 
در آينده صندوق ها فارغ از ريس��ك  شركت ها بتوانند 
تنوع سازي كنند. رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار 
تصريح كرد: تاسيس صندوق هاي بخشي كاملا مديريت 
شده اس��ت و با اهداف سرمايه گذار هم در صندوق هاي 
جديدي كه بر مبناي صندوق هاي بخش��ي تش��كيل 
خواهد شد و هم در ساير حوزه هاي فعاليت  بازار سرمايه 
كه بخش سبدگرداني است، همخواني دارد. وي با بيان 
اينكه اين صندوق ها ابزار مناسبي براي سرمايه گذاري 
غير مستقيم است، گفت: هدف اصلي از چندگانه بودن 
اين صندوق اين است كه بتوان فرآيند صدور مجوز را به 
واسطه انباشت نقدينگي از درخواست ها كوتاه تر كرد. 
عشقي با تاكيد بر اينكه صندوق هاي بخشي جايگزين 
صندوق هاي سرمايه گذاري عام مي شوند، اظهار داشت: 
اميدواريم بتوانيم با توسعه اين صندوق ها بازار سرمايه 
را ب��ا ثبات تر كرده و ب��ا حضور پررنگ ت��ر صندوق ها، 
معاملات حرفه اي تري در صندوق هاي سرمايه گذاري 
را شاهد باش��يم. رييس س��ازمان بورس و اوراق بهادار 
ادامه داد: صندوق هاي س��رمايه گذاري بايد معاملات 
خود را به صورت بلوكي انجام دهند تا در بازار خرد، بازار 
سرمايه متلاطم نشده و معاملات خرد روان تري داشته 
باشيم. عشقي عنوان كرد: سعي شده براي اين كار وارد 
مقررات گذاري نش��ويم چرا كه اي��ن موضوع در بحث 
معاملات بلوكي دس��ت و پا گيراست. اگر شركت هاي 
كارگ��زاري و نهادهاي مالي و مديري��ت دارايي ها خود 
اين مسير را انتخاب كنند كه سرمايه گذاري هاي خود 
را از طري��ق بازار بلوكي انجام دهند، س��ازمان به بحث 
مقررات گذاري وارد نخواهد شد. وي بر كمك و همكاري 
كانون كارگزاران در اين زمينه تاكيد كرد و افزود: با توجه به 
اينكه نقش نهادهاي مالي سرمايه گذاري غير مستقيم به 
خصوص صندوق ها در بازار در حال افزايش است، انتظار 
مي رود در سال هاي آتي و با توجه به شرايط بازار سرمايه، 
تعداد صندوق ها بيش از اين افزايش يابد. بنابراين نقش 
صندوق ها بايد بيش از پيش پررنگ شود. رييس سازمان 
ب��ورس و اوراق بهادار گفت: با توج��ه به اينكه صندوق 
س��رمايه گذاري بخشي كمتر از 9 ماه اس��ت راه اندازي 
شده اس��ت و جمع دارايي ها زير ۵ هزار ميليارد تومان 
است، به طور قطع اين بازار مي تواند بيش از اين بزرگ تر 
شده و در كوتاه  مدت چندين برابر شود. همچنين در اين 
مراسم عضو هيات مديره سازمان بورس و اوراق بهادار با 
بيان اينكه پذيره نويسي نخستين صندوق بخشي با ارزش 
خالص دارايي چندگانه مولتي )NAV( امروز آغاز شد، 
گفت: سعي س��ازمان بورس و اوراق وبهادار براين است 
كه اين روش براي ساير صندوق هاي سرمايه گذاري نيز 
به كار گرفته شود. عليرضا ناصر پور گفت: با توجه به تعدد 
صندوق هاي بخشي و درخواست  نهادهاي مالي و صنايع، 
ادامه مسير به روش فعلي مقدور نبود از اين رو، سازمان 
بورس و اوراق بهادار تصميم به تاسيس صندوق بخشي با 
ارزش خالص دارايي چندگانه مولتي )NAV( گرفت. وي 
با تاكيد براينكه امروز نخستين صندوق بخشي با ارزش 
خالص دارايي چندگانه پذيره نويسي شد، گفت: براساس 
برنامه ريزي هاي انجام شده سازمان بورس و اوراق بهادار 
در تلاش است تا اين روش براي صندوق هاي ديگر نيز 

به كار گرفته شود.

آغاز پذيره نويسي سهام صبافولاد 
خليج فارس در فرابورس

فرابورس| پذيره نويسي سهام شركت صبا فولاد خليج 
فارس با نماد »فصباح« از دوشنبه 29 آبان ماه به روش 
سلب حق تقدم در فرابورس ايران آغاز مي شود. شركت 
صبا فولاد خليج فارس بر اساس مصوبه مجمع فوق العاده 
به تاريخ ۵ مهرماه جاري، در نظر دارد س��رمايه خود را با 
سلب حق تقدم خريد سهام از سهامداران فعلي و صدور 
سهام جديد از مبلغ ۵۵00 ريال به ۵0 هزار ميليارد ريال 
افزايش دهد. افزايش سرمايه اين شركت با هدف تامين 
بخشي از مخارج سرمايه اي مورد نياز جهت اجراي طرح 
احداث واحد احياي مس��تقيم با ظرفيت سالانه 1.76 
ميليون تن بريكت گرم انجام خواهد شد. بدين ترتيب 
پذيره نويسي 9 ميليارد و 196 ميليون سهم اين شركت 
به قيمت هر س��هم 4839 ريال از دوش��نبه 29 آبان تا 
1۵ روز يعني 13 آذرماه انجام خواهد ش��د. از اركان اين 
پذيره نويس��ي مي توان از كارگزاري صبا جهاد به عنوان 
عامل و شركت س��رمايه گذاري صندوق بازنشستگي 
كشوري به عنوان متعهد پذيره نويسي نام برد. اين صندوق 
تعهد داده اس��ت كه در ۵ روز پاياني مدت پذيره نويسي 
نسبت به خريد كل س��هام باقي مانده اقدام كند. ميزان 
سهام قابل خريداري از سوي اشخاص حقيقي و حقوقي 
نيز حداقل 1 سهم و حداكثر 9 ميليارد و196 ميليون و 
114 هزار و 900 سهم در نظر گرفته شده است. با توجه 
به اينكه پذيره نويسي سهام شركت صبا فولاد خليج فارس 
از طريق سامانه معاملاتي فرابورس ايران انجام مي شود، 
متقاضيان خريد سهام بايد از طريق كارگزاري هاي عضو 
فرابورس در بازه زماني تعيين شده اقدام به ثبت سفارش 
كنند. ش��ايان ذكر است سهام شركت صبا فولاد خليج 
فارس در تيرماه 1402 در فرابورس عرضه اوليه ش��ده 

و با نماد »فصبا« در بازار دوم فرابورس معامله مي شود.

زواياي مبادله كالا ها ميان ايران 
و تاتارستان در بستر بورس كالا

سيد جواد جهرمي، مديرعامل بورس كالا گفت: 
مبادلات تجاري ايران و تاتارستان از بستر بورس 
كالا، علاوه بر آنكه مشكلات نقل و انتقال پول را 
مرتفع و اث��ر تحريم ها را كاهش مي دهد به دليل 
واردات كالا هاي مورد ني��از صنايع داخلي ما در 

تنظيم بازار اثربخش خواهد بود.
مديرعامل ب��ورس كالاي ايران گفت: با توجه به 
سياس��ت هاي دولت در راستاي گسترش روابط 
و تعاملات تجاري با كشور هاي مختلف از جمله 
روسيه و پتانس��يل بالاي اين كشور و جمهوري 
تاتارستان براي تامين كالا هاي مورد نياز صنايع 
داخلي و همچني��ن صادرات كالا ه��اي ايراني، 
استفاده از ظرفيت بورس كالا براي توسعه روابط 

تجاري در دستور كار قرار گرفته است.
جهرمي افزود: به سبب تحريم ها و مشكلات نقل 
و انتقال پول، اس��تفاده از ظرفي��ت بورس كالا و 
تس��ويه معاملات از طريق بورس با بهره گيري از 
ش��عب بانك ملي در كازان روسيه طرح شد و در 
همين راستا، هيات بلندپايه اقتصادي به رياست 
مع��اون نخس��ت وزير و وزير صنع��ت و تجارت 
جمهوري تاتارستان در بورس كالاي ايران حضور 
يافتند و زواياي مبادلات كالا ها در بس��تر بورس 

مورد بررسي قرار گرفت.
اين مقام مس��وول ادام��ه داد: پ��س از برگزاري 
نشس��ت تخصصي با هيات اقتصادي جمهوري 
تاتارستان، كارگروه مشتركي ميان بورس كالاي 
ايران و جمهوري تاتارستان تشكيل شد كه قرار 
اس��ت اين كارگروه در جلسات مستمر، فهرست 
كالا هاي مورد نياز اي��ران و محصولات صادراتي 
به تاتارستان را مشخص كند تا الزامات و اقدامات 
لازم جهت آغاز صادرات و واردات ميان دو كشور 
از بس��تر بورس فراهم گردد. جهرم��ي در پايان 
اظهار داشت: مبادلات تجاري ايران و تاتارستان 
از بس��تر بورس كالا، علاوه بر آنكه مشكلات نقل 
و انتق��ال پول را مرتفع و اث��ر تحريم ها را كاهش 
مي دهد به دليل واردات كالا هاي مورد نياز صنايع 

داخلي ما در تنظيم بازار اثربخش خواهد بود.

بازدهي بورس صعودي مي شود؟
اقتصادآنلاين| محمد ماهيدشتي، كارشناس 
بازاره��اي مالي با بي��ان اينكه در ح��ال حاضر، 
معامله گ��ري كالاهاي ب��ادوام مانن��د خودرو و 
مسكن، با س��رمايه هاي خرد امكان پذير نيست؛ 
گفت: ت��ورم بس��يار بالا باعث ش��ده كه س��ود 
سپرده هاي بانكي يا بازدهي صندوق هاي درآمد 
ثابت نتوانند به بهبود معيشت مردم كمك كنند؛ 
ضمن اينكه ب��ازده صندوق هاي درآمد ثابت نيز 

يكسان و تكرارشونده نيست.
اي��ن كارش��ناس بازاره��اي مالي اضاف��ه كرد: 
پلتفرم هاي تأمين مالي جمعي كه تحت نظارت 
نهادهاي مالي مجاز هس��تند، بازدهي بيشتري 
دارند، اما تعداد پروژه هاي پيشنهادي آنها معمولًا 
كم اس��ت و به دليل اطلاع رساني محدود، خيلي 
زود منابع مالي مورد نياز آنها جذب مي شود. اين 
در حالي است كه سود تأمين مالي جمعي اگرچه 
بيش��تر از س��پرده بانكي و صندوق درآمد ثابت 

است، اما هنوز از تورم كمتر است.
وي در خص��وص س��رمايه گذاري در س��هام 
ش��ركت هاي بورس��ي عنوان كرد: بازار سهام در 
بلندمدت، تمام��ي بازارهاي رقيب را شكس��ت 
مي دهد، اگرچه ام��كان دارد كه در كوتاه مدت با 
كاهش ارزش مواجه ش��ود؛ ضمن اينكه از سهام 
شركت ها نبايد انتظار سود در كوتاه مدت داشت، 
بلكه در اين بازار دو نكت��ه را بايد در نظر گرفت، 
اولًا سود در خريد ارزان است، نه در فروش و ثانياً 
استمرار حضور در بازار سهام منجر به خلق ثروت 

قابل توجه مي شود.
ماهيدش��تي در خصوص سرمايه گذاري در بازار 
املاك و مستغلات با سرمايه هاي خرد نيز تصريح 
كرد: به واسطه آشنايي بيشتر مردم با پروژه هاي 
مسكن و ساخت  و ساز، توس��عه اين ابزار يكي از 
راه هاي مناسب جذب س��رمايه هاي خرد است؛ 
هر چند س��هام شركت هاي انبوه س��ازي نيز در 
حال حاضر تفاوت چنداني با اين نوع صندوق ها 
ندارند و همانطور كه از شاخص اين گروه نيز پيدا 
است، بازدهي مناسبي را نصيب سهامداران خود 

كرده است.
اين كارشناس بازار س��رمايه در خصوص راهكار 
جلب س��رمايه هاي خود در ب��ورس كالا به ابزار 
قرارداد سلف موازي اس��تاندارد اشاره و تصريح 
كرد: در اين نوع قراردادها، فروشنده كالاي خود 
را پيش فروش مي كند و س��ود ناش��ي از افزايش 
قيمت كالا تا سررس��يد تحويل، نصيب خريدار 
مي ش��ود. با اين روش ه��م توليدكننده به منابع 
مالي دسترسي مي يابد و هم خريدار ريسك تورم 
را پوشش مي دهد؛ البته لازمه  استقبال مردم از 
اين روش، پذيرش كالاهاي بادوام مانند خودرو 
در ب��ورس كالا و توس��عه ابزاره��اي مالي مانند 

اختيارات خريد و فروش است.
وي ضمن تأكيد مجدد بر اينكه راهكار جايگزيني 
براي بازار سرمايه جهت جلب سرمايه هاي خرد 
وجود ندارد، برخ��ي اقدامات را جهت رونق بازار 
سرمايه يادآور شد و ابراز داشت: ثبات كلي اقتصاد 
كلان و عدم قيمت گذاري دس��توري، مداخله به 
موق��ع نهادهاي مالي مانند صن��دوق حمايت از 
بازار، توسعه ابزارها و نهادهاي مالي مناسب مانند 
تأمين مالي جمعي و صندوق هاي سرمايه گذاري 
املاك و مس��تغلات و همچنين افزايش س��واد 
مالي مردم از طريق رس��انه هاي عمومي از جمله 
راهكاره��اي جلب مجدد س��رمايه هاي خرد به 

سمت بازار سرمايه است.

»تعادل«گزارشميدهد

بورس اولويت سرمايه گذاري نيست!

كدام شركت سود بهتري ساخت؟
هر روز شاهد انتش��ار صورت مالي هاي جديد در سامانه 
كدال هستيم كه اين صورت مالي ها نشان دهنده وضعيت 
ش��ركت هاي بورسي اس��ت. در اين گزارش صورت مالي 
دو شركت ش��ركت معدني و صنعتي گل و گهرو شركت 

داروسازي توليد دارو بررسي شده است.

    تحليل بنيادي سهام كگل
شركت معدني و صنعتي گل و گهر در تابلوي اصلي بازار اول 
بورس تهران با نماد كگل شناخته مي شود. ارزش سهام اين 
شركت در حال حاضر نزديك به 197 هزار و 340 ميليارد 
تومان است و 18 درصد از سهام اين مجموعه در بازار سهام 
شناور است. سهام كگل با ارزش بازاري خود، يكي از ده نماد 
بزرگ بورس تهران پس از نمادهاي فارس، فولاد، فملي و 
شستا به شمار مي رود. شركت گروه مالي سرمايه گذاري 
اميد، شركت سرمايه گذاري توسعه معادن و فلزات و شركت 
فولاد مباركه اصفهان بزرگ ترين سهامداران شركت معدني 
و صنعتي گل و گهر به شمار مي روند. نكته قابل توجه در 
صورت هاي مالي نيمساله شركت معدني و صنعتي گل و 
گهر كاهش سود ناخالص و خالص اين مجموعه به نسبت 
صورت هاي مالي سه ماهه است. افت سود كگل در تابستان 
امسال نش��ان مي دهد نگراني هاي سال قبل در خصوص 
كاهش حاشيه سود اين مجموعه به وقوع پيوسته و پس از 
چندين سال، اين مجموعه با زيان ناخالص و خالص فصلي 

مواجه است.

    افزايش 15 همتي فروش گل گهر
در 7 ماهه 1402

شركت معدني و صنعتي گل و گهر، مشابه ديگر شركت هاي 
هم صنعت خود، با وجود شرايط نامطلوب بهاي تمام شده 
محصولات و نرخ فروش دستوري با وجود محدوديت هاي 
صادراتي اين صنعت با توجه به نياز داخل كه موجب ثبت 
زيان ناخالص در جريان عملياتي شركت مي شود؛ در سال 
جاري رش��د فروش قابل توجهي را پشت سر مي گذارد. 
ش��ركت معدني و صنعتي گل و گهر در سال 1400 با 46 
هزار و 7۵4 ميليارد تومان فروش، به طور متوسط ماهانه 
3 هزار و 896 ميليارد تومان درآمدزايي كرده است. كگل 
در سال 1401 رشد درآمدزايي نداشت و با 46 هزار و 421 
ميليارد تومان فروش به متوسط ماهانه 3 هزار و 868 ميليارد 
توماني دست پيدا كرد. بيشترين ميزان فروش ماهانه كگل 
در سال 1400 به اسفند ماه با 11 هزار و 828 ميليارد تومان 
درآمد عملياتي تعلق گرفت و در سال 1401 با 1۵ هزار و 
26۵ ميليارد تومان اين بار نيز به اسفند ماه تعلق داشت و 
آبان ماه 1401 بيشترين ميزان افزايش فروش به نسبت ماه 
مشابه در سال قبل را به خود اختصاص داد. شركت معدني 
و صنعتي گل و گهر در هفت ماهه طي شده از سال جاري 
نشان داده كه عملكرد بهتري به نسبت هفت ماهه ابتدايي 

س��ال قبل در زمينه درآمدزايي داشته است. اين شركت 
تا انتهاي مهر ماه امس��ال 3۵ هزار و 810 ميليارد تومان 
فروش داشته كه به نسبت فروش 20 هزار و 870 ميليارد 
توماني هفت ماهه ابتدايي سال 1401 رشد 72 درصدي و 
به زبان ديگر، افزايش 14 هزار و 941 ميليارد توماني داشته 
است. در اين هفت ماهه، بيشترين ميزان فروش به خرداد 
ماه با 6 هزار و 403 ميليارد تومان تعلق گرفته و بيشترين 
افزايش فروش ماهانه نسبت به ماه مشابه در سال قبل نيز به 

فروردين ماه با 10۵ درصد رشد تعلق گرفته است.

    ثبت زيان خالص براي گل گهر در تابستان
شركت معدني و صنعتي گل و گهر يكي از بزرگ ترين 
بنگاه هاي اقتصادي كشور به ش��مار مي رود. با وجود 
پتانسيل هاي بالاي صنعت استخراج كانه هاي فلزي 
در كنار زنجيره فعال فولاد و فلزات رنگين در كش��ور، 
صورت هاي مالي اين ش��ركت بيانگر روند درآمدزايي 
و سودآوري مناسبي در اين مجموعه نيست. كگل در 
سال هاي اخير از حاشيه سود قابل توجهي برخوردار 
بود و حتي بيش از 10 هزار ميليارد تومان سود خالص 
فصلي نيز براي اين شركت معدني به ثبت رسيده بود. 
با اين وج��ود، محدوديت هاي حال حاضر اين صنعت 
موجب ش��ده تا ش��ركت ها نتواند فروشي متناسب با 
به��اي توليدات دريافت كنند. اين درحالي اس��ت كه 
صنايع اس��تخراجي، با توجه به مص��رف بالاي منابع 
طبيعي، در كشورهاي صنعتي س��ودآوري بالايي را 
به ثبت مي رسانند.ش��ركت معدن��ي و صنعتي گل و 
گهر در سال هاي گذش��ته روند درآمدزايي خود را به 
خوبي افزايش داده اس��ت؛ اما روند نزولي حاشيه سود 
اين ش��ركت فصل به فصل شديدتر مي شود. كگل در 
بهار امسال 4 هزار و 826 ميليارد تومان سود خالص به 

ثبت رس��اند؛ در حالي كه سود خالص بهار 1401 اين 
شركت 3 هزار و 162 ميليارد تومان بوده است. عملكرد 
تابستان گل و گهر نيز به نسبت سود خالص تابستان 
1401 وخيم شده است. شركت معدني و صنعتي گل 
و گهر در تابس��تان امس��ال با زيان ناخالص هزار و 91 
ميليارد توماني مواجه ش��د كه به 704 ميليارد تومان 
زيان خالص منجر شد؛ در حالي كه سود خالص تابستان 

1401 اين شركت ۵6۵ ميليارد تومان بوده است.

    تحليل بنيادي سهام دتوليد
سهام شركت داروس��ازي توليد دارو در بازار اول فرابورس 
ايران با نماد دتوليد شناخته مي شود. ارزش بازاري سهام 
توليد دارو در حال حاضر هزار و 139 ميليارد تومان است.
شركت سرمايه گذاري البرز به تنهايي بيش از ۵4 درصد 
از س��هام توليد دارو را تحت تملك دارد و شركت مشاوره 
سرمايه گذاري تأمين سرمايه نوين دومين سهامدار عمده 
دتوليد به ش��مار مي رود. دو محصول مايعات و جامدات 
ش��ركت توليد دارو بخ��ش اصلي ف��روش عملياتي اين 
شركت داروسازي را در بر مي گيرد. توليد دارو مشابه ديگر 
شركت هاي داروساز كشور با توجه به اهميت تورم بهداشت 
و درمان در فضاي اقصادي كشور، درگير قيمت گذاري هاي 
دس��توري اس��ت. تعيين قيمت داروها براي داروسازان 
مي توانست موجب زيان دهي اين شركت ها شود و صنعت 
داروسازي كشور به شرايط مشابه صنعت خودرو و بانكداري 
دچار شود اما بالا بودن سطح خصوصي سازي در اين صنعت 
و اهميت بالاي تداوم توليدات اين مجموعه ها در قيمت هاي 
منطقي و اقتصادي موجب شده تا شركت هاي اين صنعت 
با نحوه قيمت گذاري دستوري خاصي مواجه باشند كه با 
تأمين ارز خوش قيمت براي واردات مواد اوليه اين صنعت 

موجب تعادل در سود ناخالص داروسازان شده است.

    رشد 68 درصدي فروش داروسازي
توليد دارو در 7 ماهه 1402

شركت داروسازي توليد دارو در سال جاري رشد فروش 
قابل توجهي را پشت سر گذاشته است. شركت داروسازي 
توليد دارو در س��ال 1400 با 248 ميليارد تومان فروش، 
به طور متوس��ط ماهانه 21 ميليارد توم��ان درآمدزايي 
كرده اس��ت. توليد دارو در سال 1401 بيش از 78 درصد 
رشد درآمدزايي داش��ت و با 443 ميليارد تومان فروش 
به متوس��ط ماهانه 37 ميليارد توماني دس��ت پيدا كرد. 
بيش��ترين ميزان فروش ماهانه داروسازي توليد دارو در 
سال 1400 به آذر ماه با 30 ميليارد تومان درآمد عملياتي 
تعلق گرفت و در سال 1401 با ۵3 ميليارد تومان به بهمن 
ماه تعلق داشت و مرداد ماه 1401 با 277 درصد بيشترين 
ميزان افزايش فروش به نسبت ماه مشابه در سال قبل را به 
خود اختصاص داد. شركت داروسازي توليد دارو در هفت 
ماهه طي شده از سال جاري نشان داده كه عملكرد بهتري 
به نسبت هفت ماهه ابتدايي سال قبل در زمينه درآمدزايي 
داشته است. اين ش��ركت تا انتهاي مهر ماه امسال 362 
ميليارد تومان فروش داش��ته كه به نسبت فروش 21۵ 
ميليارد توماني هفت ماهه ابتدايي سال 1401 رشد 68 
درص��دي و به زبان ديگر، افزاي��ش 147 ميليارد توماني 
داشته است. در اين هفت ماهه، بيشترين ميزان فروش به 
مهر ماه با 79 ميليارد تومان تعلق گرفته و بيشترين افزايش 
فروش ماهانه نسبت به ماه مشابه در سال قبل نيز به مهر 

ماه با 11۵ درصد رشد تعلق گرفته است.

    افزايش 392 درصدي سود  خالص دتوليد 
در تابستان

شركت داروسازي توليد دارو سال 1401 را با حاشيه سود 
ناخالص 29 درصدي و حاشيه سود خالص 8.9 درصدي 
پشت سر گذاشت. دتوليد در سال قبل توانست 444.1 
ميليارد تومان فروش به ثبت برساند كه 127 ميليارد تومان 
آن به سود ناخالص تبديل شد و در نهايت 29 ميليارد تومان 
سود خالص بر جاي ماند. نكته قابل توجه در صورت هاي 
مالي دتوليد عملكرد فصل تابستان اين مجموعه بوده است. 
شركت داروسازي توليد دارو در تابستان امسال توانسته 
است به 30.4 ميليارد تومان سود خالص فصلي با وجود 
درآمد 177.6 ميليارد توماني دست پيدا كند. رشد شديد 
و عجيب حاشيه سود دتوليد در تابستان امسال احتمالًا 
به دليل افزايش نرخ فروش محصولات بوده كه از رش��د 
قيمت مواد اوليه توليدات اين مجموعه كمتر بوده است. 
ارز اختصاصي به شركت هاي داروسازي براي واردات مواد 
اوليه داروها را نيز نباي��د از قلم انداخت. اين يارانه مخفي 
صنعت دارو موجب شده تا داروسازان شرايط پيچيده اي 
را براي دستيابي به سود خالص طي نكنند و قيمت گذاري 

دستوري عامل زيان سازي آنها نشود.



گروه راه و شهرسازي|
مجلس سازوكار تامين مالي خريد هواپيما و نحوه واگذاري 
فرودگاه ها به بخش خصوصي و عمومي را در چهارچوب 
برنامه هفتم توسعه كشور مشخص كرد. قوه مقننه همچنين 
به دريافت 10 يورو از هر مس��افر پرواز خارجي- علاوه بر 
قيمت بليت- راي داد. اين مس��اله البته ج��دا از عوارض 
خروج از كشور است و در عين حال، براي سفرهاي زيارتي 

اعمال نخواهد شد.
به گزارش»تعادل«، در حالي كه مشكل عمده و اساسي 
نوسازي ناوگان هوايي كشور ارتباط مستقيمي با سياست 
خارجي كشور و اعمال تحريم هاي يكجانبه امريكا عليه 
ايران دارد و به عبارت روشن تر، خريد هواپيما در گروي 
صدور مجوز اوفك از س��وي امريكا اس��ت، نمايندگان 
مجلس ساز و كار تامين مالي خريد هواپيما را مشخص 
كردند. اگ��ر چه تصويب اين مصوبه به ويژه در ش��رايط 
كنوني كش��ور زائد به نظر مي رس��د، اما پيش از اين، در 
قراردادهاي خريد هواپيماهاي برجامي شيوه هاي متنوع 
و به روزي براي تامين هزينه هاي خريد هواپيما از ايرباس، 
بويينگ و اي.تي.آر تعبيه شد، اما متاسفانه اين قراردادها 
به دليل خروج ترامپ از برجام، به س��رانجام نرسيد و از 
حدود 200 فروند هواپيماي س��فارش داده ش��ده، 16 
فروند به ايران تحويل شد. به گزارش ايلنا، نمايندگان در 
جلسه علني نوبت روز دوشنبه 2۹ آبان 1۴02 در ادامه 
بررس��ي برنامه هفتم توس��عه جزء ۴ بند »ت« ماده ۵۷ 
لايحه برنامه هفت��م را تصويب كردند. طبق اين مصوبه، 
وزارت راه و شهرسازي با رعايت سياست هاي كلي اصل 
۴۴ قانون اساسي مجاز است نسبت به تأمين مالي خريد 
و اجاره به ش��رط تمليك هواپيما و بالگرد از محل منابع 
داخلي و خارجي در قالب تس��هيلات براي ش��ركتهاي 
هواپيمايي ايراني از طرق مختلف از جمله صندوق توسعه 
حمل ونقل و صندوق توس��عه ملي اقدام كند. همچنين 
اعطاي كمك هاي فني-اعتباري توسط دولت در قالب 

بودجه سنواتي در اين خصوص مجاز است.

   نحوه واگذاري 
مديريت فرودگاه هاي كشور 

مجلس در جريان بررس��ي برنامه هفتم توسعه نحوه 
واگذاري مديريت فرودگاه هاي كشور را نيز براي وزارت 
راه تعيين كرد. نمايندگان مجلس در جلسه علني ديروز 
در جريان رسيدگي به گزارش كميسيون تلفيق برنامه 
هفتم توسعه با تصويب جزء 1 بند ت ماده ۵۷ اين لايحه 
به شرح زير موافقت كردند: »وزارت راه و شهرسازي با 
رعايت سياست هاي كلي اصل چهل و چهارم )۴۴( قانون 
اساسي مجاز اس��ت: به منظور افزايش كارايي و بهبود 
خدمت رس��اني و ارتقاء بهره وري و كاهش هزينه هاي 
دولت و منطقي سازي و چابك سازي، نسبت به واگذاري 
مديريت فرودگاه هاي كش��ور از جمل��ه فرودگاه هاي 
وابسته به دستگاه هاي اجرايي به استثناي فرودگاه هاي 
متعلق به نيروهاي مسلح با حفظ مالكيت دولت و نيز 
ارايه خدمات ناوب��ري هوايي و رعايت حقوق كاركنان 
به بخش خصوصي و عمومي يا مشاركت هاي داخلي و 
خارجي با اولويت شركت هاي هواپيمايي داخلي اقدام 
كند. آيين نامه اجرايي اين جزو به پيشنهاد وزارت راه و 
شهرسازي و همكاري وزارت امور اقتصادي و دارايي تهيه 

و به تصويب هيات وزيران خواهد رسيد.«

   افزايش قيمت بليت پروازهاي خارجي
مجلس همچنين به وزارت راه و شهرسازي مجوز داد از 
مسافران پروازهاي خارجي معادل 10 يورو به ازاي هر 
مسافر به صورت جداگانه دريافت و به حساب مربوط در 
خزانه داري كل واريز كند. به گزارش ايلنا، نمايندگان در 
جلسه علني روز دوش��نبه 2۹ آبان 1۴02 و در جريان 
رسيدگي به گزارش كميس��يون تلفيق برنامه هفتم 
توس��عه با تصويب جزء ۳ بند ت م��اده ۵۷ اين لايحه 
به ش��رح زير موافقت كردند: »وزارت راه و شهرسازي 
با رعايت سياست هاي كلي اصل چهل و چهارم )۴۴( 
قانون اساسي مجاز است: به منظور تأمين منابع مالي 

اجراي طرح هاي توسعه اي و ارتقاي خدمات فرودگاهي 
در فرودگاه هاي بين المللي، از مسافران پروازهاي خارجي 
معادل ده )10( يورو به ازاي هر مسافر به نرخ اي تي اس 
)ets( كه به صورت جداگانه در بليت درج و از مسافرين 
أخذ مي شود، دريافت و به حساب مربوط در خزانه داري 
كل واريز نمايند. پروازهاي با مقاصد زيارتي از اين حكم 

مستثني مي باشد.«

   جبران زيان بخش مسافري راه آهن 
در تحولي ديگر، مجلس دولت را مكلف كرد، زيان بخش 
مسافري ش��ركت راه آهن را با احتساب شاخص هاي 
بهره وري، در بودجه سنواتي پيش بيني و جبران كند.  
نمايندگان در جريان بررسي جزييات لايحه برنامه هفتم 
توسعه، با جزو ۳ بند )ث( اصلاحي ماده ۵۷ اين لايحه 
ب��ا 1۵۹ رأي موافق، ۴۴ رأي مخال��ف و 6 رأي ممتنع 
از مجموع 22۴ نماين��ده حاضر در صحن درباره نحوه 

خدمات دهي شركت راه آهن موافقت كردند.

   عدم بهره وري تا كي؟
سيد محمدرضا ميرتاج الديني در مخالفت با اين بند گفت: 
در اين بند مي خواهند زيان ايجاد ش��ده را از طريق بودجه 
عمومي يا همان يارانه انرژي و عدم بهره وري جبران كنند، 
در حالي كه ما تا كي بايد عدم به��ره وري را در حمل و نقل 
ش��اهد باش��يم، چرا كه اين عدم بهره وري از جيب مردم 
مي روند. همچنين بايد گفت آيا آزادراه فقط بايد از بودجه 
عمومي تامين شود؟ آيا راه هاي ديگري براي تامين آن وجود 
ندارد؟ مرتضي حسيني در موافقت با اين جزء گفت: با توجه به 
اينكه شركت هاي خصوصي زيان ده هستند و كسي رغبت 
به سرمايه گذاري در حوزه راه آهن را ندارد، شركت راه آهن 
بايد در ايجاد زيرساخت راه آهن سرمايه گذاري كند، چرا كه 
دو خطه كردن راه آهن از ضروريات و واجبات كشور است و 
دولت بايد با تقويت حوزه حمل و نقل زيان هاي احتمالي را 
جبران كند. در واقع هر ميزان حمل و نقل هاي مسافري و 
باري به سمت راه آهن سوق داده شود، نتيجه بهتري را شاهد 
خواهيم بود. در ادامه داوود منظور، رييس سازمان برنامه و 

بودجه در مخالفت با اين جزء گفت: اگر چه اين حكم هفته 
گذشته در صحن علني رد شد، اما اكنون تقريباً همان حكم 
دوباره در دستور كار قرار گرفته است، اما اشكال آن اين است 
كه ما در مورد يك ش��ركت صحبت مي كنيم، يك شركت 
صورت مالي دارد، اين صورت مالي به تمامي فعاليت هاي آن 
شركت ناظر است، لذا اين نيست كه بگوييم بخش مسافري 
يك زيان دارد و جداگانه حسابرسي مي شود و بخش باربري 
يك صورت مالي ديگري دارد، بنابراين اين حكم به لحاظ 
مفهومي داراي مشكل است، چرا كه گفته است زيان بخش 
مسافري را تامين كنيد، در حالي كه اصلًا سازوكاري براي اين 
مهم نداريم. ما صورت مالي جداگانه اي براي بخش مسافري 

نداريم كه حسابرس زيان آن را بررسي كند.

   4 همت بار مالي با سيگنال اشتباه به راه آهن
وي به اش��كال دوم اين بند اش��اره كرد و گفت: نكته دوم 
فراتر از اين اش��كال مفهومي اين است كه حكم مذكور ۴ 
همت بار مالي ايجاد خواهد كرد، بنابراين چك سفيد امضا 
به شركت راه آهن داده ايم و گفته شده زيان توليد كنيد و 
دولت در بودجه براي ش��ما تامين مي كند كه اين مفهوم 
بسيار غلط است. در واقع اگر ما شاخص بهره وري داشتيم 
به اين ميزان زيان نمي رس��يديم، لذا حكم فوق مشمول 
اصل ۷۵ قانون اساسي مي شود، چرا كه براي دولت تكليف 
مالي ايجاد مي كنيم و دولت آمادگي مالي براي انجام آن را 
ندارد، بنابراين با آن به دليل خلاف اصل ۷۵ بودن مخالفيم. 
براس��اس جزو ۳ بند )ث( اصلاحي م��اده ۵۷ اين لايحه؛ 
دولت مكلف اس��ت زيان بخش مسافري شركت راه آهن 
را با احتساب ش��اخص هاي بهره وري، در بودجه سنواتي 
پيشبيني و جبران نمايد. شركت راه آهن جمهوري اسلامي 
ايران موظف است از محل اعتبارات تخصيص يافته نسبت 
به نوسازي ناوگان مسافري، توسعه ايستگاه ها، تراك بندي، 
ايمن سازي، بهسازي و بازسازي زيرساخت شبكه ريلي از 
جمله خطوط، ابنيه فني، سامانه )سيستم( علائم و ارتباط و 

نوسازي و توسعه ماشين آلات مكانيزه اقدام نمايد.
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هشدار نارنجي؛ برف و كولاك 
در ۸  استان كشور

سازمان هواشناسي با انتش��ار هشدار سطح نارنجي از 
كاهش محس��وس دما و بارش برف و كولاك در نقاط 

سردسير و بلندي هاي ۸ استان كشور خبر داد.
به گزارش ايرنا، اين ش��رايط ج��وي خطراتي از جمله 
اختلال در ناوگان حمل و نقل جاده اي، ريلي و هوايي، 
لغزندگي گردنه هاي كوهس��تاني و نقاط سردسير به 
س��بب بارش برف را به دنبال دارد. همچنين تش��ديد 
فعاليت سامانه بارشي و وزش باد شديد مي تواند موجب 
س��قوط سنگ از ارتفاعات، س��يلابي شدن مسيل ها، 
طغيان رودخانه ها، آب گرفتگي معابر، وزش باد شديد 
موقت، صاعقه، خسارت به س��ازه هاي موقت از جمله 
بنرها، داربست ها، تابلوهاي تبليغاتي و شكستن درختان 
كهنسال شود. پرهيز از س��فرهاي غير ضروري، عدم 
توقف در بستر و حاشيه رودخانه ها، احتياط در عبور از 
حاشيه رودخانه ها و مسيل ها و خودداري از فعاليت هاي 
كوهنوردي و جابه جايي عشاير در اين شرايط ضروري 
است. در اين حال، مديركل پيش بيني و هشدار سازمان 
هواشناس��ي گفت: روز سه ش��نبه در 10 مركز استان 
كمينه دما صفر و زير صفر درجه خواهد بود كه شامل 
اراك، تبريز، زنجان، سنندج، شهركرد، قزوين، اروميه، 
كرمانشاه، همدان و ياس��وج است. صادق ضياييان در 
گفت وگو با فارس، درباره آخرين وضعيت جوي كشور 
اظهار كرد: سامانه بارشي جديد در نيمه غربي كشور، 
همچنين جنوب و نواحي مركزي كشور فعال است. اين 
سامانه در استان هاي س��احلي خزر، اردبيل، خراسان 
شمالي، خراسان رضوي و برخي نقاط يزد و كرمان هم 
فعاليت خود را                              آغاز كرده و موج��ب بارش باران، وزش 
باد شديد، در برخي نقاط بارش تگرگ شده است. وي 
افزود: س��امانه بارشي روز سه ش��نبه در غرب و شمال 
غرب كشور، سواحل شمالي، شمال شرق، برخي نقاط 
جنوب غرب، اس��تان هاي واقع در دامنه هاي جنوبي 
البرز، هرمزگان، جنوب فارس و بوشهر، شمال خراسان 
جنوبي، غرب كرمان و غرب سيستان و بلوچستان سبب 
بارش خواهد شد. مديركل پيش بيني و هشدار سازمان 
هواشناس��ي اظهار كرد: روز چهارشنبه سامانه بارشي 
در شرق مازندران، گلستان، خراسان شمالي و شمال 
خراس��ان رضوي فعال است و س��پس از كشور خارج 
مي ش��ود. ضياييان اضافه كرد: شدت فعاليت سامانه 
بارشي در غرب و جنوب غرب كشور، همچنين جنوب 
كشور و روز آينده در شرق مازندران، خراسان شمالي و 
گلستان خواهد بود. وي افزود: از بعدازظهر سه شنبه و 
روز چهارشنبه با نفوذ توده هواي سرد، كاهش محسوس 
دما در اغلب نقاط كشور خواهيم داشت. مديركل پيش 
بيني و هشدار سازمان هواشناسي درباره وضعيت جوي 
پايتخت گفت: پيش بيني مي شود آسمان تهران در روز 
سه شنبه ابري، در برخي ساعات همراه با باران، رگبار و 
رعد و برق و وزش باد شديد باشد بيشينه و كمينه دما روز 
سه شنبه در پايتخت 1۴ و ۳ درجه خواهد بود. ضياييان 
گفت: روز سه شنبه بندرعباس با بيشينه دماي ۳1 درجه 
بالاي صفر گرمترين مركز استان و شهركرد با كمينه 
دماي ۸ درجه زير صفر سردترين مركز استان خواهد بود.

وي اضاف��ه كرد: امروز در 10 مركز اس��تان كمينه دما 
صفر و زير صفر درجه خواهد بود كه شامل اراك، تبريز، 
زنجان، سنندج، ش��هركرد، قزوين، اروميه، كرمانشاه، 

همدان و ياسوج است.

 آغاز فروش بليت قطار 
تهران - كربلا 

مرحله جديد فروش بليط قطار تركيبي تهران - كربلا 
براي قطارهاي بازه زماني آذر ماه از ساعت 10 صبح روز 
دوشنبه 2۹ آبان ماه آغاز شد. به گزارش ايسنا، سيد ميعاد 
صالحي، معاون وزير راه و شهرسازي و مديرعامل راه آهن از 
آغاز مرحله جديد فروش بليت قطار تركيبي تهران كربلا 
از ساعت 10 صبح روز دوشنبه 2۹ آبان براي قطارهاي 
بازه زماني آذر ماه خبر داد. او گفت: طبق برنامه ريزي هاي 
انجام ش��ده قطار تركيبي تهران كربلا روزهاي شنبه از 
ايستگاه تهران حركت مي كند و مسافران پس از عبور از 
مرز شلمچه، با اتوبوس از شلمچه تا بصره را طي كرده و از 
آنجا مجددا با قطار تا كربلا سير خواهند كرد. بنا بر اعلام 
راه آهن جمهوري اسلامي ايران، قطار برگشت نيز از شهر 
كربلا صبح روزهاي ش��نبه هر هفته به سمت بصره و از 
آنجا با اتوبوس به مرز شلمچه و از شلمچه تا ايستگاه نهايي 

تهران به وسيله قطار حركت مي كند.
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دريافت 10 يورو از هر مسافر پروازهاي خارجي

تذكر درباره مقابله با آلودگي هوا
گروه راه و شهرسازي |

آن گونه كه يكي از اعضاي كميسيون عمران و حمل و نقل 
شوراي شهر تهران گفته، مقابله »رفع تكليفي« با آلودگي 
هوا از دستگاه هاي و سازمان هاي مسوول به يك »قصه پر 
غصه« بدل شده است. در چنين شرايطي است كه استاندار 
تهران از»دستگاه هاي متولي و مسوول« خواسته است، »با 
جديت بيشتر و اولويت قرار دادن موضوع آلودگي، نسبت به 
انجام وظايف ذاتي و قانوني خود در اين مورد اقدام كنند«. 
در اين زمينه مشوق هايي نيز براي دستگاه ها درنظر گرفته 
شده است. عليرضا فخاري استاندار تهران در جلسه كارگروه 
كاهش آلودگي هوا ضمن انتقاد از عدم پيگيري جدي موارد 
مربوط به آلودگي هوا در طول سال، اظهار كرد: همواره فصل 
سرما توأم با پديده وارونگي دما و افزايش غلظت آلاينده ها 
بوده است و مسوولان بايد در طول سال برنامه هاي موثر در 
راستاي كاهش ميزان آلاينده ها را تدوين و در فصل سرما 
آن را اجرا كنند. وي تعطيلي واحدهاي آموزشي، صنعتي و 
توليدي را همراه با چالش هاي جبران ناپذيري عنوان كرد و 
با بيان اينكه تعطيلي واحدها بايد در آخرين مرحله صورت 
گيرد، افزود: دستگاه هاي متولي و مسوول با جديت بيشتر 
و اولويت قرار دادن موضوع آلودگي، نسبت به انجام وظايف 
ذاتي و قانوني خود در اين مورد اقدام كنند. به گزارش ايسنا، 
استاندار تهران با اشاره به مطالعات صورت گرفته در گذشته، 
احصاي عناصر مهم، تاثيرگذار و مش��خص شدن سهم هر 
كدام در ميزان آلايندگي، تمركز بر روي عواملي كه بيشترين 
سهم در آلايندگي دارند را ضروري دانست و بيان كرد: اساس 
برنامه ريزي بايد بر پايه اين سهم بندي ها باشد. اگر در حوزه 
وسايل نقليه بيشترين سهم آلايندگي متعلق به وسايل نقليه 
سنگين است، تمهيداتي اتخاذ شود تا تردد آنها در شهر تا حد 
امكان محدود شود. فخاري با اشاره به گزارش اداره محيط 

زيس��ت در مورد سهم آلايندگي واحدهاي ثابت و سيار در 
آلودگي هواي تهران، انتقال كارخانه هاي شن و ماسه به خارج 
از شهر را ضرروي خواند و با تاكيد بر فراهم آوردن مقدمات آن 
توسط دستگاه هاي مرتبط عنوان كرد: بيشتر اين كارخانه ها 
زماني كه فعاليت خود را ش��روع كردند در حاش��يه شهر 
بودند كه با افزايش جمعيت و گسترش شهرها، درون بافت 

مسكوني قرار گرفته و موجب سلب آسايش مردم شده اند.

    امتياز ويژه براي مقابله 
با كاهش آلودگي هوا 

وي ضمن ملزم كردن دستگاه هاي متولي به ارايه برنامه 
راهبردي در زمينه آلودگي هوا به قيد فوريت، از تخصيص 
امتيازات ويژه براي واحدهايي كه اقدام مثبتي در راستاي 
كاهش آلودگي هوا انجام مي دهند، به عنوان عنصر تشويقي 
بسيار موثر ياد كرد و افزود: در اين زمينه مي توان با در نظر 
گرفتن امتيازات خاص بخش خصوصي را دخيل كرده و 
وظايف دولت را در اين خصوص كاهش داد. استاندار تهران 
با بيان اينكه اگر زحمات ما تبديل به برنامه نشوند به كار 
نخواهند آمد بار ديگر بر اهميت نقش برنامه ريزي و جديت 

پيگيري امور در جهت كاهش آلودگي هوا تاكيد كرد.
بر اس��اس گزارش پايگاه اطلاع رساني استانداري تهران، 
فخاري همچنين با اش��اره به سهم قابل توجه مدارس در 
افزايش بار ترافيكي، از آموزش و پرورش خواست تا با در نظر 
گرفتن همه جوانب نسبت به ارايه راهكار راهبردي و مناسب 

در اين زمينه اقدام كند.

    بي اعتنايي به »قصه پرغصه«
 آلودگي هواي تهران

در اين حال، عضو كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي 

اسلامي شهر تهران گفت: آلودگي هوا به يك قصه پرغصه اي 
تبديل شده كه همه رفع تكليفي با آن برخورد مي كنند.

علي اصغر قائمي با اشاره به ارسال نامه اي با امضاي 21 عضو 
شورا به سران قوا در خصوص آلودگي هواي تهران در دي 
ماه سال گذشته و در پاسخ به اين پرسش كه »پاسخي به 
نامه ارس��الي داده شد يا خير؟«، اظهار كرد: بنده كه هيچ 
پاسخي نديدم. وي با تأكيد بر اينكه آلودگي هوا به يك قصه 
پر غصه اي تبديل شده كه همه رفع تكليفي با آن برخورد 
مي كنند، يادآور ش��د: اگر اتفاقي افت��اده بود ما با چنين 
وضعيتي در پايتخت روبرو نبوديم. قائمي همچنين تصريح 
كرد: آلودگي هوا راهكار دارد؛ كمااينكه شهرهاي بزرگ دنيا 
راهكارها را يافتند و مشكل آلودگي هوا را برطرف كردند. 
لذا مساله اصلي در اين خصوص، عزم ملي است. وي با بيان 
اينكه پس از ورود و همه گيري كرونا در كش��ور عزم ملي 
شكل گرفت، خاطرنشان كرد: تصميمات با دقت نظر در 
اين خصوص اتخاذ، اعمال و نظارت مي شد و پس از مدتي، 
به دنبال اقدامات انجام شده و مديريت تمام شؤون، كرونا به 
پايان رسيد؛ اگر با آلودگي هوا نيز به اين شكل برخورد شود، 

مشكلات حل خواهد شد.
عضو كميسيون عمران و حمل و نقل شوراي اسلامي شهر 
تهران گفت: اينكه مدام جلسه برگزار كنيم و دستگاه ها به 
يكديگر نامه ارسال كنند، هيچ نتيجه اي ندارد؛ راهكارهاي 
اصولي رفع آلودگي هوا، اصلاح وضعيت خودروها و سوخت 
است كه پر هزينه، زمان بر، سخت، سنگين و نيازمند اراده 
قوي و مديريت منسجم است. وي با بيان اينكه مديريت 
شهري بخش��ي از اقدامات را انجام داده است، اظهار كرد: 
در سفر تيم مديريت شهري به چين تفاهم نامه هايي براي 
خريد اتوبوس ها و تاكسي هاي برقي صورت گرفت، اما در 
تهراني كه صحبت از چند ميليون خودرو در ميان است، 

هزار اتوبوس برقي و 10 هزار تاكس��ي سهم ناچيزي را به 
خود اختصاص مي دهد. لذا اگر از چهار ميليون خودرو، سه 
ميليون دستگاه برقي شود، مي توان به رفع مشكل آلودگي 

هوا اميدوار بود.

    سهم اندك تهران 
در اسقاط خودروهاي فرسوده 

در اين حال، مديركل حفاظت محيط زيست استان تهران 
با اشاره به برگزاري كارگروه كاهش آلودگي هواي تهران در 
عصر روز يكشنبه هفته جاري گفت: بر اساس گزارش وزارت 
صمت پيشنهاد شد سهم استان تهران از اسقاط خودروهاي 
فرسوده در مقايسه با حجم شماره گذاري خودروها اصلاح 
ش��ود. عليرضا مزيناني درباره چهارمين جلسه كارگروه 
كاهش آلودگي هواي اس��تان تهران كه روز يكشنبه )2۸ 
آبان ماه( به رياست استاندار تهران به منظور هماهنگي و 
برنامه  ريزي دستگاه ها با توجه شرايط آلودگي هوا همچنين 
بررسي وظايف محوله دستگاه ها به منظور اجراي قانون 
هواي پاك تشكيل شد، گفت: ارايه گزارش بررسي سهم 
منابع آلاينده در افزايش آلودگي هوا و اقدامات تاثيرگذار 
بر كاهش آلودگي هواي استان نخستين دستور كار اين 
نشست بود. با توجه به گزارش محيط زيست در خصوص 
اقدامات اولويت دار كنترلي براي آلودگي هوا مقرر شد كليه 
دستگاه هاي عضو كارگروه برنامه ريزي لازم براي اجرايي 
شدن اولويت هاي اقدامات كنترلي آلودگي هواي تهران 
را بر مبناي محورهاي تعريف شده و به منظور تاثيرگذاري 
در اسرع وقت ارايه و سازمان مديريت و برنامه ريزي استان 
مكلف به هماهنگي در اين خصوص به منظور نحوه تامين 

اعتبارات و برنامه ريزي لازم شد. 
وي ب��ا بيان اينكه گ��زارش معاينه فن��ي موتورخانه ها و 

سامانه هاي احتراقي به تفكيك بخش دولتي و خصوصي 
وفق ماده 1۷ قانون هواي پ��اك و چالش هاي موجود در 
شش ماهه نخست سال جاري توسط اداره كل استاندارد در 
اين نشست ارايه و بررسي شد، اظهاركرد: با توجه به گزارش 
ارايه شده در خصوص تامين اعتبار مورد نياز براي معاينه 
فني موتورخانه هاي سازمان ها و نهادهاي دولتي، مقرر شد 
در جهت اجراي قانون هواي پاك كليه دستگاه ها با همكاري 
سازمان ملي استاندارد نسبت به پيش بيني و برآورد اعتبار 
مورد نياز اقدام لازم را به انجام رسانند و متعاقبا جمع بندي 

براي تصويب به شوراي برنامه ريزي منعكس شود.
مديركل حفاظت محيط زيست استان تهران بررسي اعمال 
تغييرات در زمان بازگشايي مدارس در فصل تابستان به 
منظور كاهش مشكلات ناشي از تعطيلي مدارس به دليل 
آلودگي هوا در فصول سرد سال را از ديگر موضوعات مطرح 
شده در اين نشست عنوان كرد و گفت: در اين خصوص مقرر 
شد پس از بررسي موضوع با در نظر گرفتن جميع جهات 

پيشنهاد مرتبط با قابليت اجرا در جلسات آتي ارايه شود.
مزينان��ي اراي��ه گزارش عملك��رد در خصوص اس��قاط 
خودرو هاي فرسوده در استان تهران از ابتداي سال جاري، 
برنامه ها، مشكلات و پيشنهادات توسط اداره كل صنعت، 
معدن و تجارت اس��تان ته��ران را از ديگر موضوعات اين 
نشست برشمرد و گفت: بر اساس گزارش وزارت صمت در 
اين خصوص پيشنهاد شد سهم استان تهران در خصوص 
اسقاط خودروهاي فرسوده به ميزان اندك ۷000 دستگاه 
خودرو در مقايسه با حجم شماره گذاري خودروها بر اساس 
قانون هواي پاك و دستورالعمل هاي موجود اصلاح شود و 
مقرر شد در اين خصوص بسته پيشنهادي تصدي گري 
كمتر دولت و واگذاري موضوع به بخش خصوصي همچنين 

در نظر گرفتن ابزار تشويقي تهيه و به كارگروه ارايه شود.

آگهی ماده سه قانون تعيين تکليف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان 
پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در 

پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند:
1-رأی شماره 140260330002011317 مربوط به پرونده کلاس�ه 1401114430002001578 مربوط به 
تقاضای خانم فریبا شیرین آبادی فراهانی فرزند محمدعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در 
آن احداث بنا شده به مساحت 111 مترمربع پلاک شماره فرعی از 2268 اصلی واقع درقم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از اقدس میرئی احدی از ورثه سید محمد 

میرئی)م الف18784(
2- رأی ش�ماره 140260330002010540 مربوط به پرونده کلاسه 1402114430002000978 مربوط به 
تقاضای خانم ریحانه پیروت فرزند رحمان در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت 45/50 مترمربع پلاک شماره 24 فرعی از 1897 اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 176 دفتر 278)م الف18785(
3- رأی ش�ماره 140260330002010981 مربوط به پرونده کلاس�ه 1402114430002000979 مربوط به 
تقاضای آقای مصطفی موسولو فرزند عباس در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت 47/50 مترمربع پلاک شماره 368 فرعی از 1878 اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی شماره 7920 مورخ 1397/3/13 دفترخانه 107 قم )م الف18786(
4- رای شماره 140260330001011267 مربوط به پرونده کلاس�ه 1402114430001000973 مربوط به 
تقاضای اقای مجید مراد نژاد زاغه فرزند حمید در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت 48 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1854 اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از قاسم رشیدی طی سند قطعی شماره 73460 مورخ 

1381/11/30 دفترخانه 12 قم )م الف18789(
5- رأی ش�ماره 140260330002011113 مربوط به پرونده کلاس�ه 1402114430002001149 مربوط به 
تقاضای خانم احترام فرشادمهر فرزند مرتضی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت 120 مترمربع پلاک شماره فرعی از 1772 اصلی واقع درقم بخش حوزه ثبت ملک اداره 

دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از تقی صادقی )م الف18791(
6- رأی ش�ماره 140260330002008382 مربوط به پرونده کلاسه 1402114430002000114 مربوط به 
تقاضای آقای محمد بخشی رادمنش فرزند صحبت اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت 96/65 مترمربع پلاک شماره 28 فرعی از 2601 اصلی واقع درقم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از وراث مرحوم مهری رسولی رهقی و 

محمد زینلی رهقی صفحه 401 دفتر 14 )م الف18792(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده اس�ت پس از نش�ر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند 
مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 
روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت 
اول اعتراض خود را به اداره ثبت اس�ناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از 
تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن 
را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و تعادل(

نوبت اول: 1402/08/30   نوبت دوم: 1402/09/15
عباس پورحسنی حجت آبادی - رییس ثبت اسناد منطقه دو قم

براب�ر آراء ش�ماره 140260307005005859 و 140260307005005860 
مورخه 1402/07/29 هیات به شماره کلاسه های 685-1401 و 1401-686 
موض�وع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و س�اختمانهای فاقد 
س�ند رس�می مس�تقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک منطقه دو بجنورد 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای سالار زرین فرزند نصرالله بشماره 
شناس�نامه 18181 و آقای شاهرخ زرین فرزند نصرالله بشماره شناسنامه 
0670145971 هر کدام بالسویه در سه دانگ مشاع از ششدانگ یک قطعه 
زمین مزروعی دیمی به مس�احت 8071.19 متر مربع از پلاک شماره 757 
فرعی از 177 اصلی واقع در اراضی ینگه قلعه خراسان شمالی بخش 2 حوزه 
ثبت ملک منطقه دو بجنورد از محل مالکیت ثبتی علی زرین فرزند علی رضا 
محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تس�لیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی 
تقدیم نمایند. بدیهی اس�ت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول 

اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادرخواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/08/15
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/08/30

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه 
قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی و اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی

علی اوسط رستمی- رییس ثبت اسناد و املاک ناحیه 2 بجنورد

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو بجنورد
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1598264

برابر رای شماره 140260307005005115 مورخ 1402/06/26 هیات 
به شماره کلاس�ه 331-1402 موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی 
حوزه ثبت ملک منطقه دو بجنورد تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی 
آقای محمد رضا قربانی قره باش فرزند محمدجعفر بشماره شناسنامه 
4 در ششدانگ یکقطعه باغ به مساحت 7253.54 متر مربع از پلاک 
49 فرعی از 29 اصل�ی واقع در اراضی قره باش�لو بخش دو بجنورد 
خریداری از مالک رسمی آقای محمد جعفر فرزند قربانعلی قره باش 
محرز گردیده اس�ت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به 
فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور 
س�ند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باش�ند می توانند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم 
و پس از اخذ رس�ید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تس�لیم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در 
صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند 

مالکیت صادرخواهد شد. 
تاریخ انتشار نوبت اول : 1402/08/15
تاریخ انتشار نوبت دوم : 1402/08/30

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه 
قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتی و اراضی و 

ساختمانهای فاقد سند رسمی

علی اوسط رستمی-  رییس ثبت اسناد و املاک ناحیه 2 بجنورد

اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک منطقه دو بجنورد
هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

شناسه آگهی: 1596660

برابر رای شماره 140260324008000801 هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی شبانکاره تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای عبدالرحیم افراسیابی فرزند سهراب بشماره شناسنامه 
91 صادره از دشتستان به شماره ملی 6109954853 در ششدانگ یک باب خانه به مساحت  1059/66متر مربع پلاک 161فرعی 
از 7363 اصلی مفروز و مجزی شده از پلاک  7363/14اصلی واقع در بخش سه شبانکاره قریه شاه فیروز محرز گردیده است. 
لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از 
اخذرسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت 

انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.م الف 494
تاریخ انتشار نوبت اول:  8/15/ 1402               تاریخ انتشار نوبت دوم: 8/30/ 1402

اله مراد رزمجو-رییس اداره ثبت اسناد و املاک واحد شبانکاره

 آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

برابر رأی شماره 140260324002000740 مورخه 1402/04/06 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی برازجان تصرفات مالکانه و بلامعارض متعلق به آقای اسفندیار حیدری فرزند علی به شماره 
شناسنامه 190 و شماره ملی 5329744415 صادره از سعدآباد در ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی به مساحت 182111.75 
مترمربع قسمتی از پلاک 2844 اصلی واقع در بخش سه بوشهر حوزه ثبت ملک برازجان اراضی روستای سیاه منصور علیا خریداری 
شده از آقای علی حیدری مع الواسطه به ایشان واگذار گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز 
آگهی می شود. در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ اولین انتشار 
آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست 
خود را به مرجع قضایی تقدیم نمایند.بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت 

صادر خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به مراجع ذیصلاح قانونی )دادگاه( نیست.  م الف 512
تاریخ انتشار نوبت اول:                   1402/08/15تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/08/30

حمید رضا باقر پور-  رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دشتستان

 آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئين نامه تعيين تکليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی



توس��عه تج��ارت الكتروني��ك در ايران ب��ا موانعي 
روبروس��ت كه موجب شده تا سهم آن از كل تجارت 
خرده فروشي ثابت بماند. فعالين اين صنعت اعتقاد 
دارند كه بحث س��رمايه گذاري يك��ي از اصلي ترين 
عوامل عقب ماندن ايران در حوزه تجارت الكترونيك 
اس��ت. به باور آنها، با وجود همه شعارها براي دعوت 
ب��ه س��رمايه گذاري، ش��رايط به گونه اي اس��ت كه 
س��رمايه گذاران داخل��ي و خارجي را مي ترس��اند. 
فعالين تجارت الكترونيك تأكيد دارند كه براي بهبود 
وضعيت بايستي ورود شركت هاي اين حوزه به بورس 

تسهيل و شرايط براي سرمايه گذاري بهتر شود.
توس��عه تج��ارت الكتروني��ك در ايران تا ب��ه امروز 
چالش ه��اي متع��ددي داش��ته اس��ت. درحال��ي 
كه كش��ورهاي دني��ا رش��د قابل توجه��ي را از كل 
خرده فروشي آنلاين خود تجربه كرده اند، سهم ايران 
از اين حوزه بسيار پايين، در حدود 4 درصد است. اين 
موضوع حاكي از آن است كه فاصله معناداري با دنيا 
در اين زمينه وجود دارد كه نش��ان مي دهد با وجود 
پتانسيل بالاي رشد تجارت الكترونيك در ايران، اين 
حوزه در س��ال هاي اخير رشد نكرده است. از طرفي 
ديگر، 2 درصد از اين سهم 4 درصدي خرده فروشي 
آنلاين مربوط به تجارت اجتماعي است )يعني آنچه 
كه در شبكه هاي اجتماعي خريداري مي شود( و تنها 
2 درصد باقي مانده مربوط به فروشگاه هايي است كه 
به طور رسمي خريدوفروش مي كنند. همچنين يك 
مقايسه آماري با استارتاپ هاي ساير كشورهاي دنيا 
مي تواند فاصله ايران با ديگر كشورها را به خوبي نشان 
دهد. آمارها نشان مي دهند كه ارزش استارتاپ هاي 
تركيه از س��ال 2018 تاكنون تقريباً 10 برابر شده و 
به 39 ميليارد دلار رسيده و نكته اينجاست كه رشد 
اس��تارتاپ هاي تركيه با ايران تقريباً هم زمان بوده 
است. اما تركيه تنها كشوري نيست كه توانسته است 
رشد خوبي به نسبت ايران داشته باشد؛ كشورهايي 
همچون امارات، عربستان سعودي، مصر و قطر هم 

عقب نمانده اند. 

    رشد اقتصاد نبايد حاصل آمارسازي باشد
از اين رو نخس��تين نشست از سلس��ه نشست هاي 
بررسي موانع توس��عه اقتصاد ديجيتال برگزار شد. 
فرزين فرديس، عضو هيات رييس��ه ات��اق بازرگاني 
تهران در اين نشس��ت تأكيد كرد كه تعريف رش��د 
بايد دقيق باش��د: »تورم بخش مهمي از اين رش��د 

است. سال گذش��ته آماري كه مركز توسعه تجارت 
الكترونيك وزارت صمت منتشر كرده، نشان مي دهد 
كه س��ال 1401 كل گردش مالي اي��ن حوزه هزار و 
833 ميليارد تومان بوده و 48 درصد نسبت به سال 
قبل رشد داش��ته اس��ت. اما آيا اين 48 درصد رشد 
محسوب مي شود يا به واس��طه اينكه ارزش پول كم 
شده است، آن را رشد حساب مي كنيم؟ درواقع نبايد 
يك آمارسازي باشد.« او يكي از راهكارهاي موجود 
براي ارزيابي اين آمار را »بررس��ي رشد تعداد كالاها 
يا خدمات فروخته ش��ده« دانس��ت: »وقتي از رشد 
صحبت مي كنيم، بايد المان هاي مبنايي آن درست 
باش��د. براي مثال، اگر اين آماره��ا را بر مبناي دلار 
مي سنجيديم ش��ايد قابل قبول  بود. اگر به اين نكته 
توجه نشود، ممكن اس��ت در محاسبات و تحليل ها 

اشتباه پيش بيايد.«

   ضرورت سرمايه گذاري هاي 
داخلي و خارجي

ام��ا آي��ا ب��دون جري��ان س��رمايه گذاري خارجي 
مي توانس��تيم رش��دي در اين حوزه داشته باشيم؟ 
فردي��س در پاس��خ ب��ه اين س��وال گف��ت: »بحث 
سرمايه گذاري خارجي يكي از الزاماتي است كه اگر 
كمي اقتصاد كلان را نگاه كنيم، ضرورتش را بيشتر 
مي بينيم و فقط محدود به اقتصاد ديجيتال نيست. 
كل بازار س��رمايه ما شايد در س��ال نهايتاً بتواند سه 

ميليارد دلار منابع در سال براي سرمايه گذاري جديد 
تجهيز كند.« به گفته فرديس، با جمع تمام اعداد و 
ارقام، ظرفيت توليد سرمايه داخلي ما ۵ تا 10 ميليارد 
دلار در حالت خوش بينانه اس��ت: »از اين جهت در 
بهترين حالت بي��ن 30 تا 40 ميليارد دلار و حتي تا 
100 ميليارد دلار براي رش��د 8 درصدي اقتصادي 
پايدار كه در برنامه هاي توسعه اشاره  شده، نياز داريم. 
پس مساله ما با س��رمايه گذاري يك مساله كلان تر 
است كه در اقتصاد ديجيتال هم شاهد آن هستيم.« 
او معتقد اس��ت كه با وجود همه شعارها براي دعوت 
از سرمايه گذاران، آنها مي ترسند؛ هم سرمايه گذاران 
داخلي و هم خارجي: » مس��ير س��رمايه گذاري در 
كشور ما يك مسير قانوني اس��ت. قانوني مترقي به 
نام »فيپا« داشتيم كه وزارت اقتصاد با درگير كردن 
تمامي نهادهاي كش��ور كه بتوانند تمامي كنترل ها 
و نظارت هاي لازم را داش��ته باشند، مي توانستند به 
يك مجموعه خارجي مجوز و تضمين هاي لازم را از 
سمت كش��ور دهند. اين قاعده هنوز هم وجود دارد 
و يك ف��رش قرمز براي س��رمايه گذار خارجي پهن 
مي كنيم؛ اما چرا اتفاق نمي افتد؟ چون واقعيتي كه 
مي بينيد اين است كه س��رمايه گذار قبلي نتوانسته 
است پولش را ببرد يا نمي تواند روي ثبات اقتصادي 
حس��اب كند ي��ا درگيري هاي��ي بعضاً در س��طوح 
اجتماعي-سياسي وجود دارد. بنابراين سرمايه گذار 
مي خواهد به كشوري برود كه دردسر كمتري دارد و 
خيلي راحت تر سرمايه را به ارزش افزوده تبديل كند. 
بنابراين سرمايه گذاران ترجيح مي دهند كشورهايي 
چون ام��ارات، قطر و تركيه را براي س��رمايه گذاري 
انتخاب كنن��د و به دنبال ريس��ك هاي كار كردن با 
ايران نباشند.« به گفته فرديس، رفتار گذشته منجر 
به رسوب نتايج و دس��تاوردها در ذهن سرمايه گذار 
شده اس��ت و نتيجه اين مي شود كه سرمايه گذاري 
نمي كنند: »بنابراين سرمايه گذار خارجي اين گزينه 
را دارد كه در تركيه مش��وق هاي بيش��تري بگيرد و 
با ش��رايط اقتصادي روان ت��ر، كارش را انجام دهد و 
بهره اش را بردارد. مي بيني��م علي رغم اينكه برنامه 
راهبردي 2۵ ساله را با چين دنبال مي كنيم، اما چين 
خيلي سريع تر در عربستان و تركيه سرمايه گذاري 
مي كند.« عضو هيات رييس��ه اتاق بازرگاني تهران با 
اشاره به اينكه امروزه رييس جمهور تركيه يا وليعهد 
عربس��تان بخش عمده از برنامه كاري خود را به اين 
اختصاص مي دهند كه سرمايه گذاران بزرگ دنيا را 
جذب كشور خودشان كنند، گفت: »حتي مي بينيم 
رييس جمهور تركيه با ايلان ماسك جلسه مي گذارد 
و تمام پروتكل هاي او را مي پذيرد كه تسلا در تركيه 
كارخانه بعدي خود را احداث كند. درواقع كشورهاي 
اطراف ما گويي همه نهادهايشان تا عالي ترين سطح 
آنها، جمع شده اند براي اينكه سرمايه، تكنولوژي و 
مديريت را وارد كشور كنند تا سطح درآمد مردم آن 
كش��ور را افزايش دهند كه درنهايت منجر به ثبات 
سياسي و اقتصادي در آن كشور مي شود.«همچنين 
فرديس معتقد است كه كنترل بر جذب سرمايه نبايد 
به گونه اي باشد كه س��رمايه گذاري رخ ندهد: »اين 
مساله مهمي است كه يك بار براي هميشه بايد به آن 
جواب داد كه آيا مي خواهيم سرمايه گذراي خارجي 
داشته باشيم يا خير.« فرديس اظهار كرد: »بسياري 
از س��رمايه گذاران حوزه داخلي كه در اين سال ها با 
آنها كار كرده اس��ت، انگيزه هاي مالي برايشان مهم 
است و دغدغه پيشرفت كش��ور را هم دارند. خيلي 
از آن��ان ث��روت قابل ملاحظه اي داش��ته اند و ارزش 
افزوده و انباش��ت سرمايه ش��ان را قبلًا ايجاد كردند 
اما وقتي وارد اين حوزه ش��دند، اگر با ديد اقتصادي 
نگاه مي كردند، س��رمايه گذاري بعدي نمي كردند. 
بااين وج��ود، بازهمزماني ك��ه مي خواهند تصميم 
بگيرند، با اينكه مي دانند اقتصادي نيست ولي داشتن 
دغدغه اقتصادي براي كشور باعث مي شود كه دوباره 

در اين مسير قدم بگذارند.«

    عدالت دسترسي در اقتصاد ديجيتال
بس��ياري اف��راد از خ��ارج از كش��ور روي بعضي از 
اس��تارت آپ ها س��رمايه گذاري كرده اند اما اكنون 
موج��ي از نااميدي بر اس��تارت آپ ها حاكم اس��ت. 
فرديس درباره اينكه آيا اين وضعيت برگش��ت پذير 
است يا خير، توضيح داد كه در برخي از حوزه ها اگر 
فرصت  براي آنها فراهم و نظارت ها و كنترل ها بر آن 
معقول و منطقي باش��د، مي توان به آن اميدوار بود. 
او درباره يكي از مهم ترين ارزش هاي مورد قبول در 
كشور ما يعني »عدالت دسترسي« گفت: »در فضاي 
اقتصاد ديجيتال ما كم��ك مي كنيم كه اين اقتصاد 

توسعه پيدا كند. در پلتفرم ها اين امكان را مي دهيم 
كه افراد در دورترين و كم برخوردارترين نقاط همان 
سطح از دسترسي را داشته باش��ند كه در پايتخت 
وجود دارد. اجازه مي دهيم يك توليدكننده خرد در 
كنار يك تاجر بزرگ، كالاي خود را عرضه كند و اين 
چيزي جز عدالت نيست. ما مي خواهيم كمك كنيم 
آن مناطق هم توسعه پيدا كنند. اگر سخت گيري ها 
را كمت��ر كنيم و اج��ازه دهيم كه اين فضاي رش��د 
ايجاد ش��ود، مي توانيم به رشد سريع بعدي اميدوار 
باش��يم.« نكته ديگري كه فرديس به آن اشاره كرد، 
اجزاي اين زنجيره بود: »گزارش مركز »تتا« )توسعه 
تجارت الكترونيك ايران( نشان مي دهد كه 60 درصد 
مرس��ولات را پست حمل مي كند و به گونه اي پست 
به گلوگاه لجستيك تجارت الكترونيك تبديل شده 
اس��ت، چرا كه در صنعت پست كشور انحصار وجود 
دارد. درنتيجه ش��ركت ملي پس��ت ضرر مي دهد و 
شركت هاي ديگر هم نمي توانند ايجاد شوند. چندين 
بار س��رمايه گذاران بزرگ كشور س��عي كرده اند كه 
زنجيره هاي حمل ونقل تجارت الكترونيك را توسعه 
دهند اما از طرفي، پست قيمتي مي دهد كه مشخص 
نيست نقطه سربه س��ر اينكه روي چنين زنجيره اي 
سرمايه گذاري كنند، چه زماني جواب دهد. بنابراين 
به جز مساله كلان كه بايد حل شود، بايد اصلاحاتي در 
زنجيره هم صورت گيرد تا رشد بتواند اتفاق بيفتد.« به 
گفته او، زماني كه زنجيره موردنياز لجستيك تجارت 
الكترونيك به خوبي ايجاد نمي شود، مجموعه تجارت 
الكترونيك ناگزير است بخش��ي از منابع خود را در 
اينجا بگذارد: »درحالي كه كش��ورهاي ديگر نيازي 
ندارند روي چنين حوزه هايي سرمايه گذاري كنند، 
بلك��ه روي تكنولوژي هاي حوزه تجارت الكترونيك 

برنامه ريزي مي كنند.«

    چرا سهم خرده فروشي آنلاين رشد نكرد؟
اما چرا نتوانستيم سهم قابل توجهي از خرده فروشي 
آنلاي��ن را به خ��ود اختصاص دهيم و رش��د كنيم؟ 
عليرض��ا كلاهي، ريي��س كميس��يون صنايع اتاق 
بازرگاني تهران، با بيان اينكه اين موضوع آس��يب به 
اقتصاد كشور اس��ت، توضيح داد: »يكي از مشكلات 
سنتي ما در ايران به ناكارآمدي سيستم تقسيم كالا 
در كش��ور برمي گردد. دلال ها و واس��طه ها در ايران 
س��هم قابل توجهي را به خود اختص��اص مي دهند 
و يك��ي از دلاي��ل گراني هس��تند. هميش��ه نقش 
آنه��ا در اقتص��اد ايران پررن��گ ب��وده و هيچ خلق 
ارزشي نمي كنند.« به اعتقاد كلاهي، بخشي از اين 
ناكارآمدي مربوط به مقاومت بخش سنتي است كه 
از منافع گسترده خود به هر قيمتي حفاظت مي كند: 
»اما بخش ديگر آن به اين مس��اله برمي گردد كه ما 
اجازه نداده ايم اين حوزه در ايران ش��كوفا شود. او در 
ادامه دلاي��ل اين عقب ماندگي را برش��مرد و گفت: 
»روند س��رمايه گذاري خارجي قطع شد. همه چيز 
به دلي��ل تحريم نب��ود و بخش��ي از آن به تنش هاي 
داخلي برمي گشت و س��رمايه گذاران را ترساند. اين 
ش��ركت ها اجازه ورود به بورس را پيدا نكردند و اگر 
به بورس مي رفتند، اكنون قطعاً بس��يار گسترده تر 
بودند. اگر در ابعاد تركيه بوديم كه پنج برابر ماست، 
مي توانس��تيم ببينيم اين خلق ارزش از بُعد ماليات 
و گمرك براي دول��ت و براي مصرف كننده چه بوده 
است. اما حالا اگر تمام اينها را جمع بزنيم، مي بينيم 
كه چقدر به اقتصاد كش��ور آسيب زده ايم.« كلاهي 
با اش��اره به آمار اظه��ار ك��رد: »كل ارزش املاك و 
مستغلات در اقتصاد ايران نسبت به توليد ناخالص 
داخلي، ش��ش به يك است و در امريكا دو به يك اين 
قيمت نامعقول ملك در ايران نشان مي دهد كه يا پول 
زيادي رفته يا حباب ايجاد كرده است. پس سرمايه 
كش��ور به جاي اينكه در حوزه مولد سرمايه گذاري 
ش��ود، در بتن و س��يمان س��رمايه گذاري مي شود، 
واحدهاي خالي وج��ود دارد و از طرفي خريد ملك 
براي مردم ديگر قابل تصور نيس��ت. دليل همه اينها 
هم به اين موضوع برمي گردد كه اين تنها جايي است 
كه دولت در آن دخالتي ندارد و جامعه ايراني به اين 
باور رسيده كه ملك جاي امني براي سرمايه گذاري 
اس��ت. واقعيت اين است كه اگر س��رمايه خود را در 
يك ملك س��رمايه گذاري مي كرديم، هم چند برابر 
ش��ده بود و هم اتهامات مختلفي از داخل و خارج به 
ما وارد نمي ش��د. منهاي حوزه ديجيتال، در بورس 
هم سرمايه گذاري نمي شود، چرا كه بازهم اطمينان 
وجود ندارد و س��ازوكارهاي نظارتي بر آن نيست. به 
 علاوه، اينكه دولت هم در آن دخالت مي كند و گاهي 
حتي نوس��ان گيري توس��ط نهادهاي دولتي اتفاق 
مي افتد.« كلاهي اعتقاد دارد كه تزريق خون جديد به 
اكوسيستم از دو مسير مي گذرد: »اولًا ورود به بورس 
يعني از تئ��وري خارج كردن ي��ك ارزش و آن وقت 
مي توانيم بگوييم كه سرمايه سرمايه گذار چقدر شده 
است. دوم قانون جهش است كه به نظر مي رسد قرار 
اس��ت به سرنوش��ت ماده 12 قانون رفع موانع دچار 
ش��ود. اين دو تنها مسيري اس��ت كه بتوان مبلغي 
قابل توجه، آن هم نه در حد كشورهاي همسايه، وارد 
اكوسيستم شود.« او همچنين درباره ميزان رضايت 
سرمايه گذارهاي داخلي از سرمايه گذاري هايشان بر 
استارت آپ هاي داخل هم گفت: »به لحاظ اقتصادي 
قطعاً پش��يمان هس��تند، چرا كه اگر اين س��رمايه 
را در ملك گذاش��ته بودن��د يا از ايران ب��رده بودند، 
مي توانستند جلوتر باشند و خيلي از حواشي را تجربه 
نمي كردند. يكي دو تا از شركت ها به حدي تجربه بدي 
داشتند كه مدت هاست سرمايه گذاري جديدشان را 

متوقف كرده اند.«
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استارلينك آماده عرضه اوليه 
عمومي مي شود؟

مناب��ع آگاه مي گويند فن��اوري اينترن��ت ماهواره اي 
استارلينك كه توسط ش��ركت اسپيس ايكس ايلان 
ماسك عرضه شده است، در نيمه دوم سال 2024، آماده 
عرضه اوليه عمومي مي شود. به گزارش ايسنا، بلومبرگ 
به نقل از يك منبع آگاه نوشت: دارايي هاي استارلينك 
در تدارك براي عرضه اوليه عمومي، به زيرمجموعه تحت 
مالكيت كامل انتقال يافته اند كه اين مجموعه را در آستانه 
عرضه اوليه عمومي، آماده جداسازي مي كند. خبر عرضه 
اوليه عمومي استارلينك پس از آن منتشر شد كه ايلان 
ماسك، اوايل نوامبر در شبكه اجتماعي ايكس اعلام كرد 
نقدينگي استارلينك اكنون به وضعيت سر به سر رسيده 
است. كار عالي توسط يك تيم فوق العاده. استارلينك 
اكنون بخش عمده ماهواره هاي فعال اس��ت و تا سال 
آينده، اكثر ماهواره ه��ا را به صورت جمعي از زمين، به 
فضا ارسال خواهد كرد. ماسك ساليان متمادي درباره 
چش��م انداز عرضه اوليه عمومي استارلينك صحبت 
كرده اما زمان آن نامعلوم مانده اس��ت. با اين حال، اين 
ميلياردر در سال 2021 اعلام كرد زماني كه اين شركت 
بتواند وضعيت نقدينگ��ي معقولي را پيش بيني كند، 
آماده چنين اقدامي مي شود. اظهارات مذكور مي تواند 
نش��انه آن باش��د كه عرضه اوليه عمومي استارلينك 
نزديك خواهد بود. ران بارون، س��رمايه گذار ميلياردر 
جمعه گذشته به شبكه سي ان بي سي گفت: انتظار دارد 
اسپيس ايكس، عرضه اوليه عمومي استارلينك را در 
سال 202۷ انجام دهد. به گفته منابع آگاه، استارلينك 
در س��ال 2024، بيش از 10 ميليارد دلار از كل فروش 
اسپيس ايكس را به خود اختصاص خواهد داد. ماسك 
گفته اس��ت كه درآمدزايي كسب و كار پرتاب موشك 
محدوديت دارد اما اس��تارلينك در نهايت مي تواند به 

درآمد 30 ميليارد دلار در سال برسد.

نگرانی جوانان انگليسی
از تاثير هوش مصنوعی بر مشاغل

تحقيقي درباره استفاده از هوش مصنوعي ميان قشر 
جوان 8تا 2۵ ساله انگليس نشان مي دهد ۵3 درصد از 
پاسخگويان از چت بات هاي هوش مصنوعي استفاده 
كردند و ۵4 درصد نگران تاثير هوش مصنوعي بر مشاغل 
بودند. به گزارش مهر به نقل از پرس اسوسيشن، بيش 
از نيمي از جوانان انگليسي در سال گذشته از يك چت 
بات هوش مصنوعي مانند چت جي پي تي براي انجام 
تكاليف مدرسه شأن، ارس��ال ايميل يا شغل هايشان 
 اس��تفاده كردند. »شاخص س��الانه ديجيتال يوث« 
)Digital Youth Index( كه عادات و نگرش آنلاين 
جوانان را بررسي مي كند، نشان دهنده آن است كه بيشتر 
افراد جوان )94 درصد( در فضاي آنلاين احساس امنيت 
دارند و ۷6 درصد نيز با تجربه اي ناخوشايند روبرو شده اند.

صندوق هاي پستي هوشمند 
چطور كار مي كنند؟

صندوق هاي هوشمند بدون دخالت عامل انساني 
كار خود را انج��ام مي دهند درصورتي كه به روش 
سنتي در فضاهاي محصور و با مديريت يك حوزه 
براي نظارت لازم خدمات خ��ود را ارايه مي دهند، 
بنابراين س��رمايه گذاري در حوزه فناوري و توزيع 
ش��بكه اي اين صندوق ها نيازمند سرمايه گذاري 
قابل توجهي اس��ت. محمد احمدي - معاون فني 
شركت ملي پس��ت- در گفت وگو با ايسنا، درباره 
چگونگي عملكرد صندوق هاي هوشمند پستي و 
آخرين وضعيت آن در مناطق گوناگون اظهار كرد: 
ماجرا از اين قرار است كه استفاده از صندوق هاي 
پستي از ساليان بسيار دور در ادارات پست مرسوم 
است و براساس اينكه افراد، سازمان ها و ارگان هايي 
به هر دليلي دسترسي به نشاني ثابت ندارند يا براي 
جمع آوري مرس��ولات خود نيازمند اين هستند 
كه به صورت مش��خص يك نفر در زمان و ساعت 
مش��خصي مرس��ولات آنها را گ��ردآوري كند، از 
صندوق هاي پستي استفاده مي كردند. وي افزود: 
در واقع يك شماره پنج رقمي به يك شماره سه يا 
چهار رقمي به عنوان ش��ماره اختصاصي صندوق 
بوده و اين س��ال هاي بس��ياري مرس��وم بود و در 
حال حاضر هم در مجموعه ش��ركت پست و اكثر 
كشورهاي جهان تحت عنوان صندوق هاي شخصي 
كاربرد دارد. سال هاي اخير در كشورهاي ديگر از 
جمل��ه ايران موضوع هوشمندس��ازي صندوق ها 
كه به صورت اش��تراكي اس��تفاده و سبب افزايش 
بهره وري مي ش��وند، در حال رش��د و تكثير است. 
به لحاظ فناوري و ارتقاي ش��بكه اي كه مجموعه 
اي��ن صندوق ها را مديريت كند، س��رمايه گذاري 
ب��راي توليد چنين صندوق هايي ك��ه قابليت اين 
منظور را داش��تند پيش بيني شد. احمدي با بيان 
اينكه صندوق هاي هوش��مند بدون دخالت عامل 
انس��اني كار خود را انج��ام مي دهند، تصريح كرد: 
صندوق هاي��ي كه به صورت س��نتي در فضاهاي 
محص��ور و با مديريت يك ح��وزه خدمات خود را 
ارايه مي دهند تا نظارت لازم انجام ش��ود. بنابراين 
سرمايه گذاري در حوزه فناوري و توزيع شبكه اي 
اين صندوق ها نيازمند سرمايه گذاري قابل توجهي 
بوده و در دنيا هم البته مرسوم است. يكي از مسائل 
مهمي كه اين ماجرا تقويت كرده، توسعه محصولات 
تجارت الكترونيك بود، به ويژه پس از بيماري كرونا 
نياز جامعه به اين صندوق ها را مخصوصا براي افراد 
و سازمان هايي كه به هر دليلي نشاني ثابت نداشته 
يا حضور ثابت در آن نش��اني را ندارند، بيشتر كرد. 
معاون فني شركت ملي پست در ادامه سخنانش 
گفت: مجموعه اين نيازها در سطح جامعه و اتفاقاتي 
كه متأثر از تغييرات ترافيك��ي رخ داد، ما را به اين 
مس��ير برد كه براي پاس��خگويي نيازها استفاده 
از صندوق هاي هوشمند پس��تي را به عنوان يك 
استراتژي جديد در مجموعه شركت ملي پست اجرا 
كنيم. همان گونه كه گفته شد براي پياده سازي اين 
موضوع به سرمايه گذاري، وقت و انرژي نياز است كه 
خوشبختانه در كشور چند شركت دانش بنيان طي 
سال هاي اخير سرمايه گذاري كرده اند و هم شبكه 
را توسعه داده اند و ما توانستيم در نمايشگاهي كه 
خرداد سال جاري برگزار شد، استارت همكاري با 
دو شركت را در قالب تفاهم نامه داشته باشيم. طبق 
گفته وي، براي اجراي اين سرويس و فعال كردن 
ظرفيت هاي اجرايي آن و انجام تست هاي ميداني 
فعلا براي مرسولات بازار الكترونيك شركت ملي 
پست اين ظرفيت انجام شده است. احمدي با اشاره 
به اين موضوع كه با دو ش��ركت قرار داد تفاهم نامه 
مشترك منعقد كرده اند، تشريح كرد: عملا از 1۷ 
مهر ماه يكي از ش��ركت ها فرآيند اجرايي را شروع 
و به زودي در ش��ركت ديگر اين اتفاق رخ مي دهد. 
اين صندوق ها كاربردشان دو بخش دارد؛ بخشي به 
اين صورت كه در محل ادارات پست مستقر شوند 
كه درحال حاضر در چهار نقطه كشور انجام شده 
است اما به زودي در شهرهاي ديگر هم توسعه پيدا 
مي كند؛ اما اين شركت ها تقريبا در 100 نقطه در 
مكان هاي بزرگ صندوق هاي هوشمند را مستقر 
كرده اند. معاون فني شركت ملي پست همچنين 
گفت: نكته اصلي اين اس��ت كه فرهنگ عمومي 
اس��تفاده از اين صندوق ها بايد اتف��اق بي افتد و از 
نظر اجرايي و عملياتي ما بايد تس��ت هاي اجرايي 
اين موضوع را بگيريم كه خوش��بختانه اين اتفاق 
رخ داده اس��ت و درحال حاض��ر محدوديتي براي 
توس��عه آن وجود ن��دارد و احتمالا در ش��هرهاي 
اصفهان، تبريز و مشهد در گام هاي بعدي برويم. به 
گفته او اگرچه تعداد صندوق هاي هوشمند يكي از 
متغيرها بوده اما چيزي كه شاخص كليدي تر است 
اين است چه تعداد مرس��ولات در اين صندوق ها 
توزيع مي ش��وند و در اين راس��تا درحال پيگيري 
هستيم، زيرساخت هاي قبول مرسولات را توسعه 
دهيم و ش��ركت هاي تجارت الكترونيك را در اين 
زمينه تش��ويق كنيم. وي درباره هزينه استفاده از 
صندوق ها در مقايسه با روش صندوق سنتي اظهار 
كرد: در روش سنتي مكانيسم مبتي بر اجاره فضا 
بود اما در صندوق هاي هوش��مند اينگونه نيست 
و خدمات مبتني بر مرس��وله اي اس��ت كه اتفاق 
خواهد افتاد. واقعيت اين اس��ت م��ا در اين حوزه 
به دليل اينكه فضاي اجراي��ي و بازارش رخ دهد و 
س��رمايه گذاران بخش خصوص��ي بتوانند در اين 
حوزه فرآيند خود را تعريف كنن��د، در نظر داريم 
فعلا به مدت سه ماه استفاده از صندوق ها رايگان 
باشد و بعد با توجه به فضاي عرضه و تقاضا استفاده 
از اين سرويس قيمت گذاري خواهد شد؛ به عبارتي 
شركت ملي پست در اين زمينه نه تنها نگاه انتفاعي 
و درآمدزايي ندارد بلكه به دنبال اين اس��ت هزينه 
تمام شده مرس��وله را براي مصرف كننده اين نوع 

توزيع كمتر هم كند.
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بن بست رشد تجارت الكترونيك در ايران 

آگهی مناقصه عمومی يک مرحله ای 
احتراماً، دهیاری آجربند از توابع بخش مرکزی شهرستان قزوین درنظر دارد پیرو مصوبه 9مورخ 1402/06/27 شورای اسلامی روستای 
آجربند وصورت جلسه کمیته انطباق بخش�داری مرکزی قزوین به مورخه 1402/07/05 پروژه زیرسازی آسفالت و جدول گذاری 
کوچه شهید باکری و شهید بهشتی را با مدت انجام کار 2 ماه با برآورد قیمت اولیه طبق فهرست بهای رشته ابنیه سال 1402  به مبلغ 
8.936.729.560) هشت میلیارد و نهصد و سی و شش  میلیون و هفتصد و بیست و نه هزار و پانصد و شصت ریال( را به متراژ 1800 متر 
مربع زیرسازی و آسفالت و  100 متر طول جدول گذاری را از طریق مناقصه به پیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید. لذا از کلیه متقاضیان 
دعوت بعمل می آید جهت دریافت و تهیه اسناد مناقصه از تاریخ 1402/08/23 تا 1402/09/07  و همچنین برای تحویل اسناد از مورخه 

1402/09/08 تا پایان وقت اداری 1402/09/19 به سامانه تدارکات الکترونیک دولت)ستاد( مراجعه نمایند.
1-متقاضیان باید پاکت الف )ضمانتنامه(را تهیه و حداکثر تا مورخ 1402/09/19 تحویل حراست فرمانداری قزوین نمایند 
و همچنین پیمانکاران باید دارای صلاحیت پیمانکاری راه و یا ابنیه حداقل رتبه 5 و همچنین گواهینامه صلاحیت ایمنی 

حقوقی)HSE(را داشته باشند.
2-زمان ارائه پیشنهاد ها تا ساعت 14:00 مورخ 1402/09/19 می باشد.

3-صرفا بارگذاری اسناد پاکت های پیشنهادی ب )گواهینامه صلاحیت پیمانکاری رتبه 5 راه یا ابنیه،داشتن گواهینامه صلاحیت 
ایمنی حقوقی)HSE(،ارائه گواهی ارزش افزوده ،بارگذاری اساسنامه و آخرین تغییرات روزنامه رسمی،رزومه کاری شرکت مربوطه 
و سایر مدارک مورد نیاز( و پاکت ج )برگه پیشنهاد قیمت ( دارای امضا الکترونیکی مورد پذیرش است ضمنا پاکت الف  )فیش نقدی 
یا ضمانت نامه( باید هم به صورت الکترونیکی و هم به صورت فیزیکی تحویل حراست فرمانداری قزوین نمایند شایان ذکر است در 

جلسه بازگشایی پاکت های ب و ج ،اسناد فیزیکی و کاغذی و اسناد فاقد امضای الکترونیکی به هیچ وجه مورد پذیزش نخواهد بود.
4- زمان بازگشایی پاکتهامورخ 1402/09/20 درمحل بخشداری راس ساعت 8 در حضور اعضای کمیسیون معاملات می باشد.

5- به پیشنهادهای فاقد ضمانتنامه، ناخوانا، مخدوش و مشروط ترتیب اثر داده نخواهد شد.
6- ضمن�ا ضمانتنامه ش�رکت در مناقص�ه به مبلغ 446.836.478 به ش�ماره حس�اب  5441521346039202و ش�ماره ش�با 
IR 00210005441521346039202به نام دهیاری آجربند  به شناس�ه ملی 14003201324  نزد حساب جاری پست بانک واریز  و یا 

ضمانت نامه معتبر بانکی ارائه گردد.
7- متقاضیان جهت دریافت اسناد مناقصه مبلغ 3.000.000 ریال به حساب ذکر شده واریز نمایند.

8-کارفرما در تایید یا رد پیشنهاد ها مختار می باشد.
9-پیمانکاران باید برگه های آنالیز قیمت راداخل پاکت ج )پیشنهاد قیمت( قراردهند درغیراینصورت برگه پیشنهاد قیمت مورد 
بررسی قرار نخواهد گرفت و دستورالعمل تعیین دامنه قیمت های متناسب پیشنهادی در مناقصات )سازمان مدیریت و برنامه ریزی 

کشور( در بررسی برگه های پیشنهاد قیمت مورد عنایت قرار خواهد گرفت.

نوبت دوم
شناسه آگهي : 1602681

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی پالايشگاه دهم ) فاز19(
فراخوان مناقصه عمومی همزمان با ارزيابی کيفی )يکپارچه( دومرحله ايی

پالایشگاه دهم پارس جنوبی  فاز 19 درنظر دارد مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی کیفی )یکپارچه( شماره:   R10/1402/019 تقاضای:4102299169  به  شماره فراخوان در سامانه ستاد ایران:    2002097684000096 به 
شرح : جت ماشین 1000بار  را از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی پاکتها، از طریق درگاه سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت )س�تاد( به آدرس WWW.SETADIRAN.IR انجام خواهد شد .لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی ،مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی را جهت 

شرکت در مناقصه محقق سازند .
برآورد مناقصه : 190.000.000.000 ریال  و  تضمین فرآیند ارجاع کار : 9.500.000.000 ریال بوده و  تضمین ش�ركت در فرایند ارجاع كار بصورت یكي از تضامین قابل قبول وفق آیین نامه تضمین ش�ماره 123402/ت50659 ه 

مورخ 94/09/22 هیات وزیران قابل قبول  مي باشد. 
جدول زمان بندی به شرح ذیل می باشد:

اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار جهت دریافت اطلاعات بیشتر در خصوص اسناد مناقصه و ارائه ضمانت نامه فرآیند ارجاع کار )پاکت الف( :
آدرس: اس�تان بوش�هر - شهرستان کنگان - کیلومتر 20 جاده کنگان به عسلویه -س�ایت 2 منطقه ویژه اقتصادی انرژی پارس -پالایشگاه دهم -فاز 19 ، تلفن : اداره خدمات کالای پالایش�گاه دهم : 07731466290-

07731466283- فکس: 07731466273 تاییدیه فکس: 07731466271
اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه :

مرکز تماس : 41934 -  021    دفتر ثبت نام : 88969737 و 85193768
WWW.SETADIRAN.IR  روابط عمومی مجتمع گاز پارس جنوبی اطلاعات تماس دفاتر ثبت نام سایر استانها، در سایت سامانه

شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی
s.p.g.c

نوبت دوم
شناسه آگهي :1607045

تاریخاقدام ردیف
1402/09/06تاریخ انتشار مناقصه درسامانه1
1402/09/11مهلت زمانی دریافت اسناد مناقصه 2
1402/09/25مهلت زمانی ارسال پیشنهادات3
1402/09/25زمان بازگشایی پاکت ارزیابی کیفی مناقصه گران 4



تعادل|
وزير صمت مي گويد: به دنبال ايجاد يك تحول بزرگ 
در صنعت خودروسازي كشور با برقي كردن خودروها 
و جايگزين آنها با ماشين هاي بنزيني است. وعده اي كه 
به گفته منتقدان احتمال محقق شدن آن اگر نزديك به 
صفر نباشد، با وجود چالش هايي كه بر سرراه آن است، 
دشوار است. ايده برقي كردن خودروها و اصرار بر آن از 
سوي وزير صمت در شرايطي كه زيرساخت هاي لازم 
از جمله ايستگاه هاي ش��ارژ، خدمات پس از فروش و 
همچنين كارشناسان فني به ميزان كافي در كشور مهيا 
نيست، سبب طرح انتقاداتي از سوي كارشناسان حوزه 
خودرو شده كه البته تا به اينجاي كار، هيچ تاثيري در 
ديدگاه علي آبادي وزير صمت نداشته و او همچنان بر 
مواضع خود پافش��اري مي كند. منتقدان مي گويند: 
در ش��رايط فعلي به نظرمي رس��د يك سردرگمي را 
شاهد هستيم، يعني مي بينيم يك سري اهداف خوب 
بيان مي ش��ود، اما حس��اب و كتابي روي اين اهداف 
ش��ده كه چقدر اين خودروي برقي مي تواند در س��ه 
هدف »كاهش آلودگي هوا، ناترازي سوخت و توسعه 
صنعتي« كه مطرح شده به ما نفع برساند، نشده است. 

ازتعرفهتاتوافقارزيبرايبرقيها
عب��اس علي آب��ادي چندي پي��ش ضمن اش��اره به 
برنامه ريزي ها ب��راي واردات خودروهاي برقي، اعلام 
كرده بود تعرف��ه واردات خودروه��اي برقي، حداقل 
مقدار ممكن يعني حدود 4 درصد تصويب ش��د. اين 
اظهارات در حالي است كه تعرفه واردات خودروهاي 
برقي از صفر درصد به ۱۱درصد رشد يافته است. البته 
به جز موضوع اقتصادي بودن خودرو، مشكل تامين 
ارز نيز احتمالا جزو مواردي باشد كه ورود خودروهاي 
برقي را تحت تاثير خود قرار بدهد. البته وزير صمت در 
اين مورد خبر داده كه »براي واردات حداقل ۱۰۰هزار 
دس��تگاه خودروي برقي تا پايان س��ال جاري تامين 
ارز محقق شده اس��ت. بانك مركزي نيز با تامين ارز 
خودروهاي برقي موافقت كرده و مشكل ارزي در اين 

زمينه وجود ندارد.«
براساس آنچه كه برخي رسانه ها اعلام كردند، ميانگين 
قيمت يك خودروي برقي در بازارهاي جهاني حدود 
۶۰هزار دلار است. اگر يك خودروي برقي بدون هيچ 
هزينه حمل و نقل و بدون هيچ تعرفه اي وارد كش��ور 
شود و واردكننده نيز هيچ سودي دريافت نكند، باز هم 
قيمت آن با احتساب دلار ۵۰هزار توماني به سه ميليارد 
تومان مي رسد كه نه تنها س��طوح پايين تر درآمدي 
در ايران ام��كان خريد آن را ندارند بلكه تقريبا از همه 
خودروهاي نوي وارداتي كه تاكنون وارد كشور شده اند 

نيز گران تر تمام مي شود.
حال محمدرضا فرزين، ريي��س كل بانك مركزي، 
از تواف��ق با وزي��ر صمت ب��راي تأمي��ن ارز واردات 
خودرو ه��اي برقي و تامين ارز مورد نياز ش��هرداري 
تهران خب��ر داد. فرزين بر تامين ي��ك ميليارد يورو 
براي نياز هاي ش��هرداري پايتخت و همچنين يك 
ميليارد ي��ورو ارز به منظ��ور واردات خ��ودرو ، ون، 
اتوبوس، تاكسي و موتورس��يكلت هاي برقي تاكيد 
كرد. سخنگوي دولت نيز پيش از اين اعلام كرده بود 
كه دولت طراحي هايي در ح��وزه حمايت از واردات 
و همينطور توليد خودرو برقي در داخل كش��ور، در 
دست اجرا دارد. وزير صمت نيز چندي پيش خبر از 
هدايت شركت هايي كه در زمينه مونتاژ خودروهاي 
بنزيني فعاليت داشتند، به سوي خودروهاي برقي و 
مجاب كردن خودروسازان داخلي به منظور طراحي 
و توليد يك خودرو برقي در سبد توليدات خود طي 

سال آينده داده بود.

مشكلكجاست؟
 اي��ده برقي كردن خودروها و اصرار بر آن از س��وي وزير 
صمت در ش��رايطي كه زيرس��اخت هاي لازم از جمله 
ايستگاه هاي ش��ارژ، خدمات پس از فروش و همچنين 
كارشناسان فني به ميزان كافي در كشور مهيا نيست، 
سبب طرح انتقاداتي از سوي كارشناسان و پژوهشگران 
حوزه خودرو شده است كه البته تا به اين جاي كار، هيچ 
تاثيري در ديدگاه علي آبادي نداش��ته و او همچنان بر 
مواضع خود پافش��اري مي كند و به ايده هاي مشاوران 

خود در اين حوزه پايبند است.
رسول سليماني، كارشناس و پژوهشگر صنعت خودرو 
كه به عنوان يكي از منتقدان اين طرح، صحبت هايش 
جريان ساز ش��ده، گفته است كه »كاهش آلودگي هوا، 
ناترازي سوخت و توسعه صنعتي اهدافي است كه براي 
حركت به س��مت خودروهاي برقي مطرح مي شود، اما 
يك نكته اي وجود دارد و آن اين است كه سندي وجود 
ندارد كه بررسي كرده باشد بهينه ترين پاسخ براي حل 
اين چالش ها، خودروي برقي است يا نه. اگر بتوانيم اين 
اهداف را با عدد و ارقام، نش��ان دهيم يك سند مشخص 
براي اين حوزه نوشته شده، مي شود درباره آن قضاوت 
كرد، اما اكنون اين موضوع در يك فضاي مبهم، ترسيم 
مي شود كه ما مي خواهيم به چند هدف خوب با استفاده 

از يك ابزار برسيم.«
سليماني همچنين معتقد اس��ت كه »در شرايط فعلي 
به نظرمي رسد يك سردرگمي را شاهد هستيم، يعني 
مي بينيم يك سري اهداف خوب بيان مي شود، اما حساب 
و كتابي روي اين اهداف ش��ده كه چقدر اين خودروي 
برقي مي تواند در س��ه هدفي كه مطرح ش��ده به ما نفع 

برساند، نشده است.«
علاوه بر موضوع زيرساخت ها كه اقداماتي در اين زمينه 
آغاز شده است و شهريورماه شاهد راه اندازي ۱۵ ايستگاه 
شارژ خودروهاي برقي در تهران بوديم، بحث ديگر نحوه 
تامين برق مورد نياز خودروهاي برقي با توجه به چالش ها 
و كمبودهايي است كه در چند س��ال گذشته در مورد 
تامين برق منازل و صنايع با آن مواجه بوده ايم، هرچند در 
دو سال گذشته خاموشي منازل به حداقل رسيده است، 
اما همچنان صنايع با قطع برق در تابستان مواجه هستند.

در اين مدتي ك��ه از طرح ايده خودروي برقي توس��ط 
علي آبادي مي گذرد كمتر شاهد اظهارنظر وزارت نيرو 
بوده ايم، ام��ا به تازگي همايون حائري، معاون وزير نيرو 
در اين باره صحبت و از اين طرح استقبال و منكر وجود 
كمبودي در اين زمينه ش��ده اس��ت؛ اما در عين حال او 
موضوعي را مطرح كرده است كه احتمالا به چالش وزارت 
صمت و نيرو تبديل شود و همچنين به نوعي حكايت از 

عدم هماهنگي هاي اين دو وزارتخانه دارد.
معاون وزير نيرو گفته است كه »تامين برق وظيفه صنعت 
برق اس��ت و مش��كلي در اين زمينه نداريم، اما احداث 
ايستگاه هاي شارژ خودروهاي برقي برعهده شهرداري 
است كه نيازمند صرف هزينه هاي سنگيني نيز هست.«
 اما اولين چالش واردات خودروهاي برقي كه برخي رسانه ها

روي آن دس��ت گذاشته اند و ارگان هاي مربوطه بايد در 
قدم اول، فكري به حال احداث ايستگاه هاي شارژ كنند. 
بايد منتظر ماند و ديد چه مدت طول خواهد كش��يد تا 
هماهنگي هاي لازم در داخل كش��ور بين ش��هرداري، 

وزارت ني��رو، وزارت نفت، وزارت صمت و س��اير نهادها 
درخصوص خودروي برقي شكل گيرد و بعد سياست گذار 
چگونه به ساير موضوعات مانند واردات، مونتاژ يا توليد 

اين خودروها خواهد پرداخت. 
البته چندي پيش هم منوچهر منطق��ي با بيان اينكه 
برنامه واردات خودرو هاي برقي حداكثر تا پايان س��ال 
۱4۰3 ادامه مي يابد و بعد از آن محصولات برقي داخلي، 
تجاري سازي و عرضه مي شوند گفته بود: براي اينكه تنوع 
محصولات برقي در كشور افزايش يابد و مشتريان حق 
انتخاب داشته باش��ند، ابتدا كار را با واردات خودروهاي 
برقي آغاز كرديم اما به موازات آن بنا شد واردكننده ها به 
بحث انتقال فناوري هم توجه كنند به طوري كه بتوانند 
با همكاري كش��ور مبدأ، توليد مشترك داشته باشند. 
به گفته او، روند برقي س��ازي خودروها از ۱۰ سال پيش 
در كشور آغاز شده و براي همين ما امروز نمونه هايي از 
خودروهاي برقي كاملًا داخل��ي داريم كه بايد به توليد 

انبوه برسند. 
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دليلافزايشقيمت
كنسروماهيچيست؟

مديركل دفتر بهبود كيفيت، فرآوري و توس��عه بازار 
سازمان شيلات ضمن اشاره به چرايي افزايش قيمت 
كنسرو ماهي در خصوص راهكارهاي كاهش قيمت و 

برنامه هاي در دست اجرا به ارايه توضيحاتي پرداخت. 
عباس مختاري در گفت وگو با ايسنا، در پاسخ به چرايي 
افزايش قيمت كنسرو ماهي و خارج شدن آن از سفره 
اقشار ضعيف اظهار كرد: افزايش قيمت نهاده هاي توليد 
كنسرو در سطح جهاني )اعم از افزايش قيمت ماده اوليه 
ماهي تون، افزايش قيمت قوطي، هزينه هاي صيادي، 
روغن، درب قوطي(، افزاي��ش هزينه هاي كارگري در 
كارخانجات، كاهش واردات ماهي تون براي تنظيم بازار، 
عدم به موقع تخصيص ارز، زمان بر شدن تخصيص ازر به 
دليل تغيير گروه كالايي تون ماهيان از گروه كالايي ۲۱ 
به گروه كالايي ۲۲ و افزايش هزينه تمام شده توليد ماهي 
تون از آب هاي بين المللي از دلايل افزايش قيمت كنسرو 
ماهي است. وي ادامه داد: آن چيزي كه تاثير عمده و قابل 
توجه در افزايش قيمت كنسرو دارد در حقيقت افزايش 
قيمت ماهي تون صيد شده است. مديركل دفتر بهبود 
كيفيت، فرآوري و توسعه بازار سازمان شيلات در پاسخ 
به اينكه آيا سازمان شيلات برنامه اي براي كاهش قيمت 
اي��ن محصول در بازار دارد؟ گف��ت: هر چند كه پديده 
چس��بندگي قيمت در كالاها وج��ود دارد، اما كاهش 
قيمت امكان پذير است. در خصوص راهكارهاي كاهش 
قيمت برنامه هاي در دست اجرا است كه از جمله آنها 
مي توان به كوتاه كردن زنجيره تامين و توزيع كنسرو با 
عرضه مستقيم كنسرو تنظيم بازاري در غرف ميادين 
تره بار شهرداري ها براي تنظيم بازار، فروش سازماني به 
اتحاديه ها و تشكل هاي كارمندي و كارگري و همچنين 
پيگيري حذف ۹ درصد ماليات بر ارزش افزوده كنسرو 
به عنوان غذاي سلامتي در سفره مردم اشاره كرد. وي در 
پايان گفت: همچنين سازمان شيلات ايران براي سال 
۱4۰۲ مجوز واردات ۲۰ هزار تن ماهي تون براي تامين 
مواد اوليه صنعتي كارخانجات و تنظيم بازار مصرف را 
صادر كرد كه در شش ماهه ابتداي سال ۱4۰۲، ۵۹۰۰ 
تن از اين مجوز صادر شده ثبت سفارش شد و اميدواريم 
تا انتهاي سال، باقي مجوزهاي صادر شده ثبت سفارش 

واردات شود.

۴۳هزارو۵۰۰واحداقتصادي
راكدداريم

يك مقام مس��وول گفت: در ابتداي دولت س��يزدهم 
بيش از ۵۰ هزار واحد اقتصادي تعطيل و نيمه تعطيل 
داشتيم كه با تشكيل نهضت احياي واحدهاي اقتصادي 
در دولت تاكنون ۶ هزار و ۵۵3 واحد توليدي احيا شد. 
به گزارش خبرگزاري مهر، اميرحس��ين مدني با بيان 
اينكه در ابتداي دولت سيزدهم بيش از ۵۰ هزار واحد 
تعطيل و نيمه تعطيل داش��تيم، اظهار كرد: از ابتداي 
دولت س��يزدهم و تش��كيل نهضت احياي واحدهاي 
اقتصادي در دولت تاكنون ۶ هزار و ۵۵3 واحد توليدي 
احيا شد و به چرخه توليد بازگشت. اين ميزان احيايي 
كه اتفاق افتاده ۱4۵ هزار شغل مستقيم و غيرمستقيم 
ايجاد كرده و در مجموع به واسطه اين احيا، ۱۸۲ هزار 
ميليارد تومان س��رمايه گذاري هاي انجام شده است. 
وي افزود: امسال بيش از ۲۰ هزار ميليارد تومان منابع 
براي احياي واحدهاي تعطيل و نيمه تعطيل اختصاص 
خواهد يافت كه تاكن��ون از اين ميزان، ۶ هزار ميليارد 
تومان پرداخت شد البته در شش ماهه دوم پرداخت ها 
سرعت خواهد گرفت. سال گذشته هم حدود ۱۵ هزار 
ميليارد تومان منابع براي احياي واحدهاي اقتصادي 

سرمايه گذاري شد.

تفاهمنامههمكارياصناف
باشهركهايصنعتي

تفاهم نامه همكاري اتاق اصناف ايران و س��ازمان 
صنايع كوچك و شهرك هاي صنعتي ايران امضاء 
ش��د. روس��اي اتاق هاي اصناف عضو غير موظف 
هيات مديره شركت شهرك هاي صنعتي مي شوند. 
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني اتاق اصناف ايران، 
مجتبي صفايي رييس اتاق اصناف ايران در نشست 
هم انديشي روساي اتاق هاي اصناف مراكز استان 
با اش��اره به عملكرد عضوي��ت غيرموظف خود در 
شركت ش��هرك هاي صنعتي، خواستار عضويت 
روساي اتاق هاي اصناف در قالب عضو غيرموظف 
شركت شهرك هاي صنعتي شد. مجتبي صفايي 
گفت: طي س��ال هاي گذش��ته همواره روس��اي 
خانه هاي صنعت و معدن عضو شركت شهرك هاي 
صنعتي بوده اند. به گفته وي در حال حاضر بيش از 
۷۰ درصد از توليدات كش��ور كه قابليت صادراتي 
نيز دارند، در بنگاه هاي كوچك توليد مي شود. در 
صورتي كه تاكنون از ظرفيت اين بخش اس��تفاده 
مطلوبي نش��ده اس��ت. رييس اتاق اصن��اف ايران 
ادامه داد: متاس��فانه در اساس��نامه قبلي شركت  
ش��هرك هاي صنعتي مزيت هاي صادراتي بيشتر 
متوجه بخش صنعت بوده است. از اين رو و در قالب 
تفاهمنامه پيش رو، پيشنهاد داده ايم كه با عضويت 
روس��اي اتاق هاي اصناف در شركت شهرك هاي 
صنعتي از ظرفيت هاي بالقوه اصناف استفاده شود. 
صفايي افزود: ما مي خواهيم توليدكنندگان خرد، 
محصولات خود را بدون واس��طه در ب��ازار توزيع 
كنند. وي در ادامه عنوان كرد: وقتي كه اصناف در 
كنار صنعت قرار بگيرند و در چرخه اقتصادي كشور 
نقش آفريني كنند، بي شك زنجيره توليد، توزيع و 
مصرف تقويت خواهد شد. ما در اين مسير علاوه بر 
بهره مندي از تجارب پيشكسوتان، از توانمندي نسل 
جوان و چهره هاي موفق دانش��گاهي نيز استفاده 
خواهيم كرد. رييس اتاق اصن��اف ايران در پايان و 
پس از امضاي تفاهمنامه ب��ر همكاري و همياري 
دوطرفه اتاق اصناف ايران و ش��ركت شهرك هاي 

صنعتي تأكيد كرد. 

بهجايارز
ازپاكستانكالاواردكنيم

عبدالحكيم ريگي -رييس اتاق بازرگاني مش��ترك 
ايران و پاكستان- در نشست مشترك تجارت با بازار 
پاكس��تان و اولين نمايش��گاه بين المللي صادرات به 
پاكستان اظهار كرد: پاكس��تان كشوري با جمعيت 
قابل ملاحظه بيش از ۲4۰ ميليون نفر است كه بازار 
خوبي براي ايران اس��ت. چرا كه پاكستان ممنوعيت 
واردات ندارد و كشوري است با درهاي باز. همچنين 
به گفته وي ظرفيت هاي خوبي هم براي همكاري دو 
كشور وجود دارد كه از جمله آنها مي توان به موافقتنامه 
تجارت ترجيحي ميان ايران و پاكستان اشاره كرد كه 
بر اساس آن بيش از 3۰۰ قلم كالا مي تواند با ۱۰ تا 3۰ 
درصد معافيت بين دو كشور مبادله شود. اما پژوهشي 
در ات��اق بازرگاني زاهدان انجام ش��ده كه پيش��نهاد 
مي ده��د به جاي آنها، حدود ۱۲۰ قل��م كالا براي دو 
كشور تعيين كنيم و معافيت را بالا ببريم. همچنين 
اين پژوهش پيشنهاد داده با پاكستان قرارداد تجارت 
آزاد منعقد كنيم تا جلوي قاچاق هم گرفته شود. البته 
مي توانيم در مواردي مثل منس��وجات اس��تثنا قائل 
شويم. ريگي با بيان اينكه پيشنهاد ديگر ما اين است 
كه بانك مركزي را قانع كنيم در ش��رايطي كه امكان 
انتقال ارز نيست، جاي آن كالا وارد كنيم و معاملات 
پاياپاي داشته باشيم، تصريح كرد: به طور كلي پاكستان 
و افغانستان ارزي هم ندارند و بهترين راه حل همين 
مبادله پاياپاي است. ظرفيت ديگر همكاري دو كشور 
نيز بازارچه هاست كه تحت مقررات صادرات و واردات 
فعاليت مي كنند. رييس اتاق بازرگاني مشترك ايران 
و پاكستان با تاكيد بر اينكه براي افزايش صادرات بايد 
حم��ل و نقل ارزان ارايه كنيم، اظهار كرد: پيش��نهاد 
مشخص ما اين است كالاهايي كه به پاكستان صادر 
مي شود در مرز توليد كنيم. در اين راستا مي توانيم در 
منطقه آزاد چابهار و سيستان و منطقه ويژه ميرجاوه و 
حتي با مشاركت پاكستان محصولات صادراتي به اين 
كشور را توليد كنيم. به گفته وي پاكستان سالانه ۷۰ 
ميليارد دلار واردات و 3۰ ميليارد دلار كسري بازرگاني 
دارد كه بخشي از آن را با حضور كارگران در كشورهاي 
ديگر و بخشي هم با كمك هاي جهاني جبران مي كند. 
در ادامه اين نشست علي ريگي - رييس اتاق بازرگاني 
زاهدان - نيز اظهار كرد: سيس��تان و بلوچستان سه 
مرز با افغانستان، پاكس��تان و درياي عمان دارد و دو 
منطقه آزاد و يك ويژه، بازارچه ها و گمركات مختلف 
و همچني��ن فعاليت هاي گس��ترده در حوزه حمل و 
نقل از جمله ويژگي هاي اين اس��تان اس��ت. به گفته 
وي عمده واردات ايران از پاكس��تان شامل دانه هاي 
روغني، كنجد، برنج، ميوه هاي گرمسيري و مركبات 
است. همچنين پاكستان نزديك به يك ميليون تن 
كالاي ترانزيتي دارد و حداكثر استفاده ترانزيتي را از 

قلمرو ايران مي كند.

چالشهایورودخودروهايبرقيكدامند؟/منتقدانچهميگويند؟

گذر خودروهاي برقي از پيچ ارزي

همكارياصنافدرنظارتبربازاركالاهايكشاورزيكليدخورد

انتقاداصنافازنظارتهايموازيدولتيها
بر اساس توافق صورت گرفته بين اتاق اصناف ايران و وزارت 
جهاد كشاورزي مقرر ش��د از اين به بعد اصناف در حوزه 
نظارت بر كالاهاي كش��اورزي با اين وزارتخانه همكاري 
كنند.  محمد عل��ي نيكبخت وزير جهاد كش��اورزي در 
نشست هم انديشي روساي اتاق هاي اصناف مراكز استان و 
امضاي تفاهم نامه »شفاف سازي و روان سازي نظام توزيع و 
روز آمدسازي شيوه هاي نظارت بر بازار«، اظهار كرد: تامين 
نياز به مواد غذايي بايد از راه هاي توليد و واردات انجام شود، 
اما اولويت ما اين اس��ت كه اين ني��از را با توليدات داخلي 
تامين كنيم. از اين رو حمايت از توليدكننده و كشاورزان 
نيز ضروري اس��ت. اين موضوع به تنهايي در وزارت جهاد 
كشاورزي ممكن نيست و همه بايد كمك كنند تا با پايداري 
در تامين مواد غذايي مواجه شويم. نيكبخت با بيان اينكه 
اعتقاد و باور زيادي به تشكل هاي توليدي و توزيعي داريم، 
ادامه داد: به همان اندازه، تشكل هاي توزيعي هم اهميت 
دارند. امروز توليدكننده و مصرف كننده هر دو از ش��رايط 
موجود ناراضي هستند. در اين بين لازم است نظام توزيع 
تمهيدي بينديشد كه حلقه تامين تا توزيع رضايت نسبي 
همگان را جلب كند. به گفته وزير جهاد كشاورزي در گام 
اول همكاري هاي دو جانبه اتاق اصناف ايران و وزارت جهاد 
كشاورزي اين تفاهمنامه امضا مي شود و در گام هاي بعدي 
نشست هاي تخصصي برگزار خواهند شد تا كالاهاي اساسي 
و مواد غذايي با شرايط مناسبت تري به دست مصرف كننده 
برسد. نيكبخت با تاكيد بر اهميت نظام توزيع گفت: موفقيت 
اصناف توزيعي و اتحاديه هاي صنفي موجب محبوبيت در 
اذهان عمومي مي ش��ود و از سوي ديگر اگر توليدكننده 
بداند كه بدون واسطه هاي اضافي به بازار دسترسي خواهد 
داشت و شرايط توزيعي مناسبي در انتظار محصول است 
و در گرداب سوداگري  نمي افتد با خيال آسوده تري توليد 

مي كند و رونق توليد را در پي خواهد داش��ت. وزير جهاد 
كشاورزي با تاكيد بر اهميت همكاري اتاق اصناف ايران 
و تش��كل هاي صنفي اظهار كرد: هيچ قدرتي در تنظيم 
بازار و رسيدن كالا به دست مصرف كننده نهايي به اندازه 
اصناف نخواهد بود و اتاق اصناف ايران و تشكل هاي صنفي 
در اين مسير نقش بسيار مهمي دارند. بنابراين امضاي اين 
تفاهم نامه را به فال نيك مي گيريم و در مسير تامين تا توزيع 
كالا بيشتر از پيش با اصناف كشور همكاري خواهيم داشت.

بااخلالگراندرحلقهتوزيع
برخوردميشود

مجتبي صفايي رييس اتاق اصناف اي��ران نيز در ادامه اين 
نشس��ت گفت: اصلاح قان��ون نظام صنفي ح��ق خانواده 
اصناف است و ما در رايزني با مجلس پيگير مطالبات اصناف 
هستيم. در همين راستا نيز دغدغه هاي اصناف در خصوص 
بازرس��ي هاي موازي را به وزارت جهاد كش��اورزي منتقل 
كردي��م و از امروز در توافقنامه اي با اين وزارتخانه در بخش 
بازرسي ها كمك خواهيم كرد. رييس اتاق اصناف ايران ادامه 
داد: اكنون در شرايط سخت تحريم ها هستيم، با اين حال 
بايد تلاش كنيم تا كالا به وفور و ارزان به دست مصرف كننده 
برسد. در اين مسير با افرادي كه در حلقه تامين تا توزيع خللي 
ايجاد كنند نيز بايد برخورد قانوني شود. اما اين بازرسي ها نبايد 
به طور موازي و مكرر انجام شود چرا كه در اين صورت به كسب 
و كار اصناف خدشه وارد مي كند.به گفته صفايي اساس اين 
تفاهم نامه استفاده از شبكه مويرگي اصناف در بخش توزيع 
است. از امروز اصناف ثابت خواهند كرد كه در بخش توزيع 
در كشور مشكلي وجود نخواهد داشت. همانطور كه در دوران 
شيوع ويروس كرونا بر خلاف بسياري از كشورهاي دنيا، هيچ 

خللي در روند توزيع كالا وجود نداشت.
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1- رای شماره 140260330001010139 مربوط به پرونده کلاسه 1402114430001000493 مربوط به تقاضای 
آقای حجت اصغری فرزند اسماعیل در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 50 مترمربع پلاک شماره 
 11135/1146 اصل�ی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواس�طه از

 میرزا عبدالله توسلی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 197 صفحه 177  )م الف 18787(
2- رای شماره 140260330001010327 مربوط به پرونده کلاسه 1402114430001001413 مربوط به تقاضای 
آقای خسرو سریشی فرزند قربانعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 60 مترمربع پلاک شماره 
11578/85 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 1-س�ند مالکیت مشاعی صادره در 
دفتر الکترونیکی 140120330001014890 نسبت به 75 صدم دانگ 2- سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 
الکترونیکی 140120330001014894 خریداری به موجب سند رسمی شماره 68445 مورخ 1402/06/22 

دفترخانه 29 قم نسبت به 75 صدم دانگ  )م الف 18788(
3- رای شماره 140260330001010602 مربوط به پرونده کلاسه 1402114430001000601 مربوط به تقاضای 
آقای ابوالفضل اصفهانی پور فرزند محمد در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 163/12 مترمربع پلاک 
شماره 11134/105 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از 
محمد تقی و زهرا ولی الهی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 288 صفحه 127 خریداری به موجب صلح 
مشروط شماره 17319 مورخ 1353/09/28 دفترخانه 16 قم و رای ش�ماره 140060330001011958 مورخ 

1400/12/08 ثبت قم)م الف 18790(
4- رای شماره 140260330001010316 مربوط به پرونده کلاسه 1402114430001000210مربوط به تقاضای 
خانم طاهره سادات آقا میر محمدعلی  فرزند محمدعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 155/50 

مترمربع پلاک شماره 11518/1 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی 
مع الواسطه از سید عباس حسینی فرد طی اظهارنامه ثبتی و سند رسمی شماره 21797 مورخ 1349/06/15 

دفترخانه 2 قم )م الف 18793(
5- رای شماره 140260330001010131 مربوط به پرونده کلاسه 1401114430001001683مربوط به تقاضای 
آقای شعیب اراضی جمکرانی فرزند عباس در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 72/59 مترمربع 
 پلاک شماره باقیمانده 1/48 اصلی واقع درقم بخش چهار حوزه ثبت ملک اداره یک قم  مبایعه نامه عادی 
مع الواسطه از ابوالقاسم رئیس میرزایی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر 11 صفحه 475 خریداری به 

موجب سند انتقال اجرایی شماره 63064 مورخ 1398/10/14 دفترخانه 23 قم )م الف 18794(
6- رای شماره 140260330001010765 مربوط به پرونده کلاسه 1402114430001000937مربوط به تقاضای 
آقای محمد رضا ناظمی هرندی فرزند حبیب اله در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 68/45 مترمربع 
پلاک شماره 10437/1اصلی واقع درقم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از جواد حاجی ابراهیم زارعی طبق اظهارنامه شماره 20993 ثبت قم )م الف 18795(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت 
رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 15 روز آگهی تا 
چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود 
را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت 
به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به 

توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و تعادل(

نوبت اول: 1402/08/30    نوبت دوم: 1402/09/15
رضا حسین خانی- رییس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهیمزايدهعمومی
يکمرحلهای

شركت خدمات حمایتي كشاورزي استان گیلان وابسته به وزارت جهاد کشاورزی در نظر دارد نسبت به فروش مقدار 43450 کیلوگرم  
بذور برنج گواهی ش�ده )خزر مادری 175 کیلوگرم - رش گواهی ش�ده 20575 کیلوگرم- آنام مادری 1450 کیلوگرم - گیلانه گواهی 
شده 2400 کیلوگرم-خزر گواهی شده 18850 کیلوگرم(خود از طریق برگزاری مزایده عمومی یک        مرحله ای از طریق درگاه سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت ) ستاد ( اقدام نماید . کلیه مراحل برگزاری مزایده از دریافت اسناد مزایده تا ارائه پیشنهاد از طریق درگاه 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد ( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است شرکت کنندگان در مزایده 
در صورت عدم عضویت قبلی ، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضاء الکترونیکی ) توکن ( را جهت شرکت در  مزایده 

محقق سازند.
1-شماره فراخوان و تاریخ انتشار آگهی مزایده در سامانه :  1002001461000005  سه شنبه   مورخ   1402/8/30

2- نام ونشانی مزایده گزار : شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان گیلان به آدرس رشت کیلومتر 2 جاده تهران- روبروی کارخانه آرد شاد 
3- هزینه خرید اسناد مزایده : مبلغ 500.000 ریال می باشد که از درگاه بانکی موجود در سامانه تدارکات الکترونیکی دولت انجام می گیرد . 

4- مهلت زمانی دریافت اسناد مزایده از سامانه : از روز  سه شنبه  مورخ  1402/8/30لغایت ساعت 18روز  یکشنبه مورخ  1402/9/05
5- آخرین مهلت ارائه نرخ پیشنهادی- بارگذاری در سامانه : تا ساعت 18 روز  چهارشنبه مورخ    1402/9/15

٭لازم به ذکر است پیشنهادات ارسالی باید حداقل 30 روز از تاریخ آخرین روز تسلیم پیشنهادها اعتبار داشته باشد .
6-تاریخ گشایش پیشنهادها : روز  پنجشنبه مورخ  1402/9/16 ساعت 9 صبح در سالن جلسات شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان 

گیلان می باشد . 
7- مبلغ و نوع تضمین فرآیند ارجاع کار : مبلغ   493/612/500 )چهارصدو نود و سه میلیون و ششصدو دوازده هزار و پانصد(ریال که به 
دو صورت پرداخت فیش واریزی و ضمانتنامه بانکی قابل ارائه می باشد ) شماره شبا ir 250100004001039704005791 نزد بانک مرکزی از 

طریق دستور پرداخت ساتنا  به شناسه واریز سی کارکتری  347039752263500650000000000006 (
8- آدرس و زمان تحویل اصل تضمین ش�رکت در فرآیند اجرای کار : اصل تضمین شرکت در فرآیند ارجاع ) الف ( علاوه بر بارگذاری در 
س�امانه ، می بایستی بصورت فیزیکی و در پاکت در بسته و ممهور ، حداکثر تا س�اعت 14 روز چهار شنبه مورخ 1402/9/15 به دبیر خانه 

کمیسیون معاملات مزایده گزار در آدرس فوق الذکر تحویل و رسید دریافت شود .   
٭متقاضیان شرکت کننده در مزایده می توانند قبل از ارائه نرخ پیش�نهادی از اقلام موضوع مزایده ازتاریخ  1402/9/01 الی 1402/9/13 

بازدید نمایند.
ضمنا جهت كسب اطلاعات بیشتر مي توانید ضمن تماس با  شماره تلفن 33660016-013 به  آدرس اینترنتی شرکتwww.assc.ir وآدرس  

پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات  http://iets/mporg.ir نیز مراجعه فرمائید.
- شماره تماس پشتیبانی سامانه1456) تماس با دفتر ثبت نام در سامانه اداره کل صنعت ، معدن و تجارت استان گیلان بشماره 33251136 -013( 

نوبت اول  
شناسه آگهي :1605177

تاریخ :23 /1402/8

             شماره :55/42/02/5276
شركت خدمات حمایتي وزارت جهاد کشاورزی

كشاورزي  استان گیلان
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خبرروز

تبليغ براي شبكه هاي جعل مدرك تحصيلي پيگرد قانوني دارد
رييس مركز عمليات ويژه پليس آگاهي فراجا به تبليغات افراد مشهور براي شبكه هاي حرفه اي و بين الملل جعل مدارك تحصيلي اشاره كرد 
و گفت: قطعا اين افراد پيگرد قانوني خواهند شد و فعاليت تبليغاتي آنان مصداق مشاركت در جرم است. به گزارش ايرنا، ضرغام آذين اظهار 
كرد: بالغ بر ۵۰۰ مدرك از دانشگاه هاي مختلف توسط اين گروه چهار نفره جعل شده است كه به ادعاي خودشان داراي استعلام است كه 
در واقعيت اينطور نبود. به گفته وي، براي برخي از اين مدارك تا ۱۵۰ ميليون تومان از سوي جاعلان و شبكه آنها درخواست مي شد كه 
بسته به نوع مدرك، مقطع تحصيلي و دانشگاه متفاوت بود. رييس پليس عمليات ويژه پليس آگاهي همچنين به تبليغات افراد مشهور براي 

اين شبكه هاي جعل اشاره كرد و گفت: قطعا اين افراد پيگرد قانوني خواهند شد و فعاليت تبليغاتي آنان مصداق مشاركت در جرم است. 

رويداد

وزي��ر آموزش و پرورش با بيان اينك��ه ۷ كلان پروژه در 
آموزش و پرورش براي رس��يدن ب��ه مرجعيت علمي 
وجود دارد، گفت: كشف و هدايت استعدادها و راهبري 
پرونده رشدي تربيتي دانش آموزان يكي از اين اقدامات 
است. به گزارش ايسنا، رضامراد صحرايي در مورد نقش 
آموزش و پ��رورش در مرجعيت علمي گفت: ما در اداره 
امور مختلف شاهد دو رويكرد نقطه اي- خطي و رويكرد 
فرايندي هس��تيم. هر دستگاهي در تلاش براي تحقق 
اهداف آن دستگاه اس��ت. معمولًا وقتي ارزشيابي هاي 
درون دستگاهي منتشر مي ش��ود هر دستگاهي نمره 
بالايي كسب مي كند ولي در رابطه دستگاه خود با ديگر 
دس��تگاه ها ضعف هايي وجود دارد. واقعيت اين اس��ت 
كه در مسير پيشرفت، هيچ يك از دستگاه ها از يكديگر 
بي نياز نيستند و در نقطه غايي موفق نخواهند بود. وي 
با بيان اينكه اين نگاه نقطه اي را در تعدد مراكز تحقيقاتي 
دستگاه هاي مختلف مي بينيم در صورتي كه بايد مراكز 
تحقيقاتي زيرنظر وزارت علوم باشد افزود: تعدد مراكز 
تحقيقاتي در درون دستگاه ها نشان دهنده نگاه نقطه اي 
و خطي است. صحرايي با تاكيد بر اينكه بايد بياموزيم با 
يكديگر همكاري كنيم و در عين حال كار تخصصي انجام 
دهيم، گفت: در سند تحول بنيادين آموزش و پرورش 
يك عبارت در مورد دانش آموزاني كه تربيت شوند، وجود 
دارد و عنوان شده اين دانش آموزان بايد جهاني انديش و 
وطن دوست باشند. اين سند اصلي ترين و پايه اي ترين 
سند مرجعيت علمي است و چگونگي نقش آفريني وزارت 
آموزش و پرورش در مرجعيت علمي را نشان مي دهند. 
وي ب��ا بيان اينكه آموزش و پ��رورش دو نقش جدي در 
پايه گذاري مرجعيت علمي بازي مي كند، توضيح داد: 
محور اول؛ محور زمينه س��ازي و تمهي��د و پايه گذاري 
مرجعيت علمي در آموزش وپرورش است كه در ۴ جنبه 
زمينه سازي براي اجراي آن انجام مي شود. وي ادامه داد: 

اولين زمينه هدايت استعدادهاي دانش آموزان و ديگري 
زمينه سازي براي كسب شايستگي هاي مقدمه مرجعيت 
علمي مثل روحيه اكتشاف است. نظام آموزشي اكتشاف 
و كنجكاوي را ب��ر مي انگيزد.همچنين تقويت مهارت 
تفكر و انديشه ورزي، اميدواري به كشور، آمادگي براي 
از خودگذشتگي، پشتكار و تقويت مهارت هاي نرم مانند 
مهارت تفكر خلاقانه، نقادانه، حل مس��اله، كارگروهي، 
توفان فكري و ... در مدرسه بايد انجام گيرد. وزير آموزش 
و پرورش ادامه داد: زمينه س��ومي كه آموزش و پرورش 
فراهم مي كند، تقويت پايه هاي زباني دانش آموزان است. 
مقام معظم رهبري تاكيد كرده اند كه تا ۵۰ سال ديگر زبان 
فارسي زبان علم شود. بسياري از دانش آموزان در كشور 
ما فارسي زبان نيستند و فارسي زبان دوم آنها است. براي 
زبان علم شدن زبان فارسي بايد به سرعت واژه سازي و 
مفهوم سازي ش��ود و اين كار بايد از  دوران ابتدايي انجام 
شود. به گفته صحرايي؛ تقويت دانش پايه دانش آموزان 
يكي ديگر از زمينه هايي است كه آموزش و پرورش براي 
مرجعيت علمي فراهم مي كند. وزير آموزش و پرورش 
ب��ا بيان اينكه ۷ كلان پروژه در آم��وزش و پرورش براي 
رس��يدن به مرجعيت علمي وجود دارد، گفت: كشف 
و هدايت اس��تعدادها و راهبري پرونده رشدي تربيتي 

دانش آموزان يكي از اين اقدامات است. 
وي ادامه داد: برنامه كلان ديگر طرح شهاب و شناسايي 
و هدايت استعدادهاي برتر با بنياد ملي نخبگان است تا 
دانش آموزان خاص شناسايي شوند. صحرايي محوريت 
بخش��ي به كتاب هاي درس��ي را يكي ديگ��ر از كلان 
پروژه هاي وزارت آموزش و پرورش دانست و گفت: بايد 
چارچوب شايستگي پايه هر كتاب درسي مشخص شود 
و اين موضوع در حال آماده سازي و به عهده متخصصان 
س��پرده ش��ده اس��ت. به گفته وزير آموزش و پرورش، 
سكوهاي توليد محتوا نيز از كلان پروژه هايي است كه در 

موضوع مرجعيت علمي اهميت دارد. وي با بيان اينكه 
آزمون ها نش��ان داده كه وضعيت مهارت هاي خواندن 
دانش آموزان مطلوب نيس��ت. تا زماني كه مهارت هاي 
خواندن قوي نباشد، مهارت درك مطلب قوي نخواهد 
بود. وي ب��ا بيان اينك��ه كلان برنامه پنج��م، بازآرايي 
فرآيندهاي آموزشي اس��ت، گفت: با مديريت متوازن 
رش��ته ها دانش آموزان را به س��مت رشته هاي مهارتي 
مي بريم. ۱۰۰ هزار دانش آموز به س��مت رش��ته هاي 
مهارت��ي رفته اند و ما مطمئنيم آنها در آينده مش��كل 
اش��تغال نخواهند داش��ت. صحرايي خاطرنشان كرد: 
موضوع المپيادها نيز در مرجعيت علمي از اهميت زيادي 
برخوردار اس��ت. ما المپيادهاي جديد تصويب كرديم. 
المپيادهاي بيوتكنولوژي، مديريت و اقتصاد، حكمراني، 
فناوري هاي نوين و علوم هسته اي، المپياد علم و سواد 
رسانه اي از جمله اين المپيادها هستند. اين المپيادها 
زمينه را براي دانش آموزاني كه فراتر از كتاب هاي درسي 
نيستند، فراهم مي كند. وزير آموزش و پرورش اظهار كرد: 
يكي از كارهاي جديد، توجه به پژوهشسراي دانش آموزي 
است. بيش از ۶۵۰ پژوهشسرا در كشور وجود دارد. وي از 
وزير علوم خواست زمينه را براي حضور دانش آموزان در 
آزمايشگاه هاي دانشگاهي فراهم كند. صحرايي به اهميت 
توسعه همكاري هاي بين المللي اشاره كرد و گفت: سال 
گذشته ميزبان المپياد فيزيك بوديم و به دنبال تاسيس 
المپيادهاي مشترك با آيسسكو هستيم. همچنين زمينه 
فعاليت گسترده با همكاري هاي جهان اسلام وجود دارد. 
وي خاطرنشان كرد: از سال آينده آزمون هاي تشخيصي 
خواهيم داشت كه بعد از دوره تحصيلي يك پايش ملي 
انجام دهيم تا نقاط قوت و ضعف هر كشور مشخص شود. 
وزير آموزش و پرورش تاكيد ك��رد: خروجي آموزش و 
پرورش زماني كه وارد آموزش عالي ش��ود، زمينه ساز 

مرجعيت علمي خواهد شد.

وضعيتمهارتهايخواندندانشآموزانمطلوبنيست
رويخطخبر

چندخدمتپرستاريتحتپوششبيمهاست؟
معاون بيمه و خدمات سلامت سازمان بيمه سلامت 
ايران، از هزينه ك��رد بيش از هزار و س��يصد ميليارد 
تومان اين س��ازمان بيمه گر در س��ال گذش��ته بابت 
تعرفه گذاري خدمات پرس��تاري خبر داد. به گزارش 
ايس��نا، مهدي رضاي��ي گفت: اج��راي تعرفه گذاري 
خدمات و مراقبت هاي پرستاري از سال ۹۹ در دستور 
كار قرار گرفت و جلسات كارشناسي و تحليلي آن در 
سال ۱۴۰۰ ادامه پيدا كرد كه سازمان هاي بيمه گر پايه، 
وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشكي، نمايندگان 
س��نديكاي بيمه تكميلي و نظام پرس��تاري در اين 
جلسات شركت داشته اند كه در نهايت در ارديبهشت 

ماه سال ۱۴۰۱ آيين نامه اجرايي قانون تعرفه گذاري 
خدمات پرستاري و تعديل كارانه اي پرستاري توسط 
هيات وزي��ران تصوي��ب و به س��ازمان هاي بيمه گر 
ابلاغ ش��د. معاون بيمه و خدمات س��لامت سازمان 

بيمه سلامت ايران افزود: س��ازمان بيمه سلامت نيز 
جهت بهره مندي و رضايت پرس��تاران كه در س��طح 
بيمارس��تان ها به مردم ش��ريف ايران خدمت رساني 
مي كنن��د بلافاصله قواع��د و قوانين آيي��ن نامه را در 
سامانه  رسيدگي الكترونيك به اسناد بستري و سرپايي 
پياده س��ازي كرد. وي تصريح كرد: در س��ال ۱۴۰۱ 
س��ازمان بيمه س��لامت بابت اين خدم��ات به مراكز 
طرف قرارداد خود مبلغي بالغ بر ۱۳۰۰ ميليارد تومان 
پرداخت نموده و در سال ۱۴۰۲ نيز اين خدمات از ۱۷ 
كد خدمت به ۲۷ كد خدمت افزايش يافت و به عبارتي 

رشد متوسط ۲۸ درصدي داشته است.

بهراحتينميتوانازمسيراعتيادبازگشت
مشاور رييس ستاد كل نيروهاي مسلح در امور امنيتي 
و انتظام��ي تاكيد كرد كه باي��د كاري كنيم تا مردم، 
مس��وولان و آحاد مختلف جامعه براي پيشگيري از 
اعتياد به ميدان بيايند. به گزارش ايسنا، سردار حسين 
اشتري در حاشيه برگزاري نمايشگاه ياريگران زندگي 
گفت: اينكه بتوانيم آسيب هايي كه در جامعه وجود 
دارد را منعكس و راه هاي پيشگيري از آن را به مردم 
و قش��ر جوان ارايه دهيم كار لازم و ارزشمندي است. 
نمايش��گاه ياريگران زندگي مي تواند تاثير بس��زايي 
در پيش��گيري از جرايم مرتبط با اعتياد داشته باشد. 

فرمانده پيش��ين پليس كشور با اش��اره به نمايشگاه 
ياريگران زندگي گفت: اين نمايشگاه مي گويد »بايد 
به كساني كه از ما خواسته به ناحقي دارند، نه بگوييم.« 

مي خواهند مس��يري را جلوي پاي ما بگذارند كه به 
ضرر ما و جامعه ما خواهد بود.ياريگران زندگي كه در 
اقش��ار مختلف، بين مردم و در سازمان هاي دولتي، 
مدارس و مراكز آموزش��ي هس��تند و اكنون س��تاد 
مبارزه با مواد مخدر را در اين امر مهم ياري مي دهند، 
نقش ارزشمندي دارند. وي تصريح كرد: در جامعه اي 
هس��تيم كه باي��د ب��راي خنثي كردن آس��يب هاي 
اجتماعي به صورت جدي برنامه ريزي كنيم و لازمه 
پيشگيري از اين آسيب ها افزايش آگاهي مردم به ويژه 

قشر جوان است. 

سندموسيقيدرآستانهتصويبقرارگرفت
وزير فرهنگ و ارشاد اسلامي خبر داد كه سند موسيقي 
كه مدتي پيش در ش��وراي هنر نهايي شد به زودي در 
شوراي معين ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي مطرح و 
در ش��وراي عالي براي تصويب ارايه مي شود. به گزارش 
ايسنا محمد مهدي اسماعيلي گفت: ضرورت دارد كه 
به منظور تدوين اسناد تئاتر، هنرهاي تجسمي، سينما و 
مد و لباس كميته هاي تخصصي با حضور دستگاه هاي 
مربوط، ش��خصيت هاي حقيقي حوزه هاي تخصصي 
و تشكل هاي هنري صنفي تشكيل ش��ود و اين اسناد 
تدوين شود. وزير فرهنگ و ارش��اد اسلامي با تاكيد بر 
جايگاه شوراي هنر به عنوان بهترين محفل براي طرح 

مسائل و ضرورت هاي فرهنگ و هنر و همفكري در اين 
زمينه گفت: تحول در اقتصاد فرهنگ و هنر از برنامه هاي 
جدي دولت در اين دوره اس��ت و تلاش مي شود با فعال 
كردن اقتص��اد فرهنگ و هنر و تقوي��ت انگيزه ها براي 

فعاليت در اين حوزه، هنرمندان را مورد توجه قرار دهيم. 
در اين جلسه طرح نشان ايران فرهنگ به عنوان طراحي 
و استقرار نظام ارزيابي و رتبه بندي محصولات فرهنگي 
و هنري ارايه شد و پس از بيان نظرات اعضا مورد تصويب 
قرار گرفت و مقرر شد باتعيين شوراي سياست گذاري، 
آيين نامه اين طرح تدوين شود. طرح نشان ايران فرهنگ با 
ارزيابي آثار فرهنگي مبتني بر معيارهاي فرهنگي و هنري 
ايراني اسلامي براي ايجاد زمينه انتخاب و خريد آگاهانه 
محصولات فرهنگي و هنري به عنوان حق مصرف كننده 
و مخاطب تدوين ش��ده اس��ت و مي تواند براي انتخاب 

محصولات فرهنگي به افراد جامعه كمك كند.

زاكاني:بهدنبالحلمشكلمسكنپرستاراندرپايتختخواهيمبود
ش��هردار ته��ران از اختصاص تخفيف��ات ويژه به 
پرس��تاران از طري��ق كيف پول ش��هروندي براي 
استفاده در مراكز وابسته به شهرداري تهران خبر 
داد و گفت: همچنين قرار است تا مانند ساير اقشار 
به دنبال حل مشكل مسكن پرستاران در پايتخت 
خواهيم بود. به گزارش ايسنا، عليرضا زاكاني گفت: 
بنده هم به عنوان پزش��ك و هم به عنوان مجروح 
در دوران دفاع مقدس ش��اهد فداكاري پرستاران 
بوده ام، س��ال ۶۵ پس از عملي��ات كربلاي يك در 

بيمارس��تان بستري شدم و از ش��دت تب تا صبح 
نتوانس��تم بخوابم به ياد دارم در آن ش��ب پرستار 

بيمارس��تان ني��ز تا صبح ب��ا فداكاري بالاي س��ر 
مجروحين بيدار ماند و با وجود خستگي، مشغول 
خدمت رساني به ما بود، قاطبه پرستاران در كشور ما 
اينگونه اند و با فداكاري و جان نثاري عمل مي كنند. 
زاكاني افزود: براي جبران اين فداكاري لازم است 
ما نيز منزلت پرس��تاران را حف��ظ كنيم. بر همين 
مبنا، هم خدمت رس��اني  مان به آنها را بايد توسعه 
دهيم و هم زمينه ارايه خدمات بهتر براي پرستاران 

فراهم كنيم.

انگشتاتهامبهسمتبرداشتبيرويهآببرايبخشكشاورزي

پريشان حالي تالاب »پريشان«
تالاب پريشان در استان فارس كاملا 
خش��ك ش��ده كه مقص��ر اصلي آن 
برداش��ت بي روي��ه آب ب��راي بخش 
كشاورزي است، اطراف تالاب ۹ هزار هكتار اراضي 
كشاورزي وجود دارد كه براي اين وسعت سالانه ۴۰ 
ميليون متر مكعب آب از حوضه آبريز آن برداشت 
مي ش��ود، تا زماني كه اين حجم آب استفاده شود 
اميدي به احياي تالاب نيست و كاهش آن نياز به 

افزايش آگاهي جوامع محلي دارد.
به گزارش ايرنا، درياچه پريشان يكي از زيباترين و 
بزرگ ترين درياچه آب شيرين كشور و خاورميانه 
در كازرون اس��تان فارس قرار دارد، البته بهتر است 
بگوييم قرار داش��ت چون ديگر اثري از آن درياچه 
زيبا و رقص نرگس هاي شاد اطرافش نيست، زماني 
اين درياچه يكي از بهترين زيس��تگاه ها را داشت و 
سالانه پذيراي پرندگان مهاجر زيادي از جمله درنا، 
فلامينگو، پليكان و لك لك هاي خوش تراش بود، 
همچنين زماني اين درياچه پر بود از كپور ماهياني 
كه غذاي اصلي پرندگان مهاجر را تشكيل مي دادند. 
درياچه يا همان تالاب پريشان در كنوانسيون رامسر 
به عنوان تالاب بين المللي ثبت شده و جزو مناطق 
حفاظت شده محسوب مي شود اما اين روزها حال 
و روز خوشي ندارد، ديگر نه صداي آواز پرنده اي در 
آسمان اين تالاب شنيده مي شود و نه كپورماهي در 
آب هاي آن جست و خيز مي كند، هر چه به جا مانده 
بستر خشك و رنج كشيده تالاب از بي آبي است كه 
به اعتقاد كارشناس��ان مقصر اصلي حال وخيم اين 
روزهاي تالاب، برداشت بي رويه آب از حوضه آبريز 
آن براي بخش كشاورزي است. در اين ميان يكي از 
تشكل هاي مردمي با عنوان انجمن ميراث پريشان 
دس��ت به اقداماتي علمي - آموزشي زد تا اهميت 
اين تالاب و خطرات خشك شدن آن را به مسوولان 

يادآوري كند.
محمدجواد سياح پور، دبير انجمن ميراث پريشان 
در اين باره ب��ه ايرنا گفت: در س��ال ۱۳۹۹ كه به 
مس��اله تالاب پريشان ورود كرديم هيچ اطلاعاتي 
درباره وضعيت خش��كيدگي و مخاطراتش وجود 
نداشت اما امروز شايد پريشان جامع ترين اطلاعات 

را نسبت به ساير تالاب ها دارد، در گام اول شرايط 
تالاب تش��ريح و مطالع��ات و ارزياب��ي مخاطرات 
خشك شدن تالاب به طور كامل انجام شد، نتايجي 
كه به دس��ت آمد تا حدودي قابل تامل است چون 
بعد از آناليز به اين نتيجه رسيديم كه بستر تالاب 
پر از خاك و س��موم آلوده اي اس��ت ك��ه مي تواند 
س��لامت مردم را به خطر بيندازد. او افزود: اطراف 
تالاب پريشان ۹ هزار هكتار اراضي كشاورزي وجود 
دارد كه كاملا چسبيده به تالاب هستند، از اين رو 
باقيمانده سم و كودي كه در روند كشاورزي مورد 
استفاده قرار مي گيرد طي ساليان طولاني به همراه 
باران وارد تالاب ش��ده و كف آن ته نش��ين شدند، 
از طرف اطراف تالاب پريش��ان در زمستان كشت 
زيرپلاس��تيكي انجام و حجم زيادي پلاس��تيك 
مصرف مي ش��ود كه اين باعث شده بستر تالاب پر 
از ميكروپلاستيك ش��ود. وي اظهار داشت: يكي 
از كنش��گران منطقه كه با ه��دف كمك به تالاب 
پريشان رش��ته آلودگي محيط زيس��ت را خواند 
در پايان نام��ه خود اثبات كرد ك��ه ميزان غلظت 
ميكروپلاس��تيك ها در خاك بس��تر تالاب در هر 
كيلوگرم ۳ هزار و ۸۲۸ قطعه است اين عدد بسيار 
خطرناكي است، از طرفي اين ميكروپلاستيك ها 
با باد جابه جا و وارد دستگاه تنفسي مردم مي شوند.

وي ب��ا تاكيد ب��ر اطلاع��ات جامع درب��اره تالاب 
 پريش��ان ادام��ه داد: ب��راي خيل��ي از تالاب ها و 
زيس��ت بوم ها بودجه هاي چن��د ميلياردي هزينه 
مي ش��ود تا كارهاي مطالعاتي آنها انجام ش��ود و 
در نهايت تمام آن مطالعات در قفس��ه كتابخانه ها 
خاك مي خورند اما براي پريشان ما به عنوان مردم 
و كف هرم، مشكلات را تش��خيص داديم، مسائل 
را مشخص كرديم و با كمك دانشگاه ها و مشخصا 
دانش��گاه ته��ران در قالب طرح ه��اي مطالعاتي و 
همچنين در قالب ۶ پايان نامه دانشجويي مسائل 
را طرح كرديم و به اين نتيجه رسيديم تا زماني كه 
معيشت مردم در منطقه بر كشاورزي استوار است 
اميدي به احياي تالاب نيس��ت، اين يك واقعيت 
اس��ت و تغيير معيش��ت مردم هم اصلا كار آساني 
نيست اما از طرف ديگر راهكارهايي را پيدا كرديم 

كه مخاطرات تالاب پريشان از جمله ريزگردهاي 
مسموم تالاب را بتوانيم با كمك مردم و استمداد 
از علم كنترل كنيم كما اينكه اين كار را در س��ال 

۱۴۰۱ انجام داديم.

    چراي بي رويه دام بايد ساماندهي شود
س��ياح پور گفت: به عنوان مثال چراي بي رويه دام 
در بس��تر تالاب مس��اله اي بود كه بايد ساماندهي 
مي ش��د، چون بستر تالاب آب ش��يرين بود از اين 
رو علف و گياهاني كه مورد پس��ند دام اس��ت كف 
آن رش��د مي كند، از س��ال ۱۳۹۲ كه تالاب كاملا 
خش��ك بود تا س��ال ۱۳۹۹ و ۱۴۰۰ خيل عظيم 
دام��داران غير بومي وارد بس��تر تالاب پريش��ان 
ش��دند و مديريت اين حجم از دام از توان نهادها و 
دستگاه ها خارج و در مديريت اين كار ناتوان شده 
بودند، ما با اطلاع رساني عمومي و دغدغه سازي كه 
بين مردم محلي روستاها و مردم شهرستان انجام 
داديم كاري كرديم كه در سال ۱۴۰۱ مردم محلي 
كه قبلا حتي با دام��داران غير بومي هم همكاري 
مي كردند كه دامش��ان را وارد منطقه كنند ديگر 
همكاري نكردند، از طرف ديگر همكاري خودشان 
را با محيط زيس��ت اس��تان انجام دادند به طوري 
كه پاييز ۱۴۰۱ اداره محيط زيس��ت استان موفق 
ش��د مانع ورود هر ن��وع دام غير بوم��ي به منطقه 
ش��ود. وي افزود: از طرف ديگ��ر اداره كل محيط 
زيست اس��تان فارس در راس��تاي كار مشاركتي 
هي��چ ممانعتي براي دامداران بوم��ي ايجاد نكرد، 
اين اتفاق باعث شد تعداد دام و حجم تردد خودرو 
در بستر تالاب كم شود و از آنجا كه در سال ۱۴۰۱ 
بارندگي خوبي داش��تيم باعث شد پوشش گياهي 
بستر تالاب به حالت مطلوبي برسد، از طرف ديگر 
اتفاقي ك��ه افتاد اين بود كه دامداران بومي هم كه 
در منطقه بودند خودشان حس حفاظت نسبت به 
بستر تالاب داش��تند و در تابستان هر آتش سوزي 
كه مي ش��د دامداران بوم��ي آن را مديريت و اطفا 
مي كردند. دبير انجمن ميراث پريشان تاكيد كرد: 
اين فرايند موجب اين ش��د كه در تابستان ۱۴۰۲ 
هيچ ريزگردي از بستر تالاب نداشته باشيم به رغم 

اينكه در تابستان هاي گذشته ريزگردهاي زيادي 
از كف پريش��ان به ه��وا بلند مي ش��د، اين يكي از 
فعاليت هايي بود كه توانسته بوديم در قالب آگاهي 
افزايي، اطلاع رس��اني و پژوهش هاي تشكل محور 
انج��ام دهيم و به نتيجه اي برس��يم كه مخاطرات 
يك تالاب را مديريت كني��م. وي درباره وضعيت 
كنون��ي تالاب گفت: اكنون تالاب پريش��ان كاملا 
خشك شده است، از حوضه آبريز تالاب سالانه ۴۰ 
ميليون متر مكعب آب براي كش��اورزي برداشت 
مي شود و تا زماني كه اين حجم آب برداشت شود 
اميدي به احي��اي تالاب نيس��ت. وي تاكيد كرد: 
با ش��رايط كنوني تالاب ت��لاش و تمركزمان بر دو 
مس��اله اس��ت يكي كنترل مخاطرات تالاب دوم 
ارايه جايگزين هايي با هدف توس��عه كش��اورزي 
كم آب بر، در اين راس��تا يكي از كارهايي كه انجام 
داديم مذاكره با ش��ركت هاي بزرگ دارويي است 
و به توافق رس��يديم تا گياهان دارويي كشت شده 
در اين منطقه را از كش��اورزان خري��داري كنند، 

چ��ون در منطقه گياه��ان دارويي زيادي رش��د 
مي كند، مي توان ب��ا برنامه ريزي ب��ر روي آنها به 
جاي كش��ت هاي پر آب بر از اين گياهان استفاده 
كرد، ب��راي اين منظور ب��راي پايل��وت ابتدا گياه 
بابونه را معرفي كرديم كه يكي از كش��اورزان سال 
گذشته بابونه كاشت و س��ود خوبي به دست آورد 
امسال همان كشاورز و اطرافيانش دوباره بابونه را 
در سطح بيشتري كشت مي كنند. سياح پور اظهار 
داش��ت: ما تمام تلاش��مان را مي كنيم اما واقعيت 
اين اس��ت كه خيلي وقت ها دولت ه��ا و نهادهاي 
دولتي همس��و با ما حركت نمي كنند يعني خيلي 
وقت ها فكر مي كنند ما س��من ها حرف غير علمي 
مي زنيم ي��ا اين حرف ها واقعي نيس��ت ايده هايي 
مي دهند كه متاس��فانه فرايند كار را از دست ما به 
عنوان يك تش��كل متمركز محلي خارج مي كند، 
به عنوان مثال اكنون برخي نهادهاي دولتي پيگير 
اين هس��تند كه از س��دي آب را به پريشان انتقال 
دهند براي اينكه مصرف آب كش��اورزي از چاه را 

به آن سد منتقل كنند، در حالي كه اين كار كاملا 
اش��تباه اس��ت چون مصرف آب را بيشتر مي كند، 
م��ا مخالف اي��ن كار هس��تيم اما متاس��فانه نگاه 
دولتي يك نگاه زودگذر اس��ت و تلاش مي كنند با 
ساختارهاي زودگذر مساله را التيام دهند اما يكي 
از ويژگي هايي ك��ه در جريان جايزه ملي هم مورد 
نظر داوران قرار گرفت اين بود كه تلاش كرديم به 
عنوان يك س��من كاملا بومي و متشكل از جامعه 
محلي پريشان در سياست گذاري كلان در حوضه 
تالاب پريشان و حتي ساير تالاب هاي استان تاثير 
بگذاريم، اس��تان فارس ۱۳ تالاب دارد و تلاشمان 
حفظ آنها است. وي در پاس��خ به اينكه آيا اميدي 
به نجات تالاب پريش��ان وجود دارد، گفت: اگر چه 
نمي توانيم بگوييم كه پريش��ان احيا شده يا احيا 
مي شود چون فرايند احياي تالاب ها بسيار دشوار 
و در تعارض با معيش��ت مردم است اما مي توانيم 
بگوييم كه پريش��ان به مس��اله اي مهم در استان 

فارس و شهرستان كازرون تبديل شده است.

گزارش


	Taadol-01
	Taadol-02
	Taadol-03
	Taadol-04
	Taadol-05
	Taadol-06
	Taadol-07
	Taadol-08

